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De Solas 

 
Apoderando adolescentes com “Voz e Voto”... O que isso quer dizer? Que o adolescente pode 

participar, falar, ser ouvido e influenciar pessoas com sua vida e sua voz.  

O projeto ‘De Solas’ é para o adolescente fazer um voo solo para falar de Jesus, começando em sua 

casa..  

 

“Nos últimos dias, diz o Senhor, que derramarei do meu Espírito sobre todos os ovos, os seus filhos 

e as suas filhas profetizarão, os jovens terão visões, os velhos terão sonhos.” Joel 2:28 

 

O crescimento dinâmico e os dons espirituais visíveis na igreja cristã primitiva nos concedem um 

prenúncio do derramamento do Espírito Santo que ocorrerá antes da segunda vinda de Jesus. 

 “A principal mensagem de que fui encarregada de transmitir-lhes, é: Preparem-se, preparem-se 

para o encontro com o Senhor. Limpem as lâmpadas para que a luz da verdade brilhe nos atalhos e 

valados. Há um mundo inteiro à espera de que lhes seja anunciada a proximidade do fim de todas 

as coisas” (Testemunhos Para a Igreja, v. 9, p. 106).  

“O Senhor vem. Ouvimos os passos de um Deus que se aproxima. […] Temos que preparar-Lhe o 

caminho mediante o desempenho de nossa parte em preparar um povo para esse grande dia” 

(Evangelismo, p. 219). 

 

Estamos no clímax da história da Terra. Que seu adolescente seja animado a ler e aplicar os 

conselhos divinos. Precisamos que enxergem nosso futuro lar. Deus está pronto para efetuar um 

segundo Pentecostes e nos guiar por meio de sua palavra profética. Revista Adventista ed. On line 

2015 

 

De Solas – Foi criado, baseando em textos curtos, que as vezes não percebemos e que são algumas 

“ soladas” que a Bíblia dá...E mais, precisamos fortalecer a crença e os princípio que se baseiam na 

Bíblia, na ‘Sola Scriptura’. Segundo a Reforma Protestante, a própria Bíblia diz, como sua 

autodefinição, que a Bíblia tem absoluta primazia, sendo ela a única regra de Fé e Prática que todo 

ser humano deve seguir. 

De Solas – É a vez do adolescente, mesmo sozinho, dar conta de falar da “Sola Scriptura” para os 

demais, começando em sua casa, e indo até os confins da terra. 

Preparamos esse material para o Adolescente ter uma base do que poderá falar no culto de pôr-do-

sol para sua familia. De Solas é um mini mini sermão... Tem até sugestão de musica e o adolescente 

pode abençoar sua familía com uma oração no final. 

Desafie o adolescente a participar dessa maratona, a postar fotos, e até gravar sua fala e enviar para 

os amigos... Vamos revolucionar... Estamos nos momentos finais, e agora é com eles, De Solas... 

Fácil... gostoso, e eficiente. Trilingui... Porque enquanto o adolescente prepara a mensagem, ele 

realmente se prepara para a volta de Jesus.  

Nosso objetivo é motivar cada adolescente a ansiar pelo grande acontecimento – A Volta de Jesus -  

e trabalhar com o foco nele durante toda a vida. 

 

Que Deus o abençoe ao trabalhar com mais essa frente, junto aos adolescentes.  

 

Nadma Forti 

Min. Adolescentes 

Associação Paulistana 

 

 



 

 

 

 

 

Dados do autor: 

 

E este material é de autoria de Rafael Luiz da Cunha, um adolescente com mais experiência. Quem 

é ele? 

O Rafa vem de uma familia comprometida com a missão, e que lutam para fazer sempre o melhor 

que podem em tudo. Seu pai é advogado, mas que tem paixão por cozinhar, mudou de ramo, 

quando a mãe do Rafa montou uma empresa de eventos... e tem uma irmã, que tambem se delicia 

fazendo coisas gostosas. E o Rafa, sempre ajudou em tudo.. 

Sua primeira formação foi em direito, e é pós graduado em Direito Civil e Processo Civil pela 

Escola paulista de direito.  

MAS sempre tem o sonho, e o Rafa pensou em missão, e sentiu um chamado especial, e atualmente 

cursa Teologia na Faculdade Unasp em engenheiro coelho. Fez missão fora do país, e agora, mesmo 

em pandemia, não parou, além dos estágios, ajudou muitas classes de adolescentes e fez inumeras 

semanas de oração.  

Ele sonhou ser escritor, publicar livros. Porque ele diz: Amo ler e sou apaixonado pela literatura 

brasileira, bem como de livros cristãos, mas sem duvidas o meu livro preferido é a Bíblia Sagrada e 

foi por ela que a ideia de escrever as meditações surgiram, pois acredito que a Palavra de Deus não 

envelhece e é como um tesouro que quanto mais se busca mais se encontra. Desejo que vidas sejam 

abençoadas assim como eu fui, pelo poder da palavra divina. 

 

Dados do Rafa – @rafa.elcunha e @de_solas 

 

 

1º Meditação: 01/01/2021 
 

PORTUGUÊS: 

 

VOCÊ JÁ PENSOU NISSO?  

“Te darei um coração novo e colocarei dentro de você espirito novo; tirarei de você o coração de 

pedra e te darei um coração de carne.” (Ezequiel 36:26) 

 

Há na bíblia uma cena muito curiosa, Deus envia um profeta para falar a um monte de ossos secos e 

questiona se por um acaso aqueles ossos poderiam reviver. (Ezequiel 37) 

 

O final dessa estória acontece de forma curiosa, como em cena de filme, quando todos ossos do vale 

ganham vida e começam a amontoar-se uns sobre os outros; mas na verdade o SURPREENDENTE 

desse episódio está nas CONDIÇÕES NECESSÁRIAS para que os ossos voltassem à vida. 

 

Os versos 4 e 5 nos contam sobre dois elementos primordiais; a PALAVRA do SENHOR e o 

ESPÍRITO. Não sei se você se lembra, mas no capítulo 1 de Gênesis, onde a terra é descrita 

mergulhada em uma completa escuridão e sem a presença de vida, é por meio da PALAVRA do 

SENHOR ’‘haja luz” e por meio do ESPÍRITO o que pairava sobre a terra, que tudo passa a ter vida. 

 

O texto de Ezequiel 37 repete várias vezes que ’‘somente pelo espírito, a vida poderia existir ’’(v. 5, 

8, 10, 14)’. Outro elemento curioso está no capitulo 36 de Ezequiel, onde encontramos outro paralelo 

com a criação, mencionados nos versos 25 e 27, dizendo que ’‘para que haja purificação das 

imundícias é necessário ÁGUA e o ESPÍRITO. 

 



 

 

Lembre-se que no batismo de Jesus, também encontramos os elementos ÁGUA, ESPIRÍTO e a VOZ 

DO CÉU que ao invés de dizer “haja luz” diz “esse é meu filho amado”. . 

 

Ainda que nos encontremos num completo vale de ossos, podres por dentro, secos espiritualmente ou 

até mesmo mortos, é pelo poder da PALAVRA DE DEUS e pelo seu ESPÍRITO, que Ele é capaz de 

nos devolver a vida, nos restaurar, nos erguer novamente e fazer com que nos tornemos sensíveis à 

sua voz, transformando nosso coração de pedra sem vida, em um coração de carne, pulsante e pronto 

para viver por Ele. 

 

Para Discutir: Qual é o primeiro passo para o inicio de uma transformação espiritual? 

 

Para Ouvir:  

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

INGLÊS: 

 

HAVE YOU THOUGHT ABOUT THIS?  

“I will give you a new heart and put a new spirit within you; I will take the heart of stone from you 

and give you a heart of flesh. “ (Ezekiel 36:26) 

 

In the Bible, there is a very curious scene. God sends a prophet to talk to a bunch of dry bones and 

question if by any chance those bones could live again. (Ezekiel 37) 

 

The end of this story happens in curious way, like in a movie scene, when all the bones of the valley 

gain life and start to pile themselves on top of one another; but in truth, the most surprising part of 

this scene is the conditions that were necessary for the bones to come back to life. 

 

Verses 4 and 5 tells us of two primordial elements; God’s word and the Holy Spirit. I don’t know if 

you remember, but the first chapter in Genesis, where the earth is described to be submerged in 

complete darkness and without the presence of life, it’s through the word of God “let there be light” 

and through the Spirit that hovered above the earth that everything comes to life. 

 

The text of Ezekiel 37 repeats several times that “only through the Spirit can life exist”(v. 5, 8, 10, 

14). Another curious element is in chapter 36 of Ezekiel, where we find another parallel with the 

creation, mentioned in verses 25 and 27, saying that “for there to be a cleansing of impurities, there 

must be water and the Spirit. 

 

Remember that in Jesus ’baptism, we also find the elements of water, the Spirit, and the voice from 

heaven that instead of saying “let there be light” says “this is my beloved son”… Even when we find 

ourselves in a complete valley of bones, rotten inside, spiritually dry or even dead, it’s through the 

power of God and His Spirit that He is capable of returning us life, restoring us, lifting us up again 

and make us sensitive to His voice, transforming our lifeless heart of stone into a heart of flesh, 

pulsing and ready to live for Him. 

 



 

 

ESPANHOL: 

 

¿HAS PENSADO SOBRE ESO?  

“Te daré un nuevo corazón y pondré un nuevo espíritu dentro de ti; Tomaré el corazón de piedra de 

ti y te daré un corazón de carne. "(Ezequiel 36:26) 

 

Hay una Biblia en una escena muy curiosa, Dios envía un perfil para hablar sobre un montón de 

huesos secos y pide un caso de tumor óseo para revivir. (Ezequiel 37) 

 

Como sabemos, al final, los huesos reviven, pero hay algunos elementos que fueron necesarios para 

que los huesos volvieran a la vida. 

 

Los versículos 4 y 5 contienen dos elementos esenciales: una PALABRA del SEÑOR y el ESPÍRITU. 

Si recuerdas, Génesis capítulo 1, donde había oscuridad total y no una vida en la tierra, a través de la 

palabra SEÑOR 'hay luz' y a través del espíritu que se detuvo en la tierra, todo se hizo. 

 

El texto de Ezequiel 37 repite varias veces que solo el espíritu de vida podría existir (v. 5, 8, 10, 14) 

 

Otro elemento curioso en este capítulo 36, donde se encuentra otro paralelo con la creación, los 

versículos 25 y 27, que menciona que hay una purificación de la inmundicia, es necesario el Agua y 

el Espíritu, recordando la creación nuevamente. 

 

Recuerde que no hay bautismo de Jesús, también hay AGUA, ESPÍRITU Y VOZ DEL CIELO que 

al mostrar el dicho "hay luz" dice "este es mi hijo amado" 

 

Incluso si estamos podridos por dentro, segundos, secuencias espirituales o incluso muertos, por el 

poder de las PALABRAS DIOS y su ESPÍRITU, él puede revivirnos, restaurarnos, resucitarnos y 

hacernos perder los sonidos en su voz, transformando Nuestro corazón de piedra en un corazón de 

carne. 

 

 

 

2º Meditação: 08/01/2021 
 

PORTUGUÊS: 

 

VOCÊ JÁ PENSOU NISSO? 

“Amados, não estranheis o fogo ardente que surge no meio de vós, destinado a provar-vos, como se 

alguma coisa extraordinária vis estivesse acontecendo.” (1 Pedro 4:12) 

 

Todo ser humano já sofreu, ou sofrerá. Não ha como fugir desta verdade. Mas o texto de hoje nos 

mostra que o “fogo ardente” tem a intenção de nos provar. O que isso significa? Que embora tenhamos 

a imagem de que o fogo destrói (e de fato muitas vezes ele faz isso) o fogo em que Pedro esta nos 

dizendo é algo que nos molda. Lembre-se do metal que só fica puro e belo, quando passa pelo fogo. 

 

Pedro continua o texto dizendo para nos animar-mos, visto que se partilharmos do sofrimento de 

Cristo, partilharemos também na revelação de sua glória. (v. 13), ou seja, esse sofrimento acabará 

quando Cristo revelar a sua glória. 

 

O texto não diz que não iremos chorar, sentir dor e etc. mas nos diz que devemos nos desconcentrar 

na dor e nos concentrar-mos nAquele que um dia acabará com as dores de uma vez por todas. 

Experimente. 



 

 

 

Para discutir: O sofrimento nos aproxima de Jesus? Se sim, por que? 

 

Para ouvir: 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

INGLÊS: 

 

HAVE YOU THOUGHT ABOUT IT? 

"Beloved, do not be surprised by the burning fire that arises among you, destined to prove you, as if 

something extraordinary vile was happening." (1 Peter 4:12) 

 

Every human being has suffered, or will suffer. There is no escaping this truth. But today's text shows 

us that the “burning fire” is intended to prove us. What does that mean? That although we have the 

image that fire destroys (and in fact he often does) the fire in which Peter is telling us is something 

that shapes us. Remember the metal that is only pure and beautiful when it passes through the fire. 

 

Peter continues the text saying to cheer us up, since if we share in Christ's suffering, we will also 

share in the revelation of his glory. (v. 13), that is, that suffering will end when Christ reveals his 

glory. 

 

The text does not say that we will not cry, feel pain, etc. but it tells us that we must focus on the pain 

and focus on the One who will one day end the pain once and for all. Try it. 

 

ESPANHOL:  

 

¿HAS PENSADO SOBRE ESO? 

"Amados, no te sorprendas por el fuego ardiente que se levanta entre ustedes, destinado a probarte, 

como si algo extraordinario vil estuviera sucediendo". (1 Pedro 4:12) 

 

Todo ser humano ha sufrido o sufrirá. No hay escapatoria a esta verdad. Pero el texto de hoy nos 

muestra que el "fuego ardiente" está destinado a probarnos. ¿Que significa eso? Que aunque tengamos 

la imagen de que el fuego destruye (y de hecho lo hace a menudo) el fuego en el que nos está contando 

Peter es algo que nos moldea. Recuerda el metal que solo es puro y hermoso cuando pasa por el fuego. 

 

Pedro continúa el texto diciendo para animarnos, ya que si compartimos el sufrimiento de Cristo, 

también compartiremos la revelación de su gloria. (v. 13), es decir, que el sufrimiento terminará 

cuando Cristo revele su gloria. 

 

El texto no dice que no lloraremos, no sentiremos dolor, etc. pero nos dice que debemos enfocarnos 

en el dolor y enfocarnos en Aquel que un día terminará el dolor de una vez por todas. Intentalo. 

 

 

3º Meditação: 15/01/2021 



 

 

 

PORTUGUÊS: 

 

VOCÊ JÁ PENSOU NISSO? 

“Amados, se Deus de tal maneira nos amou, devemos nós também amar uns aos outros.” (1 João 4:11) 

 

Para entendermos o texto de hoje, precisamos primeiramente entender de que maneira Deus nos 

amou. Dentre os milhares de textos que mostram o amor de Deus por nós, o salmo 103 nos da uma 

explicação bem interessante. 

 

O verso 8-10 e 14, do salmo 103 nos diz: “O SENHOR é misericordioso e compassivo (…) não 

repreende perpetuamente, nem conserva para sempre a sua ira. NÃO NOS TRATA SEGUNDO OS 

NOSSOS PECADOS, nem nos retribui de acordo com as nossas iniquidades, pois ele conhece a nossa 

estrutura E SABE QUE SOMOS PÓ.” 

 

Se devemos amar uns aos outros da mesma maneira que Deus nos ama, então de acordo com o Salmo 

103, devemos ser misericordiosos, compassivos, não tratando nosso próximo de acordo com os 

pecados dele e sempre devemos lembrar que assim como nós, o nosso proximo também é pó, é falível, 

é pecador. 

 

Aquele que recebe o perdão de Deus não tem moral NENHUMA para não perdoar o seu próximo. A 

oração que Cristo nos ensinou não diz: “Perdoe a minha divida mas eu não vou perdoar a do meu 

irmão”, mas diz: “Perdoe a minha divida ASSIM COMO EU perdoo a do meu irmão” 

 

É uma mensagem de conforto e ao mesmo tempo de advertência. Deus te ama, Deus estende a SUA 

misericórdia para você, Deus não repreende você eternamente, Deus não te trata de acordo com os 

seus pecados, pois ele sabe que você é pó. Seja grato e faça o mesmo com o seu próximo. 

 

 

Para Discutir: De que maneira é possível demonstrar amor ao próximo? 

 

Para Ouvir: 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

INGLÊS 

 

HAVE YOU THOUGHT ABOUT IT? 

"Beloved, if God so loved us, we must also love one another." (1 John 4:11) 

 

To understand today's text, we must first understand how God loved us. Among the thousands of texts 

that show God's love for us, Psalm 103 gives us a very interesting explanation. 

 



 

 

Verses 8-10 and 14 of Psalm 103 tell us: “The Lord is merciful and compassionate... He does not 

always rebuke, nor does he keep his wrath forever. IT DOES NOT TREAT US ACCORDING TO 

OUR SINS, nor does it pay us back according to our iniquities, as it knows our structure AND 

KNOWS THAT WE ARE DUST. ” 

 

If we are to love one another in the same way that God loves us, then according to Psalm 103, we 

must be merciful, compassionate, not treating our neighbor according to his sins and we must always 

remember that just like us, our neighbor it is also dust, it is fallible, it is a sinner. 

 

He who receives God's forgiveness has NO moral to not forgive his neighbor. The prayer that Christ 

taught us does not say: "Forgive my debt but I will not forgive my brother's", but says: "Forgive my 

debt AS I forgive my brother's" 

 

It is a message of comfort and at the same time a warning. God loves you, God extends HIS mercy 

to you, God does not rebuke you forever, God does not treat you according to your sins, because he 

knows that you are dust. Be grateful and do the same with your neighbor. 

 

ESPANHOL 

 

¿HAS PENSADO SOBRE ESO? 

"Amados, si Dios nos amó tanto, también nosotros debemos amarnos unos a otros". (1 Juan 4:11) 

 

Para entender el texto de hoy, primero debemos entender cómo Dios nos amó. Entre los miles de 

textos que muestran el amor de Dios por nosotros, el Salmo 103 nos da una explicación muy 

interesante. 

 

Los versículos 8-10 y 14 del Salmo 103 nos dicen: “El Señor es misericordioso y compasivo ... No 

reprende constantemente, ni guarda su ira para siempre. NO NOS TRATA SEGÚN NUESTROS 

PECADOS, ni nos devuelve conforme a nuestras iniquidades, ya que conoce nuestra estructura Y 

SABE QUE SOMOS POLVO ”. 

 

Si vamos a amarnos los unos a los otros de la misma manera que Dios nos ama, entonces, de acuerdo 

con el Salmo 103, debemos ser misericordiosos, compasivos, no tratar a nuestro prójimo de acuerdo 

con sus pecados y siempre debemos recordar que, al igual que nosotros, nuestro prójimo también es 

polvo, es falible, es un pecador. 

 

El que recibe el perdón de Dios NO tiene moral para no perdonar a su prójimo. La oración que Cristo 

nos enseñó no dice: "Perdona mi deuda pero yo no perdonaré la de mi hermano", sino que dice: 

"Perdona mi deuda COMO yo perdono la de mi hermano". 

 

Es un mensaje de consuelo y al mismo tiempo una advertencia. Dios te ama, Dios te extiende SU 

misericordia, Dios no te reprende para siempre, Dios no te trata según tus pecados, porque sabe que 

eres polvo. Sea agradecido y haga lo mismo con su vecino. 

 

 

4º Meditação: 22/01/2021 

 
PORTUGUÊS 

 

VOCÊ JÁ PENSOU NISSO? 

“Mas Jesus, ouvindo, disse: “Os sãos não precisam de médico, e sim os doentes.” (Mateus 9:12) 



 

 

 

Ao ser acusado de estar comendo à mesa com pecadores, Jesus da a brilhante resposta “Os sãos não 

precisam de médico, e sim os doentes.” 

 

No sentido espiritual, aqueles que se acham puros, de fato não precisam de um médico. Não veem 

necessidade de ninguém para os salvar ou os curar, visto que ao olharem no espelho enxergam alguém 

digno de exaltação e honra. Esses, buscam salvação em si e acabam percebendo, mais cedo ou mais 

tarde, que é impossível ser salvo a não ser por Cristo. 

 

É justamente quando reconhecemos que somos impuros, pecadores e fracos que Deus pode agir 

conosco e transformar nossas vidas. Lembre-se, quanto mais puro achamos que somos, mais distantes 

estamos da cruz.  

 

Perceba que Cristo sentava e comia com pecadores pois nas palavras de Brennan Manning: "não são 

as prostitutas, cobradores de impostos, adúlteros e mentirosos as pessoas que encontram maior 

dificuldade em se arrepender; são os religiosos que julgam não ter motivos de arrependimento.” 

 

Para Discutir:  Com que frequência devemos pedir perdão?  

 

Para Ouvir: 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

INGLÊS 

 

HAVE YOU THOUGHT ABOUT IT? 

"But Jesus, listening, said:" The healthy do not need a doctor, but the sick. " (Matthew 9:12) 

 

When accused of being eating at table with sinners, Jesus gives the brilliant answer "The healthy do 

not need a doctor, but the sick." 

 

In the spiritual sense, those who think they are pure do not really need a doctor. They see no need for 

anyone to save or heal them, since when looking in the mirror they see someone worthy of exaltation 

and honor. These, seek salvation in themselves and end up realizing, sooner or later, that it is 

impossible to be saved except by Christ. 

 

It is precisely when we recognize that we are impure, sinful and weak that God can work with us and 

transform our lives. Remember, the purer we think we are, the farther we are from the cross. 

 



 

 

Realize that Christ sat and ate with sinners because in the words of Brennan Manning: "it is not 

prostitutes, tax collectors, adulterers and liars who find it most difficult to repent; it is the religious 

who think they have no reason to repent.” 

 

ESPANHOL 

 

¿HAS PENSADO SOBRE ESO? 

Pero Jesús, escuchando, dijo: "Los sanos no necesitan médico, sino los enfermos". (Mateo 9:12) 

 

Cuando se le acusa de estar comiendo en la mesa con los pecadores, Jesús da la brillante respuesta: 

"Los sanos no necesitan médico, sino los enfermos". 

 

En el sentido espiritual, quienes se creen puros no necesitan realmente un médico. No ven la necesidad 

de que nadie los salve o los cure, ya que al mirarse en el espejo ven a alguien digno de exaltación y 

honor. Estos, buscan la salvación en sí mismos y acaban dándose cuenta, tarde o temprano, de que es 

imposible ser salvos si no es por Cristo. 

 

Es precisamente cuando reconocemos que somos impuros, pecadores y débiles que Dios puede 

trabajar con nosotros y transformar nuestras vidas. Recuerde, cuanto más puros pensamos que somos, 

más lejos estamos de la cruz. 

 

Date cuenta de que Cristo se sentó y comió con los pecadores porque, en palabras de Brennan 

Manning: "no son las prostitutas, los recaudadores de impuestos, los adúlteros y los mentirosos los 

que encuentran más difícil arrepentirse; son los religiosos los que piensan que no tienen razón para 

arrepentirse”. 

 

 

5º Meditação: 29/01/2021 

 
PORTUGUÊS 

 

VOCÊ JÁ PENSOU NISSO? 

“Abrindo-lhe Deus os olhos, viu ela um poço de água, e, indo a ele, encheu de água o odre, e deu de 

beber ao rapaz.” (Gênesis 21:19) 

 

O capítulo 21 de Gênesis é um misto de alegria para Abraão (pelo nascimento do filho prometido, 

Isaque) e tristeza (A despedida de Ismael e Hagar). 

 

Ao despedir-se de Ismael e Hagar, Abraão providencia pão e uma especie de garrafa d’agua, se 

despede e ambos saem andando pelo deserto de Berseba (v.15) 

 

É óbvio e todos nós sabemos que uma hora ou outra os suprimentos iriam acabar e logo no versículo 

15 e 16 este momento é descrito: “Tendo-se acabado a água, colocou ela o menino debaixo dos 

arbustos e, afastando-se, foi sentar-se à uma distancia de 150 metros porque dizia: Assim, não verei 

morrer o menino; e, sentando-se em frente dele, levantou a voz e chorou.” 

 

Hagar fez o que todos nós faríamos, chorou. Imagina você no meio de um deserto, sem agua e sem 

pão, vendo o seu filho ali, na cabeça de Hagar, só lhe restava a morte. 

 

Ocorre que Deus aparece em cena, diz para Hagar não temer, ABRE OS OLHOS DELA (v. 19) e 

IMEDIATAMENTE ela vê um poço de água e da de beber ao rapaz  

 



 

 

Um detalhe importante, Deus não construiu um poço, o poço já estava lá. A solução ja estava ali, 

Hagar apenas não enxergava. 

 

Amiga e amigo, se você esta passando por alguma dificuldade em sua vida e parece que não há 

solução, peça a Deus para abrir os seus olhos e com certeza, assim como Hagar, você vai perceber 

que “o poço” sempre esteve ali, a solução sempre esteve ali, mas não se esquece, somente Deus pode 

abrir os seus olhos. 

 

Para Discutir:  Quem foi Ismael? Pesquise sobre a descendência dele. 

 

Para Ouvir: 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

INGLÊS 

 

HAVE YOU THOUGHT ABOUT IT? 

"When God opened her eyes, she saw a well of water, and going to him, she filled the skin with water 

and gave the boy a drink." (Genesis 21:19) 

 

Genesis chapter 21 is a mixture of joy for Abraham (at the birth of the promised son, Isaac) and 

sadness (The farewell of Ishmael and Hagar). 

 

When he says goodbye to Ismael and Hagar, Abraão provides bread and a kind of water bottle, says 

goodbye and both go walking through the desert of Beersheba (v.15) 

 

It is obvious and we all know that at one time or another the supplies would run out and right in verse 

15 and 16 this moment is described: “Having run out of water, she put the boy under the bushes and, 

moving away, went to sit to be at a distance of 150 meters because he said: Thus, I will not see the 

boy die; and, sitting across from him, raised his voice and wept. ” 

 

Hagar did what we would all do, wept. Imagine yourself in the middle of a desert, without water and 

without bread, seeing your son there, in Hagar's head, all that remained was death. 

 

It happens that God appears on the scene, tells Hagar not to fear, OPEN HER EYES (v. 19) and 

IMMEDIATELY she sees a well of water and the boy's drinking 

 

An important detail, God did not build a well, the well was already there. The solution was already 

there, Hagar just couldn't see. 

 



 

 

Friend and friend, if you are experiencing any difficulties in your life and it seems that there is no 

solution, ask God to open your eyes and surely, like Hagar, you will realize that “the well” has always 

been there, solution has always been there, but don't forget, only God can open your eyes. 

 

ESPANHOL 

 

¿HAS PENSADO SOBRE ESO? 

"Cuando Dios le abrió los ojos, vio un pozo de agua, y acercándose a él, llenó el odre de agua y le 

dio de beber al niño". (Génesis 21:19) 

 

Génesis capítulo 21 es una mezcla de alegría para Abraham (en el nacimiento del hijo prometido, 

Isaac) y tristeza (La despedida de Ismael y Agar). 

 

Cuando se despide de Ismael y Agar, Abraão les entrega pan y una especie de cantimplora, se despide 

y ambos van caminando por el desierto de Beersheba (v.15) 

 

Es obvio y todos sabemos que en un momento u otro se acabarían las provisiones y justo en los 

versículos 15 y 16 se describe este momento: “Al quedarse sin agua, puso al niño debajo de los 

arbustos y, alejándose, se fue a sentar. estar a una distancia de 150 metros porque dijo: Así, no veré 

morir al niño; y sentándose frente a él, levantó la voz y lloró ". 

 

Agar hizo lo que todos haríamos, lloró. Imagínate en medio de un desierto, sin agua y sin pan, viendo 

a tu hijo allí, en la cabeza de Agar, lo único que le quedaba era la muerte. 

 

Sucede que Dios aparece en escena, le dice a Agar que no tema, ABRE LOS OJOS (v.19) e 

INMEDIATAMENTE ve un pozo de agua y el niño bebe 

 

Un detalle importante, Dios no construyó un pozo, el pozo ya estaba allí. La solución ya estaba allí, 

Agar simplemente no podía ver. 

 

Amiga y amiga, si estás atravesando alguna dificultad en tu vida y parece que no hay solución, pídele 

a Dios que te abra los ojos y seguramente, como Agar, te darás cuenta de que “el pozo” siempre ha 

estado ahí, La solución siempre ha estado ahí, pero no lo olvides, solo Dios puede abrir tus ojos. 

 

 

 

6º Meditação: 05/02/2021 
 

PORTUGUÊS 

 

VOCÊ JÁ PENSOU NISSO? 

“Andou Enoque com Deus e já não era, porque Deus o tomou para si.” Gênesis 5:24 

 

A genealogia descrita no capítulo 5 de Gênesis é muito interessante. 

 

Primeiro, porque ela faz questão de dizer que as pessoas morrem após viver; Gênesis 5:5,8,11,14,17 

mantêm uma sequência de “VIVEU, teve filhos e filhas e morreu.” Segundo, porque esta é a ÚNICA 

genealogia na bíblia que diz expressamente que as pessoas morrem, justamente para confirmar o 

cumprimento da fala de Deus um pouco antes em Gênesis 2:17, de que em caso de desobediência 

“certamente morrereis”. E por último, porque DO NADA, aparece um homem que aparentemente 

quebra esta sequência, Enoque. Enoque vive, tem filhos e filhas, ANDA COM DEUS, e não morre; 

mas é tomado por Deus para si. 



 

 

 

Podemos extrair uma lição simples e profunda: Quem vive, morre. Quem ANDA COM DEUS, vive. 

 

E você, tem apenas vivido ou tem andado com Deus? 

 

Para Discutir: O que significa andar com Deus? 

 

Para ouvir: 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

INGLÊS 

 

HAVE YOU THOUGHT ABOUT THIS? 

“Enoch walked with God, and he was not, for God took him.” (Genesis 5:24)  

 

The genealogy described in chapter 5 of Genesis is very interesting. First, because it makes sure to 

mention that people die after living. Gn 5:5, 8, 11, 14, 17 mantain a sequence of “lived, had sons and 

daughters, and died.” Secondly, because it’s the ONLY genealogy in the Bible that says that people 

die, precisely to show that God’s word in case of disobedience “you will surely die” (a little before in 

Gn 2:17) is fulfilling itself. 

 

And lastly, because OUT OF NOWHERE, a man who apparently breaks this sequence shows up. 

That’s Enoch. He lives, has sons and daughters, and WALKS WITH GOD. Enoch doesn’t die, but is 

taken by God for Himself. 

 

We can extract a simple and profound lesson: Whoever lives, dies. Whoever walks with God, lives. 

 

And you? Have you simply lived or have you walked with God? 

 

 

ESPANHOL 

 

¿HAS PENSADO SOBRE ESO?  

’‘Caminó, pues, Enoc con Dios, y desapareció, porque le llevó Dios. ’’(Génesis 5:24 ) 

 

La genealogía descrita en el capítulo 5 de Génesis es muy interesante. Primero, porque ella insiste 

que la gente muere después de vivir, Génesis 5: 5,8,11,14,17 mantiene una secuencia de "vivió, tuvo 

hijos e hijas y murió". Segundo, porque esta es la ÚNICA genealogía en la Biblia que dice que la 



 

 

gente muere, precisamente para mostrar que el discurso de Dios, un poco antes, en Génesis 2:17, en 

caso de desobediencia "seguramente morirás" si esta cumpliendo. 

 

Y finalmente, en un momento, aparece un hombre que aparentemente rompe esta secuencia, este es 

Enoc. Enoc vive, tiene hijos e hijas y CAMINA CON DIOS, Enoc no muere, sino que Dios lo toma 

por sí mismo.  

 

Podemos extraer una lección simple y profunda: el que vive, muere. Quien camina con Dios vive.  

 

¿Y tú, apenas has vivido o has caminado con Dios? 

 

 

 

7º Meditação: 12/02/2021 

 
PORTUGUÊS 

 

VOCÊ JÁ PENSOU NISSO? 

“ E a Jesus, o Mediador da nova aliança, e ao sangue da aspersão que fala coisas superiores ao que 

fala o próprio Abel” (Hebreus 12:24) 

 

Como sabemos, o primeiro assassinato da história da humanidade foi o caso de Caim e Abel. 

 

Ao matar o seu irmão Abel, Caim é questionado por Deus sobre o que aconteceu com Abel. Após 

uma resposta mal educada de Caim: “Não sei, acaso sou eu o tutor do meu irmão?”. Deus diz: “Que 

fizestes? A voz do SANGUE DO TEU IRMÃO CLAMA da terra a mim”. 

 

Clama pelo que? Por JUSTIÇA! Em resumo, Caim matou, agora teria que pagar pelo assassinato, 

teria que morrer (pois o salário do pecado é a morte). O curioso é que no texto de hebreus encontramos 

uma menção a essa história: “E a JESUS, o Mediador da nova aliança, e ao SANGUE da aspersão 

que fala coisas SUPERIORES ao que fala o próprio ABEL” (Hebreus 12:24) 

 

Isso significa que: O sangue de Abel clama por JUSTIÇA, mas o sangue de Cristo, derramado na 

cruz, que fala coisas superiores ao de Abel, Clama por MISERICÓRDIA E GRAÇA, pois Ele pagou 

o preço de TODOS os pecados da humanidade. 

 

Se você tem vivido em pecado, tem feito coisas que desagradam a Deus e que trazem sobre você a 

sentença condenatória (pois sabemos que o salário do pecado é a morte), lembre-se que ao se 

arrepender, o sangue de Jesus te oferece perdão, misericórdia e Graça. 

 

Para discutir: De que maneira Deus equilibra Justiça e misericórdia? 

 



 

 

Para ouvir: 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

INGLÊS 

 

HAVE YOU THOUGHT ABOUT THIS? 

“To Jesus the mediator of a new covenant, and to the sprinkled blood that speaks a better word than 

the blood of Abel” (Hebrews 12:24) 

 

As we know, the first murder in the history of humanity was the case of Cain and Abel. 

 

As a result of killing Abel, Cain is questioned by God about what happened to his brother. After a 

rude response from Cain (“I don’t know. Am I my brother’s keeper?), God says: “What have you 

done? Listen! Your brother’s blood cries out to me from the ground.” 

 

Cries out for what? For justice! In summary, Cain killed. Now, he’d have to pay for murder; he’d have 

to die (because the wages of sin is death). The curious fact is that in the text of Hebrews we can find 

a mention to this story: “to Jesus the mediator of a new covenant, and to the sprinkled blood that 

speaks a better word than the blood of Abel.” (Hebrews 12:24) 

 

This means that: the blood of Abel cries out for justice, but the blood of Christ, shed on the cross, 

which speaker a better word than Abel’s, cries out for mercy and grace, because He paid the price of 

all the sins of humanity.  

 

If you have been living in sin, have done things that displease God and bring upon you the 

condemnatory sentence (because we know the wages of sin is death), remember that by repenting, 

the blood of Jesus offers you forgiveness, mercy and grace, and transforms you. 

 

ESPANHOL 

 

¿HAS PENSADO SOBRE ESO?  

Y a Jesús, el mediador de un nuevo pacto; y a la sangre rociada, que habla con más fuerza que la de 

Abel. (Hebreos 12:24) 

 

Como sabemos, el primer asesinato en la historia humana fue el caso de Cain y Abel. 

 

Al matar a su hermano Abel, Cain es interrogado por Dios sobre lo que le sucedió a Abel. Después 

de una respuesta grosera de Cain: "No sé, ¿soy el tutor de mi hermano?" Dios dice: "¿Qué has hecho? 

La voz de LA SANGRE DE TU HERMANO LLAMA desde la tierra a mí ”. 

 



 

 

¿Llorar por qué? ¡Para la justicia! En resumen, Cain mató, ahora tendría que pagar por el asesinato, 

tendría que morir (porque la paga del pecado es la muerte). Lo curioso es que en el texto de Hebreos 

encontramos una mención de esta historia: " Y, a JESÚS, el mediador de un nuevo pacto; y a la 

SANGRE rociada, que habla con más fuerza que la de Abel.”(Hebreos 12:24) 

 

Eso significa: La sangre de Abel clama por JUSTICIA, pero la sangre de Cristo, derramada en la 

cruz, que habla cosas superiores a la de Abel, clama por MISERICORDIA Y GRACIA, porque pagó 

el precio por TODOS los pecados de la humanidad. 

 

Si has vivido en pecado, has hecho cosas que desagradan a Dios y que te traen una sentencia 

condenatoria (porque sabemos que la paga del pecado es la muerte), recuerda que cuando te 

arrepientas, la sangre de Jesús te ofrece perdón, misericordia y gracia. 

 

 

 

8º Meditação: 19/02/2021 

 
PORTUGUÊS 

 

VOCÊ JÁ PENSOU NISSO? 

“Sendo o menino já grande, ela o trouxe à filha de Faraó, da qual passou ele a ser filho. Esta lhe 

chamou Moisés e disse: Porque das águas o tirei.” (Êxodo 2:10) 

 

Como você sabe, José buscou todos os seus irmãos (povo de Israel) da terra de Israel e os levou para 

o Egito, onde havia comida e lugar para habitarem, visto que o Faraó admirava muito a José. No Egito 

o povo de Israel cresceu, multiplicou-se, se fortaleceu e encheu a terra (Êx 1:7). 

 

Ocorre que José e o Faraó morreram e o novo Faraó (que não conhecia José) decide usar de astucia 

para com o povo de Israel, com tirania, visto que estava com medo de que os Israelitas tomassem o 

Egito. 

 

Qual foi a estratégia? “Matar todos os que nascessem homens” (Êx 1:16) PORQUE? “Seja o caso de, 

vindo guerra, ele se ajunte com os nossos inimigos, peleje contra nós e saia da terra” (Êx 1:10). 

Perceba que ele não tinha medo das mulheres, pois elas não iam a guerra, então não ofereceriam 

perigo. Mas o relato que se segue é de que o seu reino foi derrubado justamente por quem ele menos 

temia, as mulheres. 

 

Primeiro a Parteira, que mente para ele (Ex.1:19-21); depois a Mãe de Moisés, o futuro libertador, 

que decide formar um cesto e colocar seu filho no Nilo para que sua filha, a terceira personagem da 

historia, fique de olho e acompanhe, e por fim, o golpe final, o cheque mate, a própria filha do Faraó 

decide ficar com Moisés, mal sabendo ela que estava trazendo para seu lar aquele que seria o 

responsável pela libertação dos Israelitas da escravidão de seu pai. 

 

Em muitos relatos Deus usa pessoas que aparentemente não oferecem perigo para fazerem trabalhos 

grandiosos. Não foi diferente desta vez. Faraó desmereceu a força das mulheres somente pelo fato de 

que elas não guerreavam, mas para sua surpresa, a sutileza e a inteligência delas foram maiores do 

que qualquer arma de guerra. 

 

Para discutir: Que outra história bíblica encontramos um personagem que se disse incapaz e Deus o 

tornou capaz? Comente sobre. 

 



 

 

Para ouvir: 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

INGLÊS 

 

HAVE YOU THOUGHT ABOUT IT? 

“As the boy was already big, she brought him to the daughter of Pharaoh, of whom he became a son. 

She called him Moses and said, "I brought him out of the water." (Exodus 2:10) 

 

As you know, Joseph brought all his brothers (people of Israel) from the land of Israel and took them 

to Egypt, where there was food and a place to live, because Pharaoh admired Joseph a lot. In Egypt 

the people of Israel grew, multiplied , strengthened and filled the earth (Ex 1: 7). 

 

Joseph and Pharaoh died and the new Pharaoh (who did not know Joseph) decided to be evil towards 

the people of Israel, with tyranny, since he was afraid that the Israelites would take Egypt. 

 

What was the strategy? “Kill all that are born of men” (Ex 1:16) WHY? “In the event that, coming to 

war, he will gather with our enemies, fight against us and leave the earth” (Ex 1:10). Realize that he 

was not afraid of women, as they were not going to war, so they would not be dangerous. But we will 

see that his kingdom was overthrown precisely by the one he least feared, women. 

 

First the Midwife, who lies to him (Ex.1: 19-21); then the Mother of Moses, the future liberator, who 

decided to make a basket and place her son on the Nile so that her daughter, the third character in the 

story, keeps an eye on and accompanies, and finally, the final blow, the checkmate, Pharaoh's own 

daughter decides to stay with Moses, barely knowing that she was bringing home who would be 

responsible for the Israelites' release from her father's slavery. 

 

In many accounts, God uses people who apparently are not in danger to do great jobs. It was no 

different this time. Pharaoh belittled the strength of women only because they did not fight, but to 

their surprise, their subtlety and intelligence were greater than any weapon of war. 

 

ESPANHOL 

 

¿HAS PENSADO SOBRE ESO? 

’‘Y cuando creció el niño, ella lo trajo á la hija de Faraón, la cual lo prohijó, y le púso por nombre de 

Moisés, diciendo: Porque de las aguas lo saqué. (Exodo 2:10) 

 

Como saben, José buscó a todos sus hermanos (pueblo de Israel) de la tierra de Israel y los llevó a 

Egipto, donde había comida y un lugar para vivir, ya que Faraón admiraba mucho a José. En Egipto, 

el pueblo de Israel creció , multiplicó, fortaleció y llenó la tierra (Ex 1: 7). 



 

 

 

Resulta que José y el Faraón murieron y el nuevo Faraón (que no conocía a José) decide usar la astucia 

con el pueblo de Israel, con la tiranía, ya que temía que los israelitas tomaran Egipto. 

 

¿Cuál fue la estrategia? “matar a todos los hombres nacidos” (Ex 1:16) ¿POR QUÉ? "En el caso de 

que, al venir la guerra, se reúna con nuestros enemigos, pelee contra nosotros y abandone la tierra" 

(Ex. 1:10). Date cuenta de que no le tenía miedo a las mujeres, ya que no iban a la guerra, no serían 

peligrosas. Pero el relato que sigue es que su reino há sido derrotado precisamente por el que menos 

temía, las mujeres. 

 

Primero la partera, que le miente (Ex.1: 19-21); luego la Madre de Moisés, el futuro libertador, que 

decide formar una canasta y colocar a su hijo en el Nilo para que su hija pueda vigilar y acompañar 

y finalmente, el jaque mate, la propia hija del faraón, decide quedarse con Moisés, lo que no sabía es 

que ella se la llevaba a su casa el responsable de la libertación de los israelitas. 

 

En muchos casos, Dios usa personas que aparentemente no ofrecen peligro para hacer grandes 

trabajos. No fue diferente en esta vez. Faraón menospreciaba la fuerza de las mujeres solo porque no 

peleaban, pero para su sorpresa, su sutileza y la inteligencia era mayor que cualquier arma de guerra. 

 

 

9º Meditação: 26/02/2021 

 
PORTUGUÊS 

 

VOCÊ JÁ PENSOU NISSO? 

“Ela (Ana) concebeu e, passado o devido tempo, teve um filho, a que chamou Samuel, pois dizia: Do 

SENHOR o pedi.˜ (1 Samuel 1:20) 

 

O começo do livro de Samuel, descreve uma mulher com o coração triste, angustiada, que chora, não 

come, que tem o coração doloroso, Ansiosa e aflita, pois é estéril (1 Samuel 1:5,8 e 16). 

 

Mesmo com amargura de alma e em prantos (1 Sm 1:10) ela decide buscar ao SENHOR e faz, na 

minha opinião, uma das orações mais bonitas da bíblia: “SENHOR dos exércitos, se benignamente 

atentares para a aflição de tua serva, e de mim te lembrares, e da tua serva te não esqueceres, e lhe 

deres um filho varão, ao SENHOR o darei por todos os dias da sua vida…” (1Sm 1:11). 

 

Ao ver Ana orando, o sacerdote achou que ela estava bêbada, mas Ela responde que não bebeu, que 

estava “derramando a sua alma perante o SENHOR”(1Sm1:15) 

 

O texto diz que ao terminar a oração Ana vai embora E O SEU SEMBLANTE JÁ NÃO ERA TRISTE 

(1Sm 1:18) 

 

A pergunta é: Ana ficou grávida naquele momento? NÃO. Mas ela tinha plena confiança de que Deus 

iria responder a sua oração. 

 

Ana não esperou receber o que pediu para ficar em paz, feliz e agradecer, ela agradeceu e ficou feliz 

antes de receber, assim que levantou daquela oração. A paz veio antes da benção, em outras palavras, 

Samuel não chegou antes da paz, a paz chegou antes de Samuel. 

 

Os mesmos problemas que Ana enfrentou (Ansiedade, tristeza, amargura, aflição) ainda nos atacam 

hoje. Ja se sentiu ou se sente como ela? Esta Ansiosa/o, Triste, Abatido? Que tal fazer o que Ana fez? 

Derrame a sua alma perante o SENHOR, receba a Paz da certeza de que Ele esta no controle da sua 



 

 

vida e se alegre IMEDIATAMENTE pois o SENHOR dos Exércitos não se esquece de seus filhos. 

Experimente ser grata/o antes de ver seus pedidos atendidos. 

 

Para discutir: Você tem agradecido em suas orações ou apenas fazendo pedidos? 

 

Para ouvir: 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

INGLÊS 

 

HAVE YOU THOUGHT ABOUT IT? 

“She (Ana) conceived and, after due time, had a son, whom she called Samuel, for she said: I asked 

him of the Lord (1 Samuel 1:20) 

 

The beginning of the book of Samuel describes a woman with a sad, distressed heart, who cries, does 

not eat, who has a painful heart, Anxious and distressed, as she is sterile (1 Samuel 1: 5, 8 and 16). 

 

Even with bitterness of soul and weeping (1 Sam 1:10) she decides to seek the Lord and says, in my 

opinion, one of the most beautiful prayers in the bible: “LORD of hosts, if you pay kindly attention 

to the affliction of your servant, and remember me, and remember your servant and give him a man, 

I will give him to the Lord for all the days of his life ... ”(1 Sam 1:11). 

 

Upon seeing Ana praying, the priest thought she was drunk, but she replies that she did not drink, that 

she was “pouring out her soul before the Lord” (1Sm1: 15) 

 

The text says that at the end of the sentence Ana goes away AND HIS SEMBLANT WAS NO 

LONGER SAD (1Sam 1:18) 

 

The question is: did Ana get pregnant at that time? DO NOT. But she was fully confident that God 

would answer her prayer. 

 

Ana did not wait to receive what she asked to be at peace, happy and thank, she thanked and was 

happy before receiving, as soon as she got up from that prayer. Peace came before blessing, in other 

words, Samuel did not come before peace, peace came before Samuel. 

 

The same problems that Ana faced (Anxiety, sadness, bitterness, distress) still attack us today. Have 

you ever felt or felt like her? This Anxious, Sad, Dejected? How about doing what Ana did? Pour 

your soul out before the Lord, receive the Peace of the certainty that He is in control of your life and 

rejoice IMMEDIATELY because the Lord of Hosts does not forget his children. Try to be grateful 

before seeing your orders fulfilled. 

 



 

 

ESPANHOL 

 

¿HAS PENSADO SOBRE ESO? 

“Ella (Ana) concibió y, a su debido tiempo, tuvo un hijo, a quien llamó Samuel, porque dijo: Le pedí 

al Señor (1 Samuel 1:20) 

 

El comienzo del libro de Samuel, describe a una mujer con un corazón triste y angustiado, que llora, 

no come, que tiene un corazón dolorido, ansiosa y angustiada, ya que es estéril (1 Samuel 1: 5, 8 y 

16). 

 

Incluso con amargura de alma y llanto (1 Sam 1:10) decide buscar al Señor y dice, en mi opinión, una 

de las oraciones más hermosas de la Biblia: y acuérdate de mí, y acuérdate de tu siervo, y dale un 

hombre, yo lo daré al Señor por todos los días de su vida ... ”(1 Sam 1:11). 

 

Al ver a Ana rezar, el sacerdote pensó que estaba borracha, pero ella responde que no bebía, que 

estaba “derramando su alma ante el Señor” (1Sm1: 15). 

 

El texto dice que al final de la frase Ana se va Y SU SEMBLANTE YA NO ESTABA TRISTE (1Sam 

1:18) 

 

La pregunta es: ¿Ana se quedó embarazada en ese momento? NO HAGA. Pero tenía plena confianza 

en que Dios respondería a su oración. 

 

Ana no esperó a recibir lo que pidió para estar en paz, feliz y agradecida, agradeció y se sintió feliz 

antes de recibir, apenas se levantó de esa oración. La paz vino antes que la bendición, en otras 

palabras, Samuel no vino antes que la paz, la paz vino antes que Samuel. 

 

Los mismos problemas que enfrentó Ana (ansiedad, tristeza, amargura, angustia) todavía nos atacan 

hoy. ¿Alguna vez te has sentido o has sentido como ella? ¿Este ansioso, triste, abatido? ¿Qué tal hacer 

lo que hizo Ana? Derrama tu alma ante el Señor, recibe la Paz de la certeza de que Él tiene el control 

de tu vida y regocíjate INMEDIATAMENTE porque el Señor de los Ejércitos no se olvida de sus 

hijos. Trate de estar agradecido antes de ver sus pedidos cumplidos. 

 

 

10º Meditação: 05/03/2021 

 
PORTUGUÊS 

 

VOCÊ JÁ PENSOU NISSO? 

“Portanto, sede vós perfeitos como perfeito é o vosso Pai Celeste.” (Mateus 5:48) 

 

Se tem algo que o ser humano busca é “ser perfeito” procura ao máximo esconder seus defeitos para 

mostrar a todos que tem menos erros do que os outros. 

 

Ocorre que a visão bíblica de perfeição é um pouco diferente do que imaginamos ser e até do que o 

dicionário diz. 

 

Jesus, no sermão do monte, fala de diversos temas, dentre eles, o amor ao proximo (Mateus 5:43-47). 

Fala também sobre amar os inimigos e orar pelos que nos perseguem, ao concluir este bloco do seu 

discurso ele diz: PORTANTO, sede vós PERFEITOS…”, Ou seja, para Deus, perfeição não é usar 

um boné escrito fé (embora não haja nenhum problema nisso) ou levantar bandeiras de movimentos 

cristãos, nem mesmo amar um amigo é perfeição aos olhos de Deus (visto que os que não acreditam 



 

 

em jesus também amam seus amigos.) Perfeição para Deus é amar e orar pelos INIMIGOS, por 

aqueles que te perseguem, aqueles que te odeiam, aqueles que te criticam e querem o seu mal. Se 

você faz isso, para Deus, você é perfeito. 

 

Quer ser perfeito? Ame os seus inimigos e Ore pelos que te perseguem! 

 

Para discutir: Quais atitudes práticas podem ser tomadas para transformar o estudo de hoje em 

realidade na sua vida? 

 

Para ouvir: 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

INGLÊS 

 

HAVE YOU THOUGHT ABOUT IT? 

"Therefore, be perfect as your Heavenly Father is perfect." (Matthew 5:48) 

 

If there is something that the human being looks for is “to be perfect” he tries to hide his defects as 

much as possible to show everyone that he has less mistakes than others. 

 

It turns out that the biblical view of perfection is a little different from what we imagine it to be and 

even from what the dictionary says. 

 

Jesus, in the Sermon on the Mount, speaks of several themes, among them, love for one's neighbor 

(Matthew 5: 43-47). He also talks about loving enemies and praying for those who persecute us, when 

he concludes this block of his speech he says: THEREFORE, be YOU PERFECT… ”That is, for 

God, perfection is not wearing a cap written faith (although there is none problem with that) or raising 

flags of Christian movements, not even loving a friend is perfection in God's eyes (since those who 

don't believe in Jesus also love their friends.) Perfection for God is to love and pray for ENEMIES, 

for those who love you persecute, those who hate you, those who criticize you and want your evil. If 

you do that, to God, you are perfect. 

 

Want to be perfect? Love your enemies and pray for those who persecute you! 

 

ESPANHOL 

 

¿HAS PENSADO SOBRE ESO? 

"Por lo tanto, sé perfecto como tu Padre Celestial es perfecto". (Mateo 5:48) 

 

Si hay algo que el ser humano busca es "ser perfecto", trata de ocultar sus defectos tanto como sea 

posible para mostrarles a todos que tiene menos errores que otros. 

 



 

 

Resulta que la visión bíblica de la perfección es un poco diferente de lo que imaginamos que es e 

incluso de lo que dice el diccionario. 

 

Jesús, en el Sermón del Monte, habla de varios temas, entre ellos, el amor al prójimo (Mateo 5: 43-

47). También habla de amar a los enemigos y orar por aquellos que nos persiguen, cuando concluye 

este bloque de su discurso dice: POR LO TANTO, USTED ES PERFECTO ... "Eso es, para Dios, la 

perfección no lleva un gorro de fe escrita (aunque no hay ninguno problema con eso) o levantar 

banderas de movimientos cristianos, ni siquiera amar a un amigo es la perfección a los ojos de Dios 

(ya que aquellos que no creen en Jesús también aman a sus amigos). La perfección para Dios es amar 

y orar por ENEMIGOS, por aquellos que te aman perseguir, los que te odian, los que te critican y 

quieren tu maldad. Si haces eso, para Dios, eres perfecto. 

 

¿Quieres ser perfecto? ¡Ama a tus enemigos y reza por los que te persiguen! 

 

 

 

11º Meditação: 12/03/2021 

 
PORTUGUÊS 

 
VOCÊ JÁ PENSOU NISSO? 

“Por que esta abatida, ó minha alma?” (Salmo 42:5) 

 

Os salmistas, filhos de Corá, Escreveram o salmo 42. O salmo começa um derramamento de alma 

diante de Deus: “Como suspira a corça pelas correntes das águas, assim, por ti, ó Deus, suspira minha 

alma” (v.1) 

E declaram que a alma deles tem sede de Deus, do Deus vivo (v.2) 

 

Mas, nos versos 3 e 4, parece que os autores se lembram que as lagrimas tem sido o alimento dia e 

noite deles e no verso 5 abrem um questionamento: “Por que estas abatida, ó minha alma? Por que te 

perturbas dentro de mim? Espera em Deus, pois ainda o louvarei, a ele, meu auxilio e Deus meu.” 

(v.5) 

 

Você ja parou pra pensar que muitas de nossas infelicidades acontecem porque ouvimos os outros ou 

a nós mesmos, ao invés de falar PARA NÓS MESMOS? Esta abatido? Lembre-se de quem Deus é, 

o que Deus é, fez e prometeu fazer por você! Passe a dizer PARA você: Deus esta comigo e não há o 

que temer. 

 

Para discutir: Encontre mais textos que dizem sobre o amor de Deus por você e os decore. 

 

Para ouvir: 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 



 

 

 

INGLÊS 

 

HAVE YOU THOUGHT ABOUT IT? 

"Why is it downcast, O my soul?" (Psalm 42:5) 

 

The Psalmists, sons of Korah, wrote Psalm 42. The Psalm begins a soul outpouring before God: “As 

the deer sighs through the currents of the waters, so, O God, sigh my soul” (v.1) 

And they declare that their souls thirst for God, for the living God (v.2) 

 

But, in verses 3 and 4, it seems that the authors remember that tears have been their food day and 

night and in verse 5 they open a question: “Why are you slaughtered, O my soul? Why are you upset 

inside me? Wait on God, for I will still praise him, my help and my God. ” (v.5) 

 

Have you ever stopped to think that many of our misfortunes happen because we listen to others or 

to ourselves, instead of speaking TO OURSELVES? Are you down? Remember who God is, what 

God is, did and promised to do for you! Start saying TO you: God is with me and there is nothing to 

fear. 

 

ESPANHOL 

 

¿HAS PENSADO SOBRE ESO? 

 

"¿Por qué está abatida, oh alma mía?" (Salmo 42:5) 

 

Los salmistas, hijos de Coré, escribieron el Salmo 42. El Salmo comienza un alma derramada ante 

Dios: "Como el ciervo suspira por las corrientes de agua, así, oh Dios, suspira mi alma" (v.1) 

Y declaran que sus almas tienen sed de Dios, del Dios viviente (v.2) 

 

Pero, en los versículos 3 y 4, parece que los autores recuerdan que las lágrimas han sido su alimento 

día y noche y en el versículo 5 abren una pregunta: “¿Por qué eres degollada, alma mía? ¿Por qué 

estás molesto dentro de mí? Espera en Dios, porque todavía lo alabaré, mi ayuda y mi Dios ". (v.5) 

 

¿Alguna vez te has parado a pensar que muchas de nuestras desgracias ocurren porque escuchamos a 

los demás oa nosotros mismos, en lugar de hablar CON NOSOTROS MISMOS? ¿Estas triste? 

¡Recuerde quién es Dios, qué es Dios, qué hizo y prometió hacer por usted! Empiece a decirle: Dios 

está conmigo y no hay nada que temer. 

 

 

12º Meditação: 19/03/2021 
 

PORTUGUÊS 

 

VOCÊ JÁ PENSOU NISSO? 

“Abriram-se, então, os olhos de ambos; e, percebendo que estavam nus, coseram folhas de figueira e 

fizeram cintas para si” (Genesis 3:7) 

 

Ao pecarem Adão e Eva perceberam que estavam nús e correram para buscar uma folha de figueira 

para se cobrir. Sabemos que uma folha de figueira não é suficiente para cobrir um ser humano, mas 

o detalhe não está aqui. 

 



 

 

Deus havia dito que em caso de desobediência, Adão e Eva teriam que morrer (Gn 2:17) e Ao invés 

de logo depois de desobedecerem eles pensarem: “EU VOU MORRER, E AGORA?” O pensamento 

deles foi: “Estamos nús, e agora?” 

 

Isso nos mostra como o ser humano pensa sobre o pecado. Todas as vezes que pecamos, precisa haver 

morte! Sangue! Pois sem sangue não há remissão de pecados. Mas, muitas vezes, ao pecarmos, não 

pensamos “Meu pecado levou a morte de Cristo”, pensamos: “e se alguém descobrir, que vergonha!”. 

E pra piorar a situação, nem mesmo a menor solução para o pecado, a nudez, Adão e Eva conseguiram 

resolver. 

 

Deus prometeu que viria alguém para esmagar a cabeça da serpente (Cristo que pagaria a morte que 

Adão e Eva mereciam) e assim resolveu o real problema do pecado (v.15). Mas também providenciou 

uma roupa decente aos dois e resolveu o menor problema também (v.21). 

 

Amigos, o pecado é muito grave. Não é algo leve. Ele custou a morte de Jesus no calvário. Não 

brinque com o pecado e nem pense que o único problema dele é que os outros descubram, o real 

Problema do pecado é que ele causa a nossa morte e, se não fosse por Jesus, essa morte seria eterna. 

 

Para refletir: O que tem te afastado de Cristo? Que tal se afastar, pelo poder de Deus? 

 

Para ouvir: 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

INGLÊS 

 

HAVE YOU THOUGHT ABOUT IT? 

“Then their eyes were opened; and, realizing they were naked, they sewed fig leaves and made straps 

for themselves ”(Genesis 3:7) 

 

When Adam and Eve sinned, they realized they were naked and ran to get a fig leaf to cover 

themselves. We know that a fig leaf is not enough to cover a human being, but the detail is not here. 

 

God had said that in case of disobedience, Adam and Eve would have to die (Gen. 2:17) and instead 

of shortly after disobeying them they would think: “I AM GOING TO DIE, WHAT NOW?” Their 

thought was, "We are naked, what now?" 

 

This shows us how the human being thinks about sin. Every time we sin, there must be death! Blood! 

For without blood there is no remission of sins. But, many times, when we sin, we don't think “My 

sin led to the death of Christ”, we think: “and if anyone finds out, what a shame!”. And to make 

matters worse, not even the slightest solution to sin, nakedness, Adam and Eve managed to resolve. 

 



 

 

God promised that someone would come to crush the serpent's head (Christ who would pay the death 

that Adam and Eve deserved) and thus solved the real problem of sin (v.15). But he also provided 

them with decent clothes and solved the minor problem too (v.21). 

 

Friends, sin is very serious. It is not light. It cost Jesus the death of Calvary. Don't play with sin and 

don't even think that his only problem is that others find out, the real problem with sin is that it causes 

our death and, if it weren't for Jesus, that death would be eternal. 

 

ESPANHOL 

 

¿HAS PENSADO SOBRE ESO? 

“Entonces se les abrieron los ojos; y al darse cuenta de que estaban desnudos, cosieron hojas de 

higuera y se hicieron correas ”(Génesis 3:7). 

 

Cuando Adán y Eva pecaron, se dieron cuenta de que estaban desnudos y corrieron a buscar una hoja 

de parra para cubrirse. Sabemos que una hoja de parra no es suficiente para cubrir a un ser humano, 

pero el detalle no está aquí. 

 

Dios había dicho que en caso de desobediencia, Adán y Eva tendrían que morir (Génesis 2:17) y en 

lugar de poco tiempo después de desobedecerlos, pensarían: "ME VOY A MORIR, ¿Y AHORA 

QUE?" Su pensamiento era: "Estamos desnudos, ¿ahora qué?" 

 

Esto nos muestra cómo piensa el ser humano sobre el pecado. ¡Cada vez que pecamos, debe haber 

muerte! ¡Sangre! Porque sin sangre no hay remisión de pecados. Pero, muchas veces, cuando 

pecamos, no pensamos “Mi pecado llevó a la muerte de Cristo”, pensamos: “y si alguien se entera, 

¡qué vergüenza!”. Y para empeorar las cosas, ni la más mínima solución al pecado, la desnudez, 

lograron resolver Adán y Eva. 

 

Dios prometió que alguien vendría a aplastar la cabeza de la serpiente (Cristo que pagaría la muerte 

que merecían Adán y Eva) y así resolvió el verdadero problema del pecado (v.15). Pero también les 

proporcionó ropa decente y también resolvió el problema menor (v.21). 

 

Amigos, el pecado es muy serio. No es luz. Le costó a Jesús la muerte del Calvario. No juegues con 

el pecado y no pienses que su único problema es que otros se enteren, el verdadero problema del 

pecado es que causa nuestra muerte y, si no fuera por Jesús, esa muerte sería eterna. 

 

 

 

13º Meditação: 26/03/2021 

 
PORTUGUÊS 

 

VOCÊ JÁ PENSOU NISSO? 

“Toma o que é teu e vai-te; pois quero dar a este último tanto quanto a ti.” (Mateus 20:14) 

 

Esta frase foi retirada de uma das parábolas mais incríveis de Jesus (na minha opinião), a parábola 

dos trabalhadores na vinha. O capitulo vinte começa contando a historia de um empregador que saiu 

de MADRUGADA para buscar empregados para trabalharem em sua vinha. De madrugada mesmo 

contratou alguns trabalhadores e combinou o valor de 1 denário (um valor excelente para a época) e 

os enviou para trabalhar. As 9 da manhã, voltou a praça em que tinha contratado os trabalhadores de 

madrugada e encontrou outros ali, os mandou para vinha mas não combinou salário. Apenas disse “eu 



 

 

lhes darei o que for justo” (v.4), ao meio dia, as três da tarde e quando faltava uma hora para o trabalho 

acabar, ele contratou mais trabalhadores. 

 

Temos então, cinco grupos: 1- Os que saíram de madrugada e trabalharam o dia todo e que ficou 

combinado de receberem 1 denário (v.2); 2- Os que saíram as 9 da manhã e receberiam o justo (v.3 e 

4); 3- os que foram ao meio dia trabalhar (v.5); 4 - os que foram as três da tarde (v.5) e 5 - os que 

foram para a vinha faltando 1 hora para o expediente acabar (v.6 e 7). 

 

No final da historia, o dono da vinha paga um denário a TODOS, inclusive ao ultimo grupo (aquele 

que foi trabalhar faltando uma hora para o expediente). Os que foram de madrugada reclamaram 

(v.12) mas o dono diz: “Não me é licito fazer o que quero com o que é meu?” (v.15) 

 

Os trabalhadores que chegaram primeiro, ficaram mal humorados porque os que eram menos 

“merecedores” receberam um tratamento generoso (ganharam o mesmo tanto que eles). Aplicando 

aos dias de Hoje, Muitos Cristãos antigos, rejeitam os novos ou até dizem que tem mais misericórdia 

sobre eles, pois estão ha mais tempo na igreja. Mas a parábola nos mostra que todos são pecadores e 

todos recebem a graça mesmo sem merecer. A misericórdia divina não é uma recompensa por tempo 

de serviço ou por boas obras. Tanto aquele que se converteu a 80 anos atras como aquele que se 

converteu a 10 segundos atras, são iguais para Deus e recebem o mesmo tanto de graça e de 

misericórdia. 

 

Para discutir: A qual grupo de “trabalhadores" você pertence? 

 

Para Ouvir: 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

INGLÊS 

 

HAVE YOU THOUGHT ABOUT IT? 

“Take what is yours and go; because I want to give the latter as much as you do. ” (Matthew 20:14) 

 

This phrase was taken from one of Jesus' most incredible parables (in my opinion), the parable of the 

workers in the vineyard. Chapter twenty begins by telling the story of an employer who left 

MADRUGADA to look for employees to work in his vineyard. At dawn, he hired some workers and 

agreed on the value of 1 denarius (an excellent value for the time) and sent them to work. At 9 am, 

he returned to the square where he had hired the workers at dawn and found others there, sent them 

to the vineyard but did not agree on a salary. He just said “I will give you what is fair” (v.4), at noon, 

at three in the afternoon and when it was an hour before work was done, he hired more workers. 

 

We then have five groups: 1- Those who left at dawn and worked all day and who agreed to receive 

1 denarius (v.2); 2- Those who left at 9 am and would receive the righteous (v.3 and 4); 3- those who 



 

 

went to work at noon (v.5); 4 - those who went at three o'clock in the afternoon (v.5) and 5 - those 

who went to the vineyard with 1 hour to go before the work ended (v.6 and 7). 

 

At the end of the story, the owner of the vineyard pays a denarius to EVERYONE, including the last 

group (the one who went to work with an hour to go). Those who went at dawn complained (v.12) 

but the owner says: “Is it not lawful for me to do what I want with what is mine?” (v.15) 

 

The workers who arrived first were in a bad mood because those who were less "deserving" received 

generous treatment (they earned as much as they did). Applying to the present day, many old 

Christians reject the new ones or even say that they have more mercy on them, as they have been in 

the church for longer. But the parable shows us that everyone is a sinner and everyone receives grace 

even without deserving it. Divine mercy is not a reward for length of service or good works. Both 

those who converted 80 years ago and those who converted 10 seconds ago are equal to God and 

receive the same amount of grace and mercy. 

 

ESPANHOL 

 

¿HAS PENSADO SOBRE ESO? 

“Toma lo que es tuyo y vete; porque quiero dar a este último tanto como tú ”. (Mateo 20:14) 

 

Esta frase fue tomada de una de las parábolas más increíbles de Jesús (en mi opinión), la parábola de 

los trabajadores de la viña. El capítulo veinte comienza contando la historia de un empresario que 

dejó MADRUGADA para buscar empleados para trabajar en su viñedo. Al amanecer, contrató a 

algunos trabajadores y acordó el valor de 1 denario (un valor excelente para el tiempo) y los envió a 

trabajar. A las 9 de la mañana regresó a la plaza donde había contratado a los trabajadores de 

madrugada y encontró a otros allí, los envió a la viña pero no acordó un salario. Simplemente dijo “te 

daré lo justo” (v.4), al mediodía, a las tres de la tarde y cuando faltaba una hora para terminar el 

trabajo, contrató más trabajadores. 

 

Luego tenemos cinco grupos: 1- Aquellos que se fueron al amanecer y trabajaron todo el día y que 

aceptaron recibir 1 denario (v.2); 2- Aquellos que salieron a las 9 am y recibirían a los justos (v. 3 y 

4); 3- los que iban a trabajar al mediodía (v.5); 4 - los que fueron a las tres de la tarde (v.5) y 5 - los 

que fueron a la viña con 1 hora antes de que terminara la obra (v.6 y 7). 

 

Al final de la historia, el dueño de la viña paga un denario a TODOS, incluido el último grupo (el que 

se fue a trabajar con una hora para el final). Los que iban de madrugada se quejaban (v.12) pero el 

dueño dice: "¿No me es lícito hacer lo que quiero con lo mío?" (v.15) 

 

Los trabajadores que llegaron primero estaban de mal humor porque los menos "merecedores" 

recibían un trato generoso (ganaban tanto como ganaban). Aplicando al día de hoy, muchos cristianos 

viejos rechazan a los nuevos o incluso dicen que tienen más misericordia de ellos, ya que han estado 

en la iglesia por más tiempo. Pero la parábola nos muestra que todos son pecadores y todos reciben 

la gracia incluso sin merecerla. La misericordia divina no es una recompensa por la duración del 

servicio o las buenas obras. Tanto los que se convirtieron hace 80 años como los que se convirtieron 

hace 10 segundos son iguales a Dios y reciben la misma cantidad de gracia y misericordia. 

 

 

14º Meditação: 02/04/2021 

 
PORTUGUÊS 

VOCÊ JÁ PENSOU NISSO? 

Levantai-vos, vamos! Eis que o traidor se aproxima. Mateus 26:46 



 

 

⠀⠀⠀⠀⠀⠀⠀ 

Você já foi traído por algum amigo? A dor não é muito maior do que se fosse traído por um 

desconhecido ou um inimigo? Talvez porque esperamos algo bom daquela pessoa e ela nos dá alto 

tão ruim, a traição. O texto de hoje aborda a traição de Jesus por Judas, vejamos, então.  

 

No Getsêmani havia uma escolta armada para prender e matar Jesus, mas Ele se refere apenas a um,''o 

traidor'', sabe por quê? 

A dor de ser traído por um amigo foi muito maior do que a dor causada pela agressividade de centenas 

de soldados. 

⠀⠀⠀⠀⠀⠀⠀⠀⠀ 

As pessoas podem até zombar de Deus, mas quando nós, os amigos, os que já tiveram contato com o 

mestre, o traímos, a dor é muito maior! 

 

Para discutir: Você já magoou um amigo? Se sim, hoje é um bom dia para pedir perdão a ele 

 

Para Ouvir: 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

INGLÊS 

HAVE YOU THOUGHT ABOUT IT? 

Get up, let's go! Behold, the traitor is approaching. Matthew 26:46 

⠀⠀⠀⠀⠀⠀⠀ 

Have you ever been betrayed by a friend? Isn't the pain much greater than if you were betrayed by a 

stranger or an enemy? Maybe because we expect something good from that person and he gives us 

such a bad high, betrayal. Today's text addresses the betrayal of Jesus by Judas, let's see, then. 

 

In Gethsemane there was an armed escort to arrest and kill Jesus, but He refers only to one, "the 

traitor", do you know why? 

The pain of being betrayed by a friend was much greater than the pain caused by the aggressiveness 

of hundreds of soldiers. 

⠀⠀⠀⠀⠀⠀⠀⠀⠀ 

People may even make fun of God, but when we, the friends, those who have had contact with the 

master, betray him, the pain is much greater! 

 

ESPANHOL 

¿HAS PENSADO SOBRE ESO? 

¡Levántate, vamos! He aquí, el traidor se acerca. Mateo 26:46 

⠀⠀⠀⠀⠀⠀ 

¿Alguna vez te ha traicionado un amigo? ¿No es el dolor mucho mayor que si fuera traicionado por 

un extraño o un enemigo? Tal vez porque esperamos algo bueno de esa persona y nos da un subidón 

tan malo, la traición. El texto de hoy aborda la traición de Judas a Jesús, veamos, entonces. 



 

 

 

En Getsemaní había una escolta armada para arrestar y matar a Jesús, pero Él se refiere solo a uno, 

"el traidor", ¿sabes por qué? 

El dolor de ser traicionado por un amigo fue mucho mayor que el dolor causado por la agresividad 

de cientos de soldados. 

La gente puede incluso burlarse de Dios, pero cuando nosotros, los amigos, los que hemos tenido 

contacto con el maestro, lo traicionamos, ¡el dolor es mucho mayor! 

 

15º Meditação: 09/04/2021 

 
PORTUGUÊS 

 
VOCÊ JÁ PENSOU NISSO? 

 

A palavra “MÃO” aparece mais de VINTE vezes na história de José e Judá. Judá, em Gn 37:27, é o 

que tem a ideia de vender José, seu irmão, mas decide não colocar a MÃO sobre ele. Já em Gn 38:20, 

ele tem relação sexual com uma prostituta ritual (que ele não sabe, mas é sua nora) e decide não por 

as MÃOS para paga-la (manda um amigo pagar). Ao contrario de Seu irmão, José é um homem visto 

como alguém que tudo que TOCA, Deus faz prosperar (Gn 39: 3). O Oficial do Faraó (Potifar) confia 

tudo nas MÃOS dele (Gn 39: 6,8,22,23). O ponto chave é que em Gn 39:12 e 13, A esposa de Potifar 

decide força-lo a deitar-se com ela, mas José ˜deixa as vestes nas MÃOS dela e foge” (v.12 e 13) 

 

Perceba que Judá evita colocar as MÃOS no que faz e isso se torna uma maldição. Quando Judá deixa 

algo nas MÃOS de alguém, é para pagar uma prostituta (Gn 38:20). Em contrapartida, José toca em 

tudo e tudo o que ele toca é abençoado. As MÃOS dele são usadas para deixar suas vestes nas MÃOS 

da esposa de Potifar e fugir (Gn 39:13). Ou seja, quando José deixa algo nas MÃOS de alguém é com 

o intuito de fugir do pecado. 

 

José tinha tudo para fazer o que Judá fez. Ele foi vendido como escravo pelos irmãos, depois foi 

preso, poderia até mesmo dizer: “Deus não se importa comigo, vou ser rebelde”, mas sempre utilizou 

as suas MÃOS para ser uma benção e nunca precisou de condições externas para servir a Deus. 

Independente das circunstancias, as MÃOS de José sempre foram uma benção.  

QUE CONTRASTE! 

 

Para discutir: Como estão as suas MÃOS? independente das circunstancias, tem sido usadas para 

abençoar ou amaldiçoar? 

 

Para ouvir: 

 

 

  

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

INGLÊS 



 

 

 

HAVE YOU THOUGHT ABOUT IT? 

 

The word "HAND" appears more than TWENTY times in the history of Joseph and Judah. Judah, in 

Gen. 37:27, is the one who has the idea of selling Joseph, his brother, but decides not to place his 

HAND on him. In Gen. 38:20, he has sexual intercourse with a ritual prostitute (who he does not 

know, but is his daughter-in-law) and decides not to put his HANDS to pay her (send a friend to pay). 

Unlike his brother, Joseph is a man seen as someone who touches everything that God makes prosper 

(Gen. 39: 3). The Pharaoh Officer (Potiphar) trusts everything in his HANDS (Gen. 39: 6,8,22,23). 

The key point is that in Gen 39:12 and 13, Potiphar's wife decides to force him to lie down with her, 

but Joseph leaves his clothes in HANDS and runs away ”(v.12 and 13) 

 

Realize that Judah avoids putting HANDS on what he does and that becomes a curse. When Judah 

leaves something in someone's HAND, it is to pay a prostitute (Gen. 38:20). On the other hand, José 

touches everything and everything he touches is blessed. His HANDS are used to leave his garments 

in the hands of Potiphar's wife and flee (Gen. 39:13). That is, when Joseph leaves something in 

someone's HAND, it is in order to escape from sin. 

 

Joseph had everything to do what Judah did. He was sold as a slave by the brothers, then he was 

arrested, he could even say: “God doesn't care about me, I'm going to be a rebel”, but he always used 

his HANDS to be a blessing and never needed external conditions to serve God. Regardless of the 

circumstances, José's HANDS have always been a blessing. 

WHAT A CONTRAST! 

 

How are your HANDS? regardless of the circumstances, have they been used to bless or curse?  

 

ESPANHOL 

 

¿HAS PENSADO SOBRE ESO? 

 

La palabra "MANO" aparece más de VEINTE veces en la historia de José y Judá, Judá, en Génesis 

37:27, es el que tiene la idea de vender a José, su hermano, pero decide no poner su MANO sobre él. 

En Génesis 38:20, tiene relaciones sexuales con una prostituta ritual (a quien no conoce, pero es su 

nuera) y decide no poner sus MANOS para pagarle (enviar a un amigo a pagar). A diferencia de su 

hermano, José es un hombre visto como alguien que toca todo lo que Dios hace prosperar (Génesis 

39: 3). El oficial del faraón (Potifar) confía todo en sus MANOS (Génesis 39: 6,8,22,23). El punto 

clave es que en Génesis 39:12 y 13, la esposa de Potifar decide obligarlo a acostarse con ella, pero 

José deja su ropa en las MANOS y huye ”(v. 12 y 13). 

 

Date cuenta de que Judá evita poner las MANOS en lo que hace y eso se convierte en una maldición. 

Cuando Judá deja algo en la MANO de alguien, es para pagarle a una prostituta (Génesis 38:20). Por 

otro lado, José toca todo y todo lo que toca es bendecido. Sus MANOS se usan para dejar sus vestidos 

en las manos de la esposa de Potifar y huir (Gn. 39:13). Es decir, cuando José deja algo en la MANO 

de alguien, es para escapar del pecado. 

 

José tenía todo para hacer lo que hizo Judá. Fue vendido como esclavo por los hermanos, luego lo 

arrestaron, hasta podía decir: “Dios no se preocupa por mí, voy a ser un rebelde”, pero siempre usó 

sus MANOS para ser una bendición y nunca necesitó condiciones externas para servir a Dios. 

Independientemente de las circunstancias, las MANOS de José siempre han sido una bendición. 

¡QUÉ CONTRASTE! 

 



 

 

¿Cómo están tus MANOS? independientemente de las circunstancias, ¿se han utilizado para bendecir 

o maldecir? . 

 

 

16º Meditação: 16/04/2021 
 

PORTUGUÊS 

 

VOCÊ JÁ PENSOU NISSO? 

 

Como você sabe, Jacó enganou seu pai para receber a benção da primogenitura. Em Gênesis 27:18-

19, quando o pai, já COM PROBLEMAS DE VISÃO, perguntou qual era o seu nome, Jacó 

respondeu: “Sou Esaú, seu filho mais velho”.  

 

Passados vinte anos, e depois de ter sido enganado por Labão e Lia • o que é curioso pois ele engana 

seu pai que TEM PROBLEMA DE VISÃO e depois é enganado pela esposa que TAMBÉM TEM 

PROBLEMA DE VISÃO(Gn 29:17) • Jacó entra em uma luta (literal) com Deus e Deus repete a 

MESMA pergunta feita por Isaque, Pai de Jacó, vinte anos antes: “como te chamas?” (GN 32:27) E 

a resposta agora vem sem mentiras, sem falsidade, sem enganação: “Jacó” - que no hebraico significa 

“Enganador”. Naquele momento, Deus muda o nome de Jacó para Israel (Gn 32:28), dando não 

apenas ao nome, mas a vida de Jacó um novo significado, “homem que viu a Deus”.  

 

Somente ao reconhecermos quem realmente somos e nos apresentarmos diante de Deus sem 

máscaras, sem mentiras e sem falsidade, é que Deus pode nos transformar.  

 

Hoje, ao orar, tire sua máscara, confesse quem realmente você é, peça misericórdia a Deus e sinta o 

poder dAquele que limpa, transforma e restaura quando, de fato, reconhecemos quem REALMENTE 

somos. 

 

Para discutir: Existe mais algum paralelo entre as historias de Jacó e Isaque? Se sim, Comente 

 

Para ouvir: 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

INGLÊS 

 

HAVE YOU THOUGHT ABOUT IT? 

 

As you know, Jacob deceived his father to receive the birthright blessing. In Genesis 27: 18-19, when 

his father, WITH PROBLEMS OF VISION, asked what his name was, Jacob replied: "I am Esau, 

your eldest son".  



 

 

 

Twenty years later, and after being deceived by Laban and Leah • which is curious because he 

deceives his father who has a vision problem and then is deceived by his wife who also has a vision 

problem (Gen. 29:17) • Jacob enters in a (literal) struggle with God and God repeats the SAME 

question asked by Isaac, Jacob's father, twenty years earlier: “what is your name?” (GN 32:27) And 

the answer now comes without lies, without falsity, without deception: "Jacob" - which in Hebrew 

means "Deceiver". At that moment, God changed Jacob's name to Israel (Gen. 32:28), giving not only 

his name, but Jacob's life a new meaning, “man who saw God”.  

 

Only by recognizing who we really are and presenting ourselves before God without masks, without 

lies and without falsehood, can God transform us.  

 

Today, when you pray, take off your mask, confess who you really are, ask God for mercy and feel 

the power of Him who cleans, transforms and restores when, in fact, we really recognize who we 

REALLY are. 

 

ESPANHOL 

 

¿HAS PENSADO SOBRE ESO? 

 

Como saben, Jacob engañó a su padre para recibir la bendición de la primogenitura. En Génesis 27: 

18-19, cuando su padre, CON PROBLEMAS DE VISIÓN, le preguntó cuál era su nombre, Jacob 

respondió: "Soy Esaú, tu hijo mayor".  

 

Veinte años después, y después de ser engañado por Labán y Lea • lo cual es curioso porque engaña 

a su padre que tiene un problema de visión y luego es engañado por su esposa que también tiene un 

problema de visión (Gn. 29:17) • Jacob entra en una lucha (literal) con Dios y Dios repite la MISMA 

pregunta hecha por Isaac, el padre de Jacob, veinte años antes: "¿Cómo te llamas?" (GN 32:27) Y la 

respuesta ahora viene sin mentiras, sin falsedad, sin engaño: "Jacob", que en hebreo significa 

"Engañador". En ese momento, Dios cambia el nombre de Jacob a Israel (Gn. 32:28), dando no solo 

su nombre, sino a la vida de Jacob un nuevo significado, “hombre que vio a Dios”.  

 

Sólo reconociendo quiénes somos realmente y presentándonos ante Dios sin máscaras, sin mentiras 

y sin falsedad, Dios puede transformarnos.  

 

Hoy, cuando reces, quítate la máscara, confiesa quién eres en realidad, pide a Dios misericordia y 

siente el poder de Aquel que limpia, transforma y restaura cuando, de hecho, realmente reconocemos 

quiénes somos REALMENTE. 

 

 

17º Meditação: 23/04/2021 

 
PORTUGUÊS 

 

VOCÊ JÁ PENSOU NISSO? 

’‘Mas recebereis poder, ao descer sobre vós o Espírito Santo, e sereis minhas TESTEMUNHAS tanto 

em Jerusalém como em toda a Judeia e Samaria e até aos confins da terra. ’’Atos 1:8 

⠀⠀⠀⠀⠀⠀⠀⠀⠀ 

Uma audiência em um tribunal é basicamente composta por um juiz, advogados, autor, réu e 

testemunhas. O juiz, por óbvio, julga; o advogado, defende ou acusa; o autor e o réu são as partes do 

processo; E A TESTEMUNHA? A testemunha nada mais é do que alguém que se dispõe a contar o 

que viu e ouviu. 



 

 

⠀⠀⠀⠀⠀⠀⠀⠀⠀ 

No texto de Atos, percebemos Deus não nos chamou para sermos juízes (julgar ou apontar o dedo 

para o pecado dos outros), assim como não nos chamou para advogarmos em nome dEle (entrarmos 

em discussões que não levarão a glória de Deus nem nos levará a amar ao próximo), e muito menos 

para sermos parte de algo que não nos compete, porque Ele já o fez salvando a humanidade do pecado. 

⠀⠀⠀⠀⠀⠀⠀⠀⠀ 

O chamado que recebemos como seguidores de Cristo é simples: TESTEMUNHAR! Contar aos 

outros sobre as transformações que Deus tem feito na nossa vida, só isso. ⠀⠀⠀⠀⠀⠀⠀⠀⠀ 

⠀⠀⠀⠀⠀⠀⠀⠀⠀ ⠀⠀⠀⠀⠀⠀⠀⠀⠀ 

O curioso é que a palavra TESTEMUNHA, pode também ser traduzida como mártir (alguém que 

morre por uma causa), ou seja, devemos confirmar, mostrar, revelar, declarar, testificar, mesmo que 

isso CUSTE A NOSSA VIDA! 

⠀⠀⠀⠀⠀⠀⠀⠀⠀ 

Lembre-se: Deus NÃO PRECISA de defesa, MUITO MENOS de juízes. Deus precisa de mártires, 

de verdadeiras TESTEMUNHAS que viram, ouviram, sentiram e agora querem ESPALHAR as boas 

novas do evangelho A TODO O MUNDO. 

 

Para discutir: De que maneira você pode testemunhar para Deus? 

 

Para ouvir: 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

INGLÊS 

 

HAVE YOU THOUGHT ABOUT IT? 

’‘But you will receive power when the Holy Spirit comes upon you, and you will be my WITNESSES 

both in Jerusalem and in all Judea and Samaria and to the ends of the earth.  ’’Acts 1: 8 

⠀⠀⠀⠀⠀⠀⠀⠀⠀ 

A court hearing is basically made up of a judge, lawyers, plaintiff, defendant and witnesses. The 

judge, of course, judges; the lawyer, defends or accuses; the plaintiff and the defendant are the parties 

to the lawsuit; AND THE WITNESS? The witness is nothing more than someone who is willing to 

tell what he saw and heard. 

⠀⠀⠀⠀⠀⠀⠀⠀⠀ 

In the text of Acts, we realize that God did not call us to be judges (to judge or point the finger at the 

sin of others), nor did he call us to advocate in His name (to enter into discussions that will not lead 

to the glory of God or lead us to to love others), let alone to be part of something that does not belong 

to us, because He has already done it by saving humanity from sin. 

⠀⠀⠀⠀⠀⠀⠀⠀⠀ 

The call we receive as followers of Christ is simple: WITNESS! Telling others about the changes 

God has made in our lives, that's all. ⠀⠀⠀⠀⠀⠀⠀⠀⠀ ⠀⠀⠀⠀⠀⠀⠀⠀⠀ ⠀⠀⠀⠀⠀⠀⠀⠀⠀⠀ 



 

 

The curious thing is that the word WITNESS can also be translated as a martyr (someone who dies 

for a cause), that is, we must confirm, show, reveal, declare, testify, even if it COSTS OUR LIFE! 

⠀⠀⠀⠀⠀⠀⠀⠀⠀ 

Remember: God DOESN'T NEED a defense, LESS MANY of judges. God needs martyrs, true 

WITNESSES who saw, heard, felt and now want to spread the good news of the gospel TO ALL 

THE WORLD. 

 

ESPANHOL 

 

¿HAS PENSADO SOBRE ESO? 

"Pero recibirán poder cuando el Espíritu Santo venga sobre ustedes, y serán mis TESTIGOS tanto en 

Jerusalén como en toda Judea y Samaria y hasta los confines de la tierra". Hechos 1: 8 

 

Una audiencia judicial se compone básicamente de un juez, abogados, demandante, acusado y 

testigos. El juez, por supuesto, juzga; el abogado, defiende o acusa; el demandante y el demandado 

son las partes de la demanda; ¿Y EL TESTIGO? El testigo no es más que alguien que está dispuesto 

a contar lo que vio y escuchó. 

 

En el texto de los Hechos, nos damos cuenta de que Dios no nos llamó a ser jueces (para juzgar o 

señalar con el dedo el pecado de otros), ni nos llamó a abogar en Su nombre (para entrar en 

discusiones que no conducirán a la gloria de Dios ni nos llevarán a amar a los demás), y mucho menos 

ser parte de algo que no nos pertenece, porque ya lo ha hecho salvando a la humanidad del pecado. 

 

El llamado que recibimos como seguidores de Cristo es simple: ¡TESTIMONIO! Contarle a otros 

sobre los cambios que Dios ha hecho en nuestras vidas, eso es todo.  

Lo curioso es que la palabra TESTIGO también se puede traducir como mártir (alguien que muere 

por una causa), es decir, debemos confirmar, mostrar, revelar, declarar, testificar, ¡aunque Cueste 

NUESTRA VIDA! 

 

Recuerde: Dios NO NECESITA una defensa, MENOS MUCHOS jueces. Dios necesita mártires, 

verdaderos TESTIGOS que hayan visto, oído, sentido y ahora quieran difundir las buenas nuevas del 

evangelio POR TODO EL MUNDO. 

 

 

 

18º Meditação: 30/04/2021 

 
PORTUGUÊS 

 

VOCÊ JÁ PENSOU NISSO? 

''Por acaso, tens olhos de gente? Ou vês tu como vê uma pessoa?.'' Jó 10:4 

 

Como você sabe, Jó perdeu tudo o que tinha, filhos, animais, riquezas, saúde, alegria de viver, etc. 

Em um certo momento de sua vida, Jó questiona a Deus se por um acaso Deus teria olhos humanos, 

ou seja, se Deus sabia REALMENTE o que Jó estava sentido, se por um acaso Deus sentia na pele o 

que ele estava passando. 

⠀⠀⠀⠀⠀⠀⠀ 

Aparentemente essa pergunta fica sem resposta no decorrer da história de Jó, e somente é respondida 

no Novo Testamento. “E o verbo se fez carne e habitou entre nós” (João 1:14) Essa é a resposta para 

a pergunta de Jó. Sim Jó, Deus escolheu ter olhos humanos. Sim Jó, Deus sentiu a sua dor, pois se 

fez ser humano. Sim Jó, O PRÓPRIO DEUS suportou as suas dores, experimentou as suas lutas, 



 

 

conheceu as suas lágrimas. O próprio Deus, em forma humana, também chorou, sofreu, foi humilhado 

e crucificado. 

 

Isso nos faz refletir no caráter de um Deus que NÃO SÓ SABE que o ser humano sofre, mas que veio 

à esta terra para EXPERIMENTAR O SOFRIMENTO como homem. DEUS NÃO É INDIFERENTE 

À DOR HUMANA. 

 

Muitas vezes podemos nos sentir como Jó, questionando se DEUS realmente sabe o que estamos 

passando. 

 

Vivemos em um mundo de completa injustiça, maldade, ódio e violência, mas podemos ter a certeza 

de que Deus NÃO ESTÁ DE BRAÇOS CRUZADOS; cada dor suportada por um filho de Deus é 

como se o próprio Jesus A estivesse sentindo. Muito em breve O justo Juiz, aquele que sentiu na pele 

o sofrimento humano, virá para fazer verdadeira justiça. 

 

Para discutir: Lembre-se das vezes em que Deus esteve com você e comente com sua familia. 

 

Para ouvir: 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

INGLÊS 

 

HAVE YOU THOUGHT ABOUT IT? 

"Do you happen to have human eyes? Or do you see how a person sees ?. '' Job 10: 4 

 

As you know, Job lost everything he had, children, animals, wealth, health, joy of life, etc. At a certain 

point in his life, Job asks God if God happens to have human eyes, that is, if God REALLY knew 

what Job was feeling, if by chance God felt what he was going through. 

⠀⠀⠀⠀⠀⠀⠀ 

Apparently this question remains unanswered throughout Job's history, and is only answered in the 

New Testament. “And the word became flesh and dwelt among us” (John 1:14) This is the answer to 

Job's question. Yes Job, God chose to have human eyes. Yes Job, God felt his pain because he made 

himself human. Yes Job, GOD HIMSELF endured his pains, experienced his struggles, knew his 

tears. God Himself, in human form, also wept, suffered, was humiliated and crucified. 

 

This makes us reflect on the character of a God who NOT ONLY KNOWS that human beings suffer, 

but who came to this earth to EXPERIENCE SUFFERING as a man. GOD IS NOT INDIFFERENT 

TO HUMAN PAIN. 

 

We can often feel like Job, questioning whether GOD really knows what we're going through. 

 



 

 

We live in a world of complete injustice, wickedness, hatred and violence, but we can be sure that 

God IS NOT ARMED; every pain endured by a child of God is as if Jesus Himself was feeling it. 

Very soon The just Judge, the one who felt human suffering on his skin, will come to do true justice. 

 

ESPANHOL 

 

¿HAS PENSADO SOBRE ESO? 

"¿Tiene usted ojos humanos? ¿O ves cómo ve una persona? '' Job 10: 4 

 

Como saben, Job perdió todo lo que tenía, niños, animales, riquezas, salud, alegría de vivir, etc. En 

cierto momento de su vida, Job le pregunta a Dios si Dios tiene ojos humanos, es decir, si Dios 

REALMENTE sabía lo que Job estaba sintiendo, si por casualidad Dios sintió lo que estaba pasando. 

⠀⠀⠀⠀⠀⠀ 

Aparentemente, esta pregunta permanece sin respuesta a lo largo de la historia de Job, y solo se 

responde en el Nuevo Testamento. “Y la palabra se hizo carne y habitó entre nosotros” (Juan 1:14) 

Esta es la respuesta a la pregunta de Job. Sí, Job, Dios eligió tener ojos humanos. Sí Job, Dios sintió 

su dolor porque se hizo humano. Sí Job, DIOS MISMO soportó sus dolores, experimentó sus luchas, 

conoció sus lágrimas. Dios mismo, en forma humana, también lloró, sufrió, fue humillado y 

crucificado. 

 

Esto nos hace reflexionar sobre el carácter de un Dios que NO SÓLO SABE que los seres humanos 

sufren, sino que vino a esta tierra para EXPERIMENTAR EL SUFRIMIENTO como hombre. DIOS 

NO ES INDIFERENTE AL DOLOR HUMANO. 

 

A menudo podemos sentirnos como Job, cuestionando si DIOS realmente sabe por lo que estamos 

pasando. 

 

Vivimos en un mundo de completa injusticia, maldad, odio y violencia, pero podemos estar seguros 

de que Dios NO ESTÁ ARMADO; cada dolor que soporta un hijo de Dios es como si Jesús mismo 

lo sintiera. Muy pronto el Juez justo, el que sintió el sufrimiento humano en su piel, vendrá a hacer 

verdadera justicia. 

 

 

19º Meditação: 07/05/2021 

 
PORTUGUÊS 

 

VOCÊ JA PENSOU NISSO? 

“Não se perturbe o coração de vocês. Creiam em Deus; creiam também em mim. NA CASA DE MEU 

PAI HÁ MUITO APOSENTOS; se não fosse assim, eu teria dito a vocês. Vou preparar lugar para 

vocês. E, quando eu for e preparar lugar, voltarei e os levarei para mim, para que vocês estejam onde 

eu estiver.” (João 14:1-3) 

 

Na época de Jesus, as famílias viviam em uma espécie de clã, onde o pai morava no centro e os filhos 

ao redor. Quando um dos filhos encontrava uma noiva e eles decidiam casar, ele deveria primeiro 

construir uma casa próximo a casa do pai, para depois trazer a sua esposa para morar ali. 

 

Simbolicamente, a igreja/povo de Deus, na bíblia, é simbolizado pela noiva a qual Cristo é o noivo. 

 

A promessa bíblica é que Ele foi preparar o lugar e voltará para que (seu povo/sua noiva) habite para 

sempre com Ele, em um lugar onde não haverá mais enterros, choro, tristeza, dor, contas para pagar 

e nada do que o pecado trouxe para esta terra. 



 

 

 

O plano de Deus sempre foi morar perto de seus filhos, o contato face a face; no Éden Adão e Eva 

partilhavam desse privilégio e mesmo depois do distanciamento (sentimento bem presente a nós nesse 

momento) causado pelo pecado.  

A grande promessa feita por Cristo é que muito em breve Ele voltará para nos buscar e nos levar para 

junto do Pai novamente, nosso lugar original, e assim, concretizar o maior casamento da história. 

 

Para discutir: Quais são os personagens bíblicos que você quer conhecer no céu? 

 

Para ouvir: 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

INGLÊS 

 

HAVE YOU THOUGHT ABOUT IT? 

“Do not disturb your hearts. Believe in God; believe me too. IN MY FATHER'S HOUSE THERE 

ARE A LOT OF ROOMS; if it were not so, I would have told you. I will prepare a place for you. 

And when I go and prepare a place, I will return and take you to me, so that you are where I am. ” 

(John 14: 1-3) 

 

In Jesus' day, families lived in a kind of clan, where the father lived in the center and the children 

around. When one of the sons found a bride and they decided to get married, he should first build a 

house next to the father's house, and then bring his wife to live there. 

 

Symbolically, the church / people of God, in the Bible, is symbolized by the bride to whom Christ is 

the bridegroom. 

 

The biblical promise is that He went to prepare the place and will return so that (his people / his bride) 

will live forever with Him, in a place where there will be no more burials, crying, sadness, pain, bills 

to pay and nothing else. sin brought to this earth. 

 

God's plan has always been to live close to his children, face-to-face contact; in Eden Adam and Eve 

shared that privilege and even after the distance (feeling very present to us at that moment) caused by 

sin. 

The great promise made by Christ is that very soon He will return to pick us up and take us to the 

Father again, our original place, and thus, to make the greatest wedding in history. 

 

ESPANHOL 

 

¿HAS PENSADO SOBRE ESO? 

 



 

 

“No turbéis vuestros corazones. Creer en Dios; créeme también. EN LA CASA DE MI PADRE HAY 

MUCHAS HABITACIONES; si no fuera así, te lo habría dicho. Prepararé un lugar para ti. Y cuando 

vaya y prepare un lugar, volveré y te llevaré a mí, para que estés donde yo estoy ”. (Juan 14: 1-3) 

 

En la época de Jesús, las familias vivían en una especie de clan, donde el padre vivía en el centro y 

los niños alrededor. Cuando uno de los hijos encontró una novia y decidieron casarse, primero debería 

construir una casa al lado de la casa del padre y luego llevar a su esposa a vivir allí. 

 

Simbólicamente, la iglesia / pueblo de Dios, en la Biblia, está simbolizada por la novia para quien 

Cristo es el novio. 

 

La promesa bíblica es que fue a preparar el lugar y volverá para que (su pueblo / su novia) viva para 

siempre con Él, en un lugar donde no habrá más entierros, llantos, tristezas, dolores, facturas por 

pagar y nada más. el pecado traído a esta tierra. 

 

El plan de Dios siempre ha sido vivir cerca de sus hijos, el contacto cara a cara; en Edén Adán y Eva 

compartieron ese privilegio e incluso después de la distancia (sintiéndose muy presente para nosotros 

en ese momento) provocada por el pecado. 

La gran promesa que hizo Cristo es que muy pronto volverá a recogernos y llevarnos nuevamente al 

Padre, nuestro lugar original, y así, realizar la boda más grande de la historia. 

 

 

20º Meditação: 14/05/2021 

 
PORTUGUÊS 

 

VOCÊ JÁ PENSOU NISSO? 

“Ora, ali estava aconchegado a Jesus um dos seus discípulos, aquele a quem ele amava” (João 13: 23) 

 

Se você chegasse para João e perguntasse quem ele era, com certeza ele diria que era “o amado de 

Jesus”. Perceba que Ele mesmo escreveu a carta intitulada “João” e todas as vezes que ele se refere a 

ele mesmo, ele diz que é “Aquele a quem Jesus amava” (conforme 13:23 e 21:20) 

 

Outra coisa interessante na continuação do texto é que João se inclina no peito de Jesus (v.25). Isso 

quer dizer que Deus permitiu a um ser humano, mortal, ouvir a pulsação do seu coração. Que 

confiança!  

 

João não tinha medo de Jesus, pelo contrario ele conhecia a Cristo. Para ele, Jesus não era o mais 

importante, Jesus era o único. E ao sentir a face humana de Cristo e ver que Deus é amor, ele escreveu: 

“No amor não existe medo; antes, o perfeito amor lança fora o medo.” (1 João 4:18) 

 

Você não se sente amado por Cristo? Você tem medo dEle? Veja o exemplo de João e da mesma 

forma sinta o Deus que quer te colocar no colo e dizer o quanto você é amado. A partir de hoje, se 

alguém perguntar a você: quem voce é? Com toda a certeza, assim como João, você pode responder: 

“Sou aquele a quem Deus ama.” 

 

Para discutir: Que tal hoje dizer a 5 amigos que eles são amados? 

 



 

 

Para ouvir 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

INGLÊS 

 

HAVE YOU THOUGHT ABOUT IT? 

“Now there was one of Jesus' disciples, one whom he loved” (John 13: 23). 

 

If you came to John and asked who he was, he would surely say that he was "the beloved of Jesus". 

Realize that He himself wrote the letter entitled “John” and every time he refers to himself, he says 

that he is “the one whom Jesus loved” (according to 13:23 and 21:20) 

 

Another interesting thing in the continuation of the text is that John leans on Jesus' chest (v.25). This 

means that God allowed a mortal human to hear his heartbeat. What confidence! 

 

John was not afraid of Jesus, on the contrary he knew Christ. For him, Jesus was not the most 

important, Jesus was the only one. And when he felt the human face of Christ and saw that God is 

love, he wrote: “In love there is no fear; rather, perfect love casts out fear. ” (1 John 4:18) 

 

Don't you feel loved by Christ? Are you afraid of him? See the example of John and likewise feel the 

God who wants to hold you and say how much you are loved. Starting today, if someone asks you: 

who are you? Certainly, like John, you can answer: "I am the one God loves.” 

 

ESPANHOL 

 

¿HAS PENSADO SOBRE ESO? 

“Había uno de los discípulos de Jesús, uno a quien amaba” (Juan 13: 23). 

 

Si vienes a Juan y le preguntas quién es, seguramente te dirá que es "el amado de Jesús". Date cuenta 

de que Él mismo escribió la carta titulada “Juan” y cada vez que se refiere a sí mismo, dice que es “el 

amado de Jesús” (según 13:23 y 21:20) 

 

Otra cosa interesante en la continuación del texto es que Juan se apoya en el pecho de Jesús (v.25). 

Esto significa que Dios permitió que un humano mortal escuchara los latidos de su corazón. ¡Qué 

confianza! 

 

Juan no le tenía miedo a Jesús, al contrario, conocía a Cristo. Para él, Jesús no era el más importante, 

Jesús era el único. Y cuando sintió el rostro humano de Cristo y vio que Dios es amor, escribió: “En 

el amor no hay temor; más bien, el amor perfecto echa fuera el miedo ". (1 Juan 4:18) 

 

¿No te sientes amado por Cristo? ¿Le tienes miedo? Mira el ejemplo de Juan y siente igualmente al 

Dios que quiere abrazarte y decirte cuánto eres amado. A partir de hoy, si alguien te pregunta: ¿quién 

eres? Ciertamente, como Juan, puedes responder: "Yo soy el que Dios ama”. 



 

 

 

 

21º Meditação: 21/05/2021 

 
PORTUGUÊS 

 

VOCÊ JÁ PENSOU NISSO? 

“(…) Constitui-nos, pois, agora, um rei sobre nós, para que nos governe, como o tem todas as nações.” 

(1 Samuel 8:5) 

 

O povo não queria mais Deus como rei deles. Queria um Deus como os filisteus ou os moabitas 

(povos pagãos). Deus, com tristeza, diz para Samuel (o profeta) para atender ao pedido do povo pois 

eles haviam rejeitado a Deus (v.7) 

 

O detalhe desta historia é que Deus mostra, nos versículos 11,13,14 e 16 que esse novo rei que o povo 

pediu TOMARIA diversas coisas do povo, por exemplo, os filhos (v.11), as filhas (v.13), o melhor 

da lavouras e das vinhas (v.14), os servos (v.16) e até dizimaria o rebanho (v.17). Enquanto a unica 

coisa que Deus TOMOU ou TIROU deles, foi da Escravidão do Egito (v.8) 

 

O que Deus tirou deles foi para o bem (tirou-os da escravidão do Egito) e o que o Rei tiraria deles, 

era para o mal (tiraria os filhos, filhas, lavouras, vinhas, servos e etc.) 

 

Ao trocar o Eterno pelo passageiro, ainda que momentaneamente pareça que não, sempre teremos 

decepções e tristezas. Nunca vale a pena trocar Deus por algo passageiro. NUNCA! 

 

Para discutir: Quais os “deuses" modernos que nos separam do Único Deus? 

 

Para ouvir: 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

INGLÊS 

 

HAVE YOU THOUGHT ABOUT IT? 

“(...) Therefore, make us a king over us now, that he may rule over us, as all nations have.” (1 Samuel 

8: 5) 

 

The people no longer wanted God to be their king. He wanted a God like the Philistines or the 

Moabites (pagan peoples). God, sadly, tells Samuel (the prophet) to heed the people's request because 

they had rejected God (v.7) 

 

The detail of this story is that God shows, in verses 11,13,14 and 16 that this new king that the people 

asked would TAKE several things from the people, for example, the sons (v.11), the daughters (v.13) 



 

 

, the best of crops and vineyards (v.14), serfs (v.16) and would even decimate the flock (v.17). While 

the only thing God Took or DID from them, it was the Slavery of Egypt (v.8) 

 

What God took from them was for good (he brought them out of slavery in Egypt) and what the King 

would take from them was for evil (he would take sons, daughters, crops, vineyards, servants, etc.) 

 

When exchanging the Eternal for the passenger, even if it momentarily seems like no, we will always 

have disappointments and sadness. It is never worthwhile to exchange God for something fleeting. 

NEVER! 

 

ESPANHOL 

 

¿HAS PENSADO SOBRE ESO? 

“(…) Por tanto, haznos rey sobre nosotros ahora, para que él nos gobierne, como lo han hecho todas 

las naciones”. (1 Samuel 8: 5) 

 

La gente ya no quería que Dios fuera su rey. Quería un Dios como los filisteos o los moabitas (pueblos 

paganos). Dios tristemente le dice a Samuel (el profeta) que cumpla con la petición del pueblo porque 

habían rechazado a Dios (v.7) 

 

El detalle de esta historia es que Dios muestra, en los versículos 11,13,14 y 16 que este nuevo rey al 

que el pueblo pedía QUITARÍA varias cosas del pueblo, por ejemplo, los hijos (v.11), las hijas (v.13) 

, lo mejor de las cosechas y viñedos (v.14), siervos (v.16) y hasta diezmaría el rebaño (v.17). Si bien 

lo único que Dios tomó o HIZO de ellos, fue la esclavitud de Egipto (v.8) 

 

Lo que Dios les quitó fue para bien (los sacó de la esclavitud en Egipto) y lo que el Rey les quitaría 

fue para mal (tomaría hijos, hijas, cosechas, viñedos, siervos, etc.) 

 

Al cambiar el Eterno por el pasajero, aunque momentáneamente parezca no, siempre tendremos 

decepciones y tristezas. Nunca vale la pena cambiar a Dios por algo fugaz. ¡NUNCA! 

 

 

22º Meditação: 28/05/2021 

 
PORTUGUÊS 

 

VOCÊ JÁ PENSOU NISSO? 

“Disse-lhe Jesus: Vai, chama teu marido e vem cá” (João 4:16) 

 

Jesus estava fazendo uma viagem da Judeia para a Galiléia, na rota traçada, ele precisaria passar por 

Samaria. Chegando em Samaria, cansado da viagem, Sentou perto de uma fonte da cidade e deparou-

se com uma mulher Samaritana, que estava ali para buscar agua, ao meio dia. Jesus então diz: “dá-me 

de beber” (v.7) e ela responde: “Como sendo judeu, pedes de beber a mim, que sou mulher 

samaritana?” (Porque os judeus não se dão com os samaritanos) (v.9). então ele respondeu mais ou 

menos assim: Ah Se você soubesse quem esta pedindo agua pra você… o tipo de agua que tenho a 

oferecer, é fonte, não são gotas. Então a mulher responde: da-me desta agua, por favor! E Jesus diz: 

Vai buscar o teu marido. 

 

Aparentemente, Jesus mandar chamar o marido dela, foi algo totalmente fora do contexto, mas na 

verdade não é. Em resumo, estava dizendo assim: “Se quiser entender a natureza da agua que te 

ofereço, primeiro você tem que entender como a tem buscado em sua vida. Enquanto eu  te oferecendo 



 

 

fonte de vida, você tem buscado vida em gotas.” Aquela mulher estava buscando preencher o vazio 

existencial dela, ou a fonte de vida dela, em maridos, em coisas passageiras. 

 

Quantos de nós não temos buscado o preenchimento de nosso vazio com um carro, uma casa, uma 

jóia, ou qualquer outra coisa. Temos buscado preencher o vazio do tamanho de um oceano com gotas. 

O que Cristo te oferece é preenchimento completo de vida. é fonte que jorra sem parar. É vida e vida 

plena. Analise quais são os seus “maridos”, e busque o preenchimento naquele que é o único que pode 

realmente te completar, Deus. 

 

Para discutir: De que maneira podemos ser preenchidos completamente por Jesus? 

 

Para ouvir: 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

INGLÊS 

 

HAVE YOU THOUGHT ABOUT IT? 

“Jesus said to her, 'Go, call your husband and come here' (John 4:16) 

 

Jesus was making a trip from Judea to Galilee, on the route he had planned, he would need to pass 

through Samaria. Arriving in Samaria, tired of the trip, he sat near a city fountain and came across a 

Samaritan woman, who was there to fetch water, at noon. Jesus then says: “give me a drink” (v.7) and 

she replies: “As a Jew, do you ask me to drink, that I am a Samaritan woman?” (Because the Jews do 

not get along with the Samaritans) (v.9). so he answered more or less like this: Ah If you only knew 

who is asking for water for you ... the type of water I have to offer, it is a source, it is not drops. Then 

the woman replies: give me this water, please! And Jesus says: Go get your husband. 

 

Apparently, Jesus sending for her husband, it was totally out of context, but it really isn't. In short, I 

was saying: “If you want to understand the nature of the water that I offer you, first you have to 

understand how you have sought it in your life. While I am offering you a source of life, you have 

been looking for life in drops. ” That woman was seeking to fill her existential emptiness, or her 

source of life, in husbands, in passing things. 

 

How many of us have not sought to fill our void with a car, a house, a jewel, or anything else. We 

have sought to fill the void the size of an ocean with drops. What Christ offers you is a complete 

fulfillment of life. it is a fountain that gushes without stopping. It is life and full life. Analyze what 

your “husbands” are, and seek fulfillment in the one who is the only one who can really complete 

you, God. 

 

ESPANHOL 

¿HAS PENSADO SOBRE ESO? 



 

 

“Jesús le dijo: 'Ve, llama a tu marido y ven acá' (Juan 4:16) 

 

Jesús estaba haciendo un viaje de Judea a Galilea, en la ruta que había planeado, tendría que pasar 

por Samaria. Al llegar a Samaria, cansado del viaje, se sentó junto a una fuente en la ciudad y se 

encontró con una mujer samaritana, que estaba allí a buscar agua, al mediodía. Jesús entonces dice: 

"dame de beber" (v.7) y ella responde: "Como judía, ¿me pides de beber, que soy una mujer 

samaritana?" (Porque los judíos no se llevan bien con los samaritanos) (v.9). entonces me respondió 

más o menos así: Ah, si supieras quién te pide agua ... el tipo de agua que tengo para ofrecerte, es una 

fuente, no son gotas. Entonces la mujer responde: ¡dame esta agua, por favor! Y Jesús dice: Ve a 

buscar a tu marido. 

 

Aparentemente, Jesús mandó llamar a su esposo, estaba totalmente fuera de contexto, pero en realidad 

no lo es. En definitiva, decía: “Si quieres entender la naturaleza del agua que te ofrezco, primero tienes 

que entender cómo la has buscado en tu vida. Mientras les ofrezco una fuente de vida, ustedes han 

estado buscando la vida en gotas ”. Esa mujer buscaba llenar su vacío existencial, o su fuente de vida, 

en los maridos, en las cosas pasajeras. 

 

Cuántos de nosotros no hemos buscado llenar nuestro vacío con un carro, una casa, una joya o 

cualquier otra cosa. Hemos buscado llenar el vacío del tamaño de un océano con gotas. Lo que Cristo 

te ofrece es una completa plenitud de vida. es una fuente que fluye sin parar. Es vida y vida plena. 

Analiza lo que son tus “maridos” y busca la plenitud en el único que realmente puede completarte, 

Dios. 

 

 

 

23º Meditação: 04/06/2021 

 
PORTUGUÊS 

 

VOCÊ JÁ PENSOU NISSO? 

“(…) Lançaram mão dele os sacerdotes, os profetas e todo o povo, dizendo: serás morto” (Jeremias 

26:8). 

 

O chamado de Jeremias para alertar o povo de Israel foi um dos mais bonitos das historias da bíblia. 

Deus diz a ele que “Antes que eu te formasse no ventre da sua mãe eu te conheci, e, antes que saísse 

dela, te consagrei, e te constitui profeta entre as nações” (Jeremias 1:5). Mas o profeta não teve vida 

fácil. Em seu livro, encontramos INÚMERAS vezes em que Deus pede para que o povo se arrependa, 

mas eles não escutam. 

 

Inclusive, se você olhar pelo titulo do verso 42: “Jeremias exorta o povo a não ir para o Egito.”e 

depois analisa o verso 43: “Jeremias é levado ao Egito pelo povo.” você percebe que ele não foi um 

profeta ouvido por Israel. 

 

O momento mais triste, na minha opinião, ocorre no capítulo 26, quando mais uma vez, Deus faz um 

convite para o arrependimento do povo: “Pode ser que ousam e se convertam, cada um do seu mal 

caminho, ENTÃO, me arrependerei do mal que intento fazer-lhes por causa da maldade das suas 

ações” (v.3). E tal convite para o arrependimento foi rejeitado: “Tendo Jeremias acabado de falar tudo 

quanto o SENHOR lhe havia ordenado que dissesse a todo o povo, Lançaram mão dele os sacerdotes, 

os profetas e todo o povo, dizendo: serás morto” (Jeremias 26:8). 

 

Nunca é bom não ouvir Deus. O povo foi preso e sofreu muito. Da mesma forma Hoje, Deus, por 

meio de sua palavra e usando pessoas que se converteram ao evangelho, tem clamado o mundo para 



 

 

que se arrependam. Não desanime se não escutarem você. Assim como na época de jeremias, muitos 

não irão dar ouvidos, e podem até desejar sua morte, mas devemos pregar mesmo assim, pois esse é 

o nosso papel enquanto servos do Senhor. 

 

Para discutir: Quais são os desafios de ser um pregador da palavra de Deus hoje? 

 

Para pensar: 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

INGLÊS 

 

HAVE YOU THOUGHT ABOUT IT? 

“(…) The priests, the prophets, and all the people took hold of him, saying, Thou shalt be put to death” 

(Jeremiah 26: 8). 

 

Jeremiah's call to warn the people of Israel was one of the most beautiful stories in the Bible. God 

tells him that "Before I formed you in your mother's womb I knew you, and before I left her, I 

consecrated you, and made you a prophet among the nations" (Jeremiah 1: 5). But the prophet did not 

have an easy life. In his book, we find NUMBER of times when God asks people to repent, but they 

don't listen. 

 

Even if you look at the title of verse 42: "Jeremiah exhorts the people not to go to Egypt." And then 

analyzes verse 43: "Jeremiah is taken to Egypt by the people." you realize that he was not a prophet 

heard by Israel. 

 

The saddest moment, in my opinion, occurs in chapter 26, when once again, God makes an invitation 

for the people's repentance: “It may be that they dare and convert, each one of his evil way, THEN, I 

will repent of the evil that I try to do to them because of the evil of their actions ”(v.3). And such an 

invitation to repentance was rejected: “When Jeremiah had finished speaking all that the Lord had 

commanded him to say to all the people, the priests, the prophets, and all the people took hold of him, 

saying, You will be put to death” (Jeremiah 26 : 8). 

 

It is never good not to hear from God. The people were arrested and suffered a lot. In the same way 

Today, God, through his word and using people who have been converted to the gospel, has been 

calling on the world to repent. Don't be discouraged if they don't listen to you. As in the days of 

Jeremiah, many will not listen, and may even wish for his death, but we must preach nonetheless, as 

this is our role as servants of the Lord. 

 

ESPANHOL 

 

¿HAS PENSADO SOBRE ESO? 



 

 

“(…) Los sacerdotes, los profetas y todo el pueblo lo prendieron, diciendo: Serás muerto” (Jeremías 

26: 8). 

 

El llamado de Jeremías para advertir al pueblo de Israel fue una de las historias más hermosas de la 

Biblia. Dios le dice que "Antes que te formara en el vientre de tu madre, te conocí, y antes de dejarla, 

te consagré y te hice profeta entre las naciones" (Jeremías 1: 5). Pero el profeta no tuvo una vida fácil. 

En su libro, encontramos NÚMERO de veces en que Dios le pide a la gente que se arrepienta, pero 

ellos no escuchan. 

 

Incluso si miras el título del versículo 42: "Jeremías exhorta al pueblo a no ir a Egipto." Y luego 

analiza el versículo 43: "Jeremías es llevado a Egipto por el pueblo". te das cuenta de que no fue un 

profeta escuchado por Israel. 

 

El momento más triste, en mi opinión, ocurre en el capítulo 26, cuando una vez más, Dios hace una 

invitación al arrepentimiento del pueblo: “Puede ser que se atrevan y se conviertan, cada uno de su 

mal camino, ENTONCES, me arrepentiré del el mal que trato de hacerles por la maldad de sus 

acciones ”(v.3). Y tal invitación al arrepentimiento fue rechazada: "Cuando Jeremías hubo terminado 

de decir todo lo que el Señor le había mandado que dijera a todo el pueblo, los sacerdotes, los profetas 

y todo el pueblo lo agarraron, diciendo: Serás muerto" (Jeremías 26 : 8). 

 

Nunca es bueno no escuchar a Dios. La gente fue detenida y sufrió mucho. De la misma manera hoy, 

Dios, a través de su palabra y usando personas que se han convertido al evangelio, ha estado llamando 

al mundo al arrepentimiento. No se desanime si no lo escuchan. Como en el tiempo de Jeremías, 

muchos no escucharán, e incluso pueden desear su muerte, pero debemos predicar de todos modos, 

ya que este es nuestro papel como siervos del Señor. 

 

 

24º Meditação: 11/06/2021 

 
PORTUGUÊS 

 

VOCÊ JÁ PENSOU NISSO? 

 

“Então, Jó se levantou, rasgou o seu manto, rapou a cabeça e lançou-se em terra e ADOROU; e disse: 

Nu sai do ventre de minha mãe e nu voltarei; o SENHOR o deu e o SENHOR o tomou; bendito seja 

o nome do SENHOR!” (Jó 1: 20 e 21) 

 

Se hoje, você perdesse seus filhos, suas filhas, seus animais, sua casa, suas roupas, seus bens, sua 

saude e TUDO o que você tem, qual seria a sua reação? Com você pode não acontecer, mas com Jó 

aconteceu e tudo de uma vez só. 

 

Um atras do outro, seus servos foram avisando Jó que as desgraças aconteceram, primeiro os servos 

e as jumentas (v.14 e 15); depois as ovelhas, que morreram queimadas com fogo do céu (v.16); em 

seguida os camelos (v.17) e por fim todos os seus filhos (v.19). 

 

O mais curioso é que enquanto estas coisas acontecem, Jó não diz absolutamente NADA e em sua 

primeira fala ele “adorou e disse: bendito seja o nome do SENHOR” (v.20 e 21) 

 

Sabe, muitas vezes passamos por dificuldades enormes em nossas vidas e hoje, aprendemos com Jó 

que independente do que vier, o nosso Deus merece ser adorado. Tudo é dEle, nada é nosso. Nú 

saímos do ventre de nossas mães e da mesma forma voltaremos ao pó da terra. Por meio de Jó 



 

 

aprendemos que Deus deve ser adorado, independente de dar coisas a nós ou tira-las. Ele deve ser 

adorado pelo que Ele é! 

 

Para discutir: Qual seria a sua reação no lugar de Jó? você adoraria a Deus mesmo na desgraça? 

 

Para ouvir:  

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

INGLÊS 

 

HAVE YOU THOUGHT ABOUT IT? 

“So Job got up, tore his cloak, shaved his head, and fell on the ground and LOVED it; and said, Naked 

comes out of my mother's womb and naked I will return; the LORD gave it and the LORD took it; 

blessed be the name of the Lord! ” (Job 1: 20, 21) 

 

If today, you lost your sons, your daughters, your animals, your house, your clothes, your goods, your 

health and EVERYTHING you have, what would your reaction be? It may not happen with you, but 

it happened with Job and all at once. 

 

One after the other, his servants were warning Job that the misfortunes happened, first of all the 

servants and the donkeys (v.14 and 15); then the sheep, who died burnt with fire from heaven (v.16); 

then the camels (v.17) and finally all their children (v.19). 

 

The most curious thing is that while these things happen, Job says absolutely NOTHING and in his 

first speech he “worshiped and said: blessed be the name of the LORD” (v.20 and 21) 

 

Returning to the initial question, what would be your reaction in the place of Job? would you worship 

God even in disgrace? You know, we often go through enormous difficulties in our lives and today, 

we learn from Job that regardless of what comes, our God deserves to be worshiped. Everything is 

His, nothing is ours. We left the womb of our mothers and in the same way we will return to the dust 

of the earth. Through Job we learn that God is to be worshiped, regardless of giving things to us or 

taking them away. He must be adored for what He is! 

 

ESPANHOL 

 

¿HAS PENSADO SOBRE ESO? 

“Entonces Job se levantó, rasgó su manto, se afeitó la cabeza, se cayó al suelo y lo AMÓ; y dijo: 

Desnudo sale del vientre de mi madre y desnudo volveré; el SEÑOR lo dio y el SEÑOR lo tomó; 

¡Bendito sea el nombre del Señor! " (Jó 1:20, 21) 

 



 

 

Si hoy perdieras a tus hijos, tus hijas, tus animales, tu casa, tu ropa, tus bienes, tu salud y TODO lo 

que tienes, ¿cuál sería tu reacción? Puede que no suceda contigo, pero sucedió con Job y todo a la 

vez. 

 

Uno tras otro, sus sirvientes fueron advirtiendo a Job que las desgracias pasaban, en primer lugar los 

sirvientes y los asnos (v. 14 y 15); luego las ovejas, que murieron quemadas con fuego del cielo 

(v.16); luego los camellos (v.17) y finalmente todos sus hijos (v.19). 

 

Lo más curioso es que mientras suceden estas cosas, Job dice absolutamente NADA y en su primer 

discurso “adoró y dijo: bendito sea el nombre de Jehová” (v.20 y 21). 

 

Volviendo a la pregunta inicial, ¿cuál sería su reacción en lugar de Job? ¿Adorarías a Dios incluso en 

desgracia? Sabes, a menudo pasamos por enormes dificultades en nuestras vidas y hoy, aprendemos 

de Job que sin importar lo que venga, nuestro Dios merece ser adorado. Todo es suyo, nada es nuestro. 

Dejamos el vientre de nuestras madres y de la misma manera volveremos al polvo de la tierra. A 

través de Job aprendemos que Dios debe ser adorado, sin importar si nos da o quita cosas. ¡Debe ser 

adorado por lo que es! 

 

 

 

25º Meditação: 18/06/2021 

 
PORTUGUÊS 

 

VOCÊ JÁ PENSOU NISSO? 

“Então, se abriram livros. Ainda outro livro, o Livro da Vida, foi aberto. E os mortos foram julgados, 

segundo as suas obras conforme o que se achava escrito nos livros (…) e foram julgados, um por um, 

segundo as suas obras.” (Apocalipse 20:12 e 13) 

 

Por mais que um juiz se empenhe para dar todas as sentenças corretas, ele, em algum momento, 

cometerá injustiça. Mas a bíblia nos mostra o único juiz infalível: Deus. 

 

Muitas vezes somos injustiçados nessa terra, e parece que as pessoas que cometeram injustiças, 

passam impunes pelos seus atos. O texto de hoje nos mostra que haverá um dia em que cada um 

responderá “Segundo as suas obras” 

 

Hoje, nós não podemos acabar com o mal, prender alguém, não devolvera a vida da vitima. Mas 

quando jesus voltar, haverá um julgamento justo, onde aqueles que não se arrependeram dos 

caminhos errados, pagarão com a morte eterna e o mal nunca mais vai existir! 

 

Esta sofrendo alguma injustiça? Confie no justo juiz e saiba que NADA passa pelos olhos dele. 

Nenhuma injustiça é cometida sem que Ele não saiba e todos os seres humanos que ja passaram por 

essa terra, terão que responder pelos atos que cometeram e não se arrependeram. 

 

Para discutir: Qual a maior injustiça que você ja viu? Te alegra em saber que Deus fará justiça por 

você? 

 



 

 

Para ouvir: 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

INGLÊS 

 

HAVE YOU THOUGHT ABOUT IT? 

“Then, books were opened. Yet another book, the Book of Life, was opened. And the dead were 

judged according to their works according to what was written in the books (...) and were judged, one 

by one, according to their works. ” (Revelation 20:12, 13) 

 

No matter how much a judge tries to give all the correct sentences, he will, at some point, commit 

injustice. But the Bible shows us the only infallible judge: God. 

 

We are often wronged in this land, and it seems that people who have committed injustice go 

unpunished for their actions. Today's text shows us that there will be a day when each one will answer 

“According to their works” 

 

Today, we cannot end evil, arrest someone, we will not return the victim's life. But when jesus returns, 

there will be a fair trial, where those who have not repented of the wrong ways will pay with eternal 

death and evil will never exist! 

 

Are you suffering any injustice? Trust the fair judge and know that NOTHING passes through his 

eyes. No injustice is done without Him not knowing and all human beings who have passed through 

this land, will have to answer for the acts they have committed and have not repented. 

 

ESPANHOL 

 

¿HAS PENSADO SOBRE ESO? 

“Entonces, se abrieron los libros. Se abrió otro libro, el Libro de la vida. Y los muertos fueron juzgados 

según sus obras según lo que estaba escrito en los libros (...) y fueron juzgados uno por uno, según 

sus obras ”. (Apocalipsis 20:12, 13) 

 

Por mucho que un juez intente dar todas las sentencias correctas, en algún momento cometerá 

injusticia. Pero la Biblia nos muestra al único juez infalible: Dios. 

 

A menudo somos agraviados en esta tierra, y parece que las personas que han cometido injusticias 

quedan impunes por sus acciones. El texto de hoy nos muestra que habrá un día en el que cada uno 

responderá "Según sus obras" 

 

Hoy, no podemos acabar con el mal, arrestar a alguien, no le devolveremos la vida a la víctima. Pero 

cuando Jesús regrese, habrá un juicio justo, donde aquellos que no se hayan arrepentido de los 

caminos equivocados, pagarán con la muerte eterna y el mal nunca existirá. 

 



 

 

¿Sufres alguna injusticia? Confíe en el juez justo y sepa que NADA pasa por sus ojos. No se comete 

injusticia sin que Él no lo sepa y todos los seres humanos que hayan pasado por esta tierra, tendrán 

que responder por los actos que han cometido y no se han arrepentido. 

 

 

26º Meditação: 25/06/2021 

 
PORTUGUÊS 

 

VOCÊ JÁ PENSOU NISSO? 

“ E, havendo dito isto, soprou sobre eles e disse-lhes: Recebei o Espírito Santo.” (João 20:22) 

 

Como eu amo esse trio de palavras: “Sopro”, “Espírito” e “voz”. Quando dois ou os três aparecem 

juntos, sempre há algo fantástico acontecendo.  Gênesis 1:2 e 3 trazem os dois de maneira muito 

bonita (O Espirito de Deus esta pairando sobre a terra em Gênesis 1:1 e em Genesis 1:2 Deus diz e 

tudo se faz). Quando lembramos de Gênesis 2:7, na criação do homem, Deus sopra no nariz do 

Homem e o homem ganha vida. O texto de Ezequiel 37, vimos a palavra “Espirito”, “Voz” e “sopro” 

aparecem para reavivar um Israel seco e sem vida. No batismo de Jesus “Espirito”e “Voz” também 

estão la e com certeza, existem outros exemplos. 

  

No texto de hoje, o trio aparece novamente, em um momento curioso da história. Ao ressuscitar, Jesus 

Aparece aos discípulos e ao dizer que os enviaria (v.21) Jesus “SOPROU sobre eles e DISSE-LHES: 

recebei o ESPIRITO SANTO.” (v.22), Ou seja, Cristo estava soprando a vida espiritual na alma de 

cada discípulo. Estava de uma certa forma reavivando-os, recriando-os e dando um poder sobrenatural 

para que o evangelho fosse espalhado. 

 

Hoje, o Mesmo Cristo vive, e Ele deixou o Espirito Santo, o consolador, para nos ajudar e auxiliar. 

Ore para que Deus sopre em sua alma e que você seja reavivado pelo Espirito Santo. 

 

Para discutir: 

 

Para ouvir: 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

INGLÊS 

 

HAVE YOU THOUGHT ABOUT IT? 

"And when he had said this, he breathed on them and said to them: Receive the Holy Spirit." (John 

20:22) 

 



 

 

How I love this trio of words: "Breath", "Spirit" and "voice". When two or three appear together, 

there is always something fantastic going on. Genesis 1: 2 and 3 bring them both in a very beautiful 

way (The Spirit of God is hovering over the earth in Genesis 1: 1 and in Genesis 1: 2 God says and 

everything is done). When we remember Genesis 2: 7, in the creation of man, God blows on the nose 

of man and man comes to life. In the text of Ezekiel 37, we saw the word “Spirit”, “Voice” and 

“breath” appear to revive a dry and lifeless Israel. In Jesus' baptism "Spirit" and "Voice" are also there 

and certainly, there are other examples. 

  

In today's text, the trio appears again, in a curious moment in history. Upon resurrecting, Jesus appears 

to the disciples and when saying that he would send them (v.21) Jesus “BLOWED on them and SAID 

THEM: I received the HOLY SPIRIT.” (v.22), That is, Christ was breathing spiritual life into the soul 

of each disciple. I was in a way reviving them, recreating them and giving them a supernatural power 

to spread the gospel. 

 

Today, the same Christ lives, and He left the Holy Spirit, the comforter, to help and assist us. Pray 

that God will blow into your soul and that you will be revived by the Holy Spirit. 

 

 

ESPANHOL 

 

¿HAS PENSADO SOBRE ESO? 

"Y habiendo dicho esto, sopló sobre ellos y les dijo: Recibid el Espíritu Santo". (Juan 20:22) 

 

Cómo amo este trío de palabras: "Aliento", "Espíritu" y "Voz". Cuando dos o tres aparecen juntos, 

siempre ocurre algo fantástico. Génesis 1: 2 y 3 presentan ambos de una manera muy hermosa (El 

Espíritu de Dios se cierne sobre la tierra en Génesis 1: 1 y en Génesis 1: 2 Dios dice y todo está 

hecho). Cuando recordamos Génesis 2: 7, en la creación del hombre, Dios sopla en la nariz del hombre 

y el hombre cobra vida. En el texto de Ezequiel 37, vimos la palabra “Espíritu”, “Voz” y “aliento” 

aparecer para revivir a un Israel seco y sin vida. En el bautismo de Jesús también están el "Espíritu" 

y la "Voz" y, ciertamente, hay otros ejemplos. 

  

En el texto de hoy, el trío vuelve a aparecer, en un momento curioso de la historia. Al resucitar, Jesús 

se aparece a los discípulos y al decirles que los enviaría (v.21) Jesús “SOPLÓ sobre ellos y les DIJO: 

Recibí el ESPÍRITU SANTO”. (v.22), es decir, Cristo insuflaba vida espiritual en el alma de cada 

discípulo. De alguna manera los estaba reviviendo, recreándolos y dándoles un poder sobrenatural 

para difundir el evangelio. 

 

Hoy vive el mismo Cristo, y dejó al Espíritu Santo, el consolador, para ayudarnos y asistirnos. Ore 

para que Dios sople en su alma y sea revivido por el Espíritu Santo. 

 

 

27º Meditação: 02/07/2021 

 
PORTUGUÊS 

 

VOCÊ JÁ PENSOU NISSO? 

“Então, vi, no meio do trono e dos quatro seres viventes e entre os anciãos, de pé, um Cordeiro como 

tendo sido morto, Ele tinha sete chifres, bem como sete olhos que são os sete Espíritos de Deus 

enviados por toda a terra” (Apocalipse 5:6) 

 

O texto de Apocalipse capitulo 5 é um texto muito rico e bonito. Trata-se de uma visão sobre “um 

livro escrito” (v.1) que é a história da humanidade, onde o profeta que teve a visão ficou em prantos 



 

 

pois ninguém era digno para abrir o livro, nem mesmo olhar para ele. Até que alguém diz ao profeta: 

“Não chores; eis que o LEÃO DA TRIBO DE JUDÁ, a RAIZ DE DAVI, venceu para abrir o livro  

(v.5) 

 

Ao ver o cordeiro no meio do trono, o profeta descreve uma característica dele, ele estava “como 

tendo sido morto”(v.6) e é sobre isso que quero comentar. 

 

O tempo verbal desta frase “como tendo sido morto” no grego (língua a qual apocalipse fora escrito) 

é o particípio passivo perfeito, ou seja, o cordeiro foi morto no passado, mas os resultados obtidos 

por sua morte permanecem sempre disponíveis para a redenção de pecadores arrependidos até o 

presente momento. 

 

Que fantástico! O Sangue de Cristo (único que é digno de honra, glória e poder) esta disponível, ATÉ 

HOJE, para QUALQUER PESSOA que decide se arrepender dos maus caminhos. Esta esperando o 

que? Corra para os braços do Pai. Ele te espera. 

 

Para discutir: O que é o livro descrito no verso 1 do capitulo 5? 

 

Para ouvir: 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

INGLÊS 

 

HAVE YOU THOUGHT ABOUT IT? 

“Then I saw, in the midst of the throne and of the four living beings and among the elders, standing, 

a Lamb as having been killed, He had seven horns, as well as seven eyes which are the seven Spirits 

of God sent throughout the earth ”(Revelation 5: 6) 

 

The text of Revelation chapter 5 is a very rich and beautiful text. It is a vision about “a written book” 

(v.1) which is the history of mankind, where the prophet who had the vision was in tears because no 

one was worthy to open the book, not even to look at it. Until someone says to the prophet: “Don't 

cry; behold, the LION OF THE TRIBE OF JUDA, THE ROOT OF DAVI, won to open the book 

(v.5) 

 

Upon seeing the lamb in the middle of the throne, the prophet describes a characteristic of him, he 

was “as if he had been killed” (v.6) and that is what I want to comment on. 

 

The verb tense of this phrase "as having been killed" in Greek (the language in which apocalypse was 

written) is the perfect passive participle, that is, the lamb was killed in the past, but the results obtained 

by his death always remain available for redemption of repentant sinners to date. 

 



 

 

How fantastic! The Blood of Christ (the only one that is worthy of honor, glory and power) is 

available, TO TODAY, to ANYONE who decides to repent of bad ways. What are you waiting for? 

Run into Father's arms. He is waiting for you. 

 

ESPANHOL 

 

¿HAS PENSADO SOBRE ESO? 

“Entonces vi, en medio del trono y de los cuatro seres vivientes y entre los ancianos, de pie, un 

Cordero como muerto, que tenía siete cuernos, así como siete ojos que son los siete Espíritus de Dios 

enviados por toda la tierra. ”(Apocalipsis 5: 6) 

 

El texto del capítulo 5 de Apocalipsis es un texto muy rico y hermoso. Es una visión sobre “un libro 

escrito” (v.1) que es la historia de la humanidad, donde el profeta que tuvo la visión estaba llorando 

porque nadie era digno de abrir el libro, ni siquiera de mirarlo. Hasta que alguien le dice al profeta: 

“No llores; he aquí, el LEÓN DE LA TRIBU DE JUDA, LA RAÍZ DE DAVI, ganó para abrir el libro 

(v.5) 

 

Al ver al cordero en medio del trono, el profeta describe una característica de él, estaba “como si lo 

hubieran matado” (v. 6) y esto es lo que quiero comentar. 

 

El tiempo verbal de esta frase "como muerto" en griego (el idioma en el que se escribió el apocalipsis) 

es el PARTICIPIO PERFECTO PASIVO, es decir, el cordero fue sacrificado en el pasado, pero los 

resultados obtenidos con su muerte siempre quedan disponibles para la redención. de los pecadores 

arrepentidos hasta la fecha. 

 

¡Qué fantástico! La Sangre de Cristo (la única que es digna de honor, gloria y poder) está disponible, 

HASTA HOY, para CUALQUIERA que decida arrepentirse de sus malos caminos. ¿Que estas 

esperando? Corre a los brazos de papá, te está esperando. 

 

 

28º Meditação: 09/07/2021 

 
PORTUGUÊS 

 

VOCÊ JÁ PENSOU NISSO? 

 

FILIPE - PARTE 1 

 

“Filipe encontrou a Natanael e disse-lhe: Achamos aquele de quem Moisés escreveu na lei, e a quem 

se referiram os profetas: Jesus, o Nazareno, Filho de José.” (João 1: 45) 

 

A historia de Filipe é tão curiosa, que a dividirei em duas partes. A primeira, trata-se de seu chamado. 

Quando Jesus o encontrou disse-lhe: “Segue-me” (João 1:43), porém, perceba como Filipe conta essa 

historia para Natanael: “ACHAMOS aquele…”(João 1:45). Mas não foi Filipe que encontrou a Cristo, 

foi Cristo quem encontrou Filipe. Porque Ele não disse: “Fui encontrado pelo Messias” ou “O messias 

me achou”? 

 

João 15:16 nos diz: “Não fostes vós que me escolhestes a mim; pelo contrario, eu vos escolhi a vós 

outros.”  

 

O chamado e aceitação de Filipe nos mostra que pode haver uma harmonia entre a soberana escolha 

divina e a escolha humana. Somos livres para escolher se servimos ou não a Deus. Mas todo aquele 



 

 

que decide buscar a Deus de todo coração e alma, decide examinar as escrituras e buscar a Deus, este 

O achará, ou na verdade, será encontrado por Ele. 

 

Mesmo com esse encontro fenomenal, Filipe ainda precisava ser lapidado, por ser um homem que 

acreditava muito na razão e possuía pouca fé, Jesus o testou. Mas isso, veremos no próximo texto. 

 

Para discutir: Você se sente chamado por Deus? Saiba que Deus sempre te escolheu! 

 

Para ouvir: 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

INGLÊS 

 

HAVE YOU THOUGHT ABOUT IT? 

 

FILIPE - PART 1 

 

“Philip found Nathanael and said to him, 'We find him whom Moses wrote in the law, and to whom 

the prophets referred: Jesus the Nazarene, son of Joseph.' (John 1: 45) 

 

Philip's story is so curious that I will divide it into two parts. The first is your call. When Jesus found 

him, he said to him, "Follow me" (John 1:43), but notice how Philip tells this story to Nathaniel: "WE 

FIND that one ..." (John 1:45). But it was not Philip who found Christ, it was Christ who found Philip. 

Why didn't He say, "I was found by the Messiah" or "The Messiah found me"? 

 

John 15:16 tells us: “It was not you who chose me; on the contrary, I chose you others. ” 

 

Philip's call and acceptance shows us that there can be a harmony between the sovereign divine choice 

and the human choice. We are free to choose whether or not to serve God. But anyone who decides 

to seek God with all their heart and soul, decides to search the scriptures and seek God, he will find 

Him, or indeed, be found by Him. 

 

Even with this phenomenal encounter, Philip still needed to be polished, because he was a man who 

believed in reason and had little faith, Jesus tested him. But that, we will see in the next text. 

 

ESPANHOL 

 

¿HAS PENSADO SOBRE ESO? 

 

FILIPE - PARTE 1 



 

 

 

“Felipe encontró a Natanael y le dijo: 'Encontramos a aquel de quien Moisés escribió en la ley, y a 

quien se referían los profetas: Jesús el Nazareno, hijo de José'. (Juan 1:45) 

 

La historia de Philip es tan curiosa que la dividiré en dos partes. La primera es tu llamada. Cuando 

Jesús lo encontró, le dijo: "Sígueme" (Juan 1:43), pero observe cómo Felipe le cuenta esta historia a 

Natanael: "ENCONTRAMOS a ese ..." (Juan 1:45). Pero no fue Felipe quien encontró a Cristo, fue 

Cristo quien encontró a Felipe. ¿Por qué no dijo "El Mesías me encontró" o "El Mesías me encontró"? 

 

Juan 15:16 nos dice: “No fuiste tú quien me eligió; al contrario, yo os elegí a los demás ”. 

 

El llamado y la aceptación de Felipe nos muestra que puede haber armonía entre la elección divina 

soberana y la elección humana. Somos libres de elegir si servimos o no a Dios. Pero cualquiera que 

decida buscar a Dios con todo su corazón y alma, decida escudriñar las Escrituras y buscar a Dios, lo 

encontrará, o de hecho, será encontrado por Él. 

 

Incluso con este encuentro fenomenal, Felipe todavía necesitaba ser pulido, ya que era un hombre 

que creía en la razón y tenía poca fe, Jesús lo probó. Pero eso, lo veremos en el próximo texto. 

 

 

 

29º Meditação: 16/07/2021 

 
PORTUGUÊS 

 

VOCÊ JÁ PENSOU NISSO? 

 

FILIPE - PARTE 2 

 

“Então, Jesus, erguendo os olhos e vendo que grande multidão vinha ter com ele, disse a Filipe: Onde 

compraremos pães para lhes dar a comer?” (João 6:5) 

 

Sabemos que Judas cuidava do dinheiro dos apóstolos (João 13:29) mas, era Filipe, que 

provavelmente, administrava as refeições e a logística dos discípulos.  

 

Ao se deparar com Aquela multidão de no mínimo 5 mil pessoas (contagem apenas masculina) Jesus 

pergunta: “Onde comprariam tantos pães para todo aquele povo” (João 6:5), apenas para testa-lo (v.6), 

Filipe deve ter feito os cálculos e chegado a conclusão: “Nem com todo o nosso dinheiro será possível 

alimentar tudo isso de gente.” 

 

Não se esqueça que Filipe estava presente no primeiro milagre de Jesus (João 2) Ele viu a agua se 

transformar em vinho, ele viu Jesus curar muitas pessoas, mas quando viu uma imensa multidão, teve 

um pensamento materialista e a fé lhe faltou. 

 

Em se tratando de Deus, devemos sempre lembrar que Ele é especialista em Fazer o impossível 

humano, alias, Ele é o Deus do impossível. O pior disso tudo, é que nos momentos finais da vida de 

Cristo, Filipe da outra mancada: “Senhor, Mostra-nos o Pai, e isso nos basta”(João 14:8). Jesus tinha 

acabado de dizer que Ele e o pai são um só e Filipe solta uma dessa. Ele ja havia visto incontáveis 

milagres, expulsões de demônios e até a ressurreição de Lazaro.  

 

De fato, Filipe não era alguém apropriado para estar entre os 12 discípulos, era um homem de pouca 

fé (mesmo após os anos ao lado de Jesus), mas Jesus ao olhar para Filipe pensou: “É dele que eu 



 

 

preciso, Eu o transformarei em um pregador, Ele será um dos fundadores da igreja.” Deus escolhe 

pessoas como Filipe, pessoas Fracas, incapazes, cheias de defeitos e as transforma, as molda. Usa 

esse tipo de pessoa para mostrar que o poder não vem delas, mas do céu. Sente-se como Filipe? Então 

é você mesmo que Deus quer usar. 

 

Para discutir: Você já se sentiu como Filipe? Agora é hora de agir e permitir-se ser usado por Deus. 

 

Para ouvir: 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

INGLÊS 

 

HAVE YOU THOUGHT ABOUT IT? 

 

FILIPE - PART 2 

 

"Then Jesus, looking up and seeing that a large crowd was coming to him, said to Philip," Where 

shall we buy bread to feed them? " (John 6: 5) 

 

We know that Judas took care of the apostles' money (John 13:29), but it was Philip, who probably 

administered the meals and logistics for the disciples. 

 

When faced with That crowd of at least 5,000 people (male count only) Jesus asks: “Where would 

they buy so many loaves for all those people” (John 6: 5), just to test it (v.6), Philip should having 

done the calculations and came to the conclusion: “Not with all our money will it be possible to feed 

all this people.” 

 

Do not forget that Philip was present in Jesus' first miracle (John 2) He saw water turn into wine, he 

saw Jesus heal many people, but when he saw an immense crowd, he had a materialistic thought and 

lacked faith. 

 

When it comes to God, we must always remember that He specializes in Making the human 

impossible, in fact, He is the God of the impossible. The worst of it all is that in the final moments of 

Christ's life, Philip from the other blunder: “Lord, show us the Father, and that will be enough” (John 

14: 8). Jesus had just said that He and his father are one and Philip lets go of one. He had already seen 

countless miracles, casting out demons and even Lazaro's resurrection. 

 

In fact, Philip was not an appropriate person to be among the 12 disciples, he was a man of little faith 

(even after his years with Jesus), but Jesus, looking at Philip, thought: “He is what I need, I will 

transform him in a preacher, He will be one of the founders of the church. ” God uses people like 

Philip, Weak, incapable people, full of defects and changes them, shapes them. He uses this type of 



 

 

person to show that the power does not come from them, but from heaven. Do you feel like Philip? 

So it is you that God wants to use. 

 

ESPANHOL 

 

¿HAS PENSADO SOBRE ESO? 

 

FILIPE - PARTE 2 

 

"Entonces Jesús, mirando hacia arriba y viendo que una gran multitud se le acercaba, dijo a Felipe:" 

¿Dónde compraremos pan para alimentarlos? " (Juan 6: 5) 

 

Sabemos que Judas se hizo cargo del dinero de los apóstoles (Juan 13:29), pero fue Felipe, quien 

probablemente administró las comidas y la logística de los discípulos. 

 

Cuando se enfrenta a esa multitud de al menos 5.000 personas (solo hombres), Jesús pregunta: 

“¿Dónde comprarían tantos panes para toda esa gente?” (Juan 6: 5), solo para probarlo (v. 6), Felipe 

debería habiendo hecho los cálculos y llegué a la conclusión: "No con todo nuestro dinero será posible 

alimentar a toda esta gente". 

 

No olvides que Felipe estuvo presente en el primer milagro de Jesús (Juan 2). Vio el agua convertirse 

en vino, vio a Jesús sanar a muchas personas, pero cuando vio una multitud inmensa, tuvo un 

pensamiento materialista y le faltó fe. 

 

Cuando se trata de Dios, siempre debemos recordar que Él se especializa en Hacer imposible lo 

humano, de hecho, Él es el Dios de lo imposible. Lo peor de todo es que en los momentos finales de 

la vida de Cristo, Felipe de la otra metedura de pata: “Señor, muéstranos al Padre, y eso será 

suficiente” (Juan 14: 8). Jesús acababa de decir que él y su padre son uno y Felipe suelta a uno. Ya 

había visto innumerables milagros, expulsando demonios e incluso la resurrección de Lázaro. 

 

De hecho, Felipe no era una persona adecuada para estar entre los 12 discípulos, era un hombre de 

poca fe (incluso después de sus años con Jesús), pero Jesús, mirando a Felipe, pensó: “Él es lo que 

necesito, lo transformaré. en un predicador, será uno de los fundadores de la iglesia ”. Dios usa a 

personas como Felipe, personas débiles, incapaces, llenas de defectos y las cambia, las moldea. 

Utiliza a este tipo de personas para mostrar que el poder no viene de ellos, sino del cielo. ¿Te sientes 

como Felipe? Entonces eres tú a quien Dios quiere usar. 

 

30º Meditação: 23/07/2021 

 
PORTUGUÊS 

 

VOCÊ JÁ PENSOU NISSO? 

“Eis que o semeador saiu a semear.” (Mateus 13:3) 

 

Uma das parábolas mais conhecidas de Jesus é a parabola do Semeador. Jesus descreve três tipos de 

Solos onde a semente é jogada. O solo é o coração humano que, ao longo da parabola, percebemos 

que é o MAIS IMPORTANTE da história, já a semente é a palavra de Deus, que é lançada aos 

corações pelas mãos do semeador, que representa qualquer pessoa que prega a palavra de Deus.  

 

Primeiro, Jesus fala de sementes que caíram na beira do caminho, estes são representados por queles 

que não ouvem a palavra de Deus (13:19). Depois apresenta a semente que foi semeada em solo 

rochoso, que representa aquele que ouve a palavra, a recebe com alegria mas não tem raiz em si 



 

 

mesmo (v.20 e 21). Em seguida, fala do que foi semeado entre os espinhos que é o que ouve a palavra, 

mas é sufocado pelo que o mundo oferece. (v.22) e por fim, o que foi semeado em boa terra, este 

frutifica e produz muito. (v.23) 

 

Perceba que NÃO HÁ PROBLEMA ALGUM COM A SEMENTE (palavra de Deus) NEM COM O 

SEMEADOR (Pregador) e sim com o SOLO. Ou seja, Não adianta usar métodos mirabolantes, 

métodos não bíblicos, nem tentar alterar a semente (palavra de Deus) ou usar uma “semente sintética” 

para adaptar o evangelho de acordo com o cliente. A verdade é uma só e doa a quem doer ela deve 

ser pregada, com amor, é claro, mas de maneira alguma ela deve se adaptar as vontades humanas. 

 

Para discutir: Com base no texto, de que maneira prática a palavra de Deus pode ser pregada 

atualmente? 

 

Para pensar: 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

INGLÊS 

 

HAVE YOU THOUGHT ABOUT IT? 

"Behold, the sower went out to sow." (Matthew 13: 3) 

 

One of Jesus' best-known parables is the Parable of the Sower. Jesus describes three types of soils 

where the seed is sown. The soil is the human heart that, throughout the parable, we realize that it is 

the MOST IMPORTANT in history, since the seed is the word of God, which is thrown into the hearts 

by the hands of the sower, who represents anyone who preaches the word of God. God. 

 

First, Jesus speaks of seeds that fell on the side of the path, these are represented by those who do not 

hear the word of God (13:19). Then it presents the seed that was sown in rocky soil, which represents 

the one who hears the word, receives it with joy but has no root in himself (v.20 and 21). Then he 

speaks of what was sown among the thorns, which is what he hears the word, but is suffocated by 

what the world offers. (v.22) and finally, what was sown in good soil, it bears fruit and produces a 

lot. (v.23) 

 

Realize that THERE IS NO PROBLEM WITH THE SEED (word of God) OR WITH THE SEEDER 

(Preacher) but with the SOIL. In other words, there is no point in using fancy methods, non-biblical 

methods, or trying to alter the seed (God's word) or use a “synthetic seed” to adapt the gospel 

according to the client. The truth is one and it hurts whoever it hurts it must be preached with love, 

of course, but in no way should it adapt to human wills. 

 

 

ESPANHOL 

 



 

 

¿HAS PENSADO SOBRE ESO? 

"He aquí, el sembrador salió a sembrar". (Mateo 13: 3) 

 

Una de las parábolas más conocidas de Jesús es la Parábola del Sembrador. Jesús describe tres tipos 

de suelos donde se siembra la semilla. La tierra es el corazón humano que, a lo largo de la parábola, 

nos damos cuenta de que es lo MÁS IMPORTANTE de la historia, ya que la semilla es la palabra de 

Dios, que es arrojada al corazón por las manos del sembrador, que representa a todo aquel que predica 

la palabra de Dios. Dios. 

 

Primero, Jesús habla de semillas que cayeron al costado del camino, estas están representadas por 

quienes no escuchan la palabra de Dios (13:19). Luego presenta la semilla que fue sembrada en suelo 

pedregoso, que representa al que oye la palabra, la recibe con alegría pero no tiene raíz en sí mismo 

(v.20 y 21). Luego habla de lo que fue sembrado entre espinos, que es lo que oye la palabra, pero se 

ahoga con lo que ofrece el mundo. (v.22) y finalmente, lo que se sembró en buena tierra, da fruto y 

produce mucho. (v.23) 

 

Date cuenta de que NO HAY PROBLEMA CON LA SEMILLA (palabra de Dios) O CON LA 

SEMBRADORA (Predicador) sino con el SUELO. En otras palabras, no tiene sentido usar métodos 

sofisticados, métodos no bíblicos, o tratar de alterar la semilla (la palabra de Dios) o usar una “semilla 

sintética” para adaptar el evangelio según el cliente. La verdad es una y lastima a quien la lastima 

debe ser predicada con amor, por supuesto, pero de ninguna manera debe adaptarse a las voluntades 

humanas. 

 

 

31º Meditação: 30/07/2021 

 
PORTUGUÊS 

 

VOCÊ JÁ PENSOU NISSO? 

“O reino dos céus é semelhante a um tesouro oculto no campo, o qual certo homem, tendo-o achado, 

escondeu. E, transbordando de alegria, vai, vende tudo o que tem e compra aquele campo.” (Mateus 

13:44) 

 

Aqui temos um homem, aparentemente, louco, que decidiu vender tudo o que tinha porque achou um 

tesouro em um campo. Se você entende 1% de economia, vai pensar: “Que homem maluco, nunca se 

deve aplicar todo o dinheiro em um só investimento.” Pois é, ele fez isso. Por que? 

 

O investimento aqui feito não foi um investimento qualquer, Aquele homem encontrou um tesouro 

eterno (o céu). De fato, quem não entende acha que ele esta maluco, mas quem entende sabe que 

apenas um louco não estaria disposto a abrir mão do mundo pelos tesouros eternos. 

 

Alias, se você não esta disposto a abrir mão de qualquer coisa por Cristo, então você não é digno 

dEle. Pois, conforme Ele mesmo disse: “ Se alguém quer vir após mim, a si mesmo se negue, tome a 

sua cruz e siga-me. Quem quiser salvar a sua vida, perdê-la-á e quem perder a vida por minha causa 

achá-la-á. (Mt 16:24 e 25) 

 

Calcule o preço e faça sua escolha. Se achar que vale a pena largar tudo para seguir a Cristo, o faça 

imediatamente. 

 

Para discutir: Vale a pena deixar de seguir a Jesus? Discuta. 

 



 

 

Para ouvir: 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

INGLÊS 

 

HAVE YOU THOUGHT ABOUT IT? 

“The kingdom of heaven is like a treasure hidden in the field, which a man, having found, hid. And, 

overflowing with joy, go, sell everything you have and buy that field. ” (Matthew 13:44) 

 

Here we have a man, apparently crazy, who decided to sell everything he had because he found a 

treasure in a field. If you understand 1% savings, you will think: “What a crazy man, you should never 

invest all the money in one investment.” Yeah, he did it. Why? 

 

The investment made here was not just any investment, that man found an eternal treasure (heaven). 

In fact, those who don't understand think he is crazy, but those who understand know that only a 

madman would not be willing to give up the world for eternal treasures. 

 

In fact, if you are not willing to give up anything for Christ, then you are not worthy of Him. For, as 

He himself said: “If anyone wants to come after me, let him deny himself, take up his cross and follow 

me. Whoever wants to save his life will lose it and whoever loses his life because of me will find it. 

(Mt 16:24, 25) 

 

Calculate the price and make your choice. If you think it is worth dropping everything to follow 

Christ, do it immediately. 

 

ESPANHOL 

 

¿HAS PENSADO SOBRE ESO? 

 

“El reino de los cielos es como un tesoro escondido en el campo, que un hombre, habiendo encontrado, 

escondió. Y, rebosante de alegría, ve, vende todo lo que tienes y compra ese campo ”. (Mateo 13:44) 

 

Aquí tenemos a un hombre, aparentemente loco, que decidió vender todo lo que tenía porque encontró 

un tesoro en un campo. Si comprende el ahorro del 1%, pensará: "Qué loco, nunca debería invertir 

todo el dinero en una sola inversión". Sí, lo hizo. ¿Por qué? 

 

La inversión que se hizo aquí no fue una inversión cualquiera, ese hombre encontró un tesoro eterno 

(el cielo). De hecho, los que no entienden piensan que está loco, pero los que entienden saben que 

solo un loco no estaría dispuesto a entregar el mundo por tesoros eternos. 

 

De hecho, si no estás dispuesto a renunciar a nada por Cristo, entonces no eres digno de Él. Porque, 

como Él mismo dijo: “Si alguno quiere venir en pos de mí, niéguese a sí mismo, tome su cruz y 



 

 

sígame. Quien quiera salvar su vida, la perderá y quien pierda su vida por mi causa, la encontrará. 

(Mt 16:24, 25) 

 

Calcula el precio y haz tu elección. Si crees que vale la pena dejarlo todo para seguir a Cristo, hazlo 

de inmediato. 

 

32º Meditação: 06/08/2021 

 
PORTUGUÊS 

 

VOCÊ JÁ PENSOU NISSO? 

“Decorrido um ano, no tempo em que os reis costumavam sair para a guerra (…) Davi ficou em 

Jerusalem” (2 Samuel 11:1) 

 

Assim começa a narrativa do pecado de Davi com a mulher de Urias, o Heteu, conhecida como Bate-

Seba. 

 

É importante destacar que o nome de Bate-Seba só aparece UMA vez no texto (v.3). Ela é sempre 

destacada como A ESPOSA DE URIAS, O HETEU (v.3,6,10,15…). Ou seja, O texto quer nos 

mostrar a enorme diferença entre o caráter do rei Davi, de Israel e de Urias, o Heteu. 

 

Como visto no texto de Hoje, os reis deveriam estar na guerra, Davi era rei e não estava. Davi avista 

a esposa de Urias, força a moça a deitar-se com ele, ela fica grávida e Davi tenta fazer com que o 

Urias deite-se naquela noite com ela para dizer que o filho era dele, para você ver como o caráter de 

Urias era puro, ele não aceitou dormir em casa: “A arca, Israel e Judá ficam em tendas; Todos estão 

acampando ao ar livre; e hei de eu entrar an minha casa, para comer e beber e parar me deitar com a 

minha mulher? (…) Não farei tal coisa.” (v.11). 

 

Davi, decide matar Urias, para que o pecado fosse apagado, mas isso só mostrou o quanto Davi era 

prepotente e sujo. E mostrou o quanto Urias era um servo fiel e obediente. 

 

Mas, nada fica oculto aos olhos de Deus, ao pensar que ninguém saberia, o profeta Natã o repreende, 

o filho vindo da Esposa de Urias, morre, e Davi sofre MUITO (1 Samuel 12) 

 

O bonito dessa história é que Davi se arrepende, se humilha, Deus da para ele uma segunda chance, 

Ele não abandona Deus e Deus não o Abandona. 

 

Todos nós estamos sujeitos a cometer pecados gravíssimos, caso você os tenha cometido, se humilhe 

diante do SENHOR e peça perdão pelos seus pecados, não abandone a Deus, pois ele nunca te 

abandonará. 

 

Para discutir: O perdão de Deus tem fim? Discuta sobre isso. 

 



 

 

Para ouvir: 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

INGLÊS 

 

HAVE YOU THOUGHT ABOUT IT? 

“A year later, when kings used to go out to war... David stayed in Jerusalem” (2 Samuel 11: 1) 

 

Thus begins the narrative of David's sin with the wife of Uriah the Hittite, known as Bathsheba. 

 

It is important to note that Bathsheba's name only appears once in the text (v.3). She is always 

highlighted as THE WIFE OF URIAS, O HETEU (v.3,6,10,15 ...). In other words, The text wants to 

show us the huge difference between the character of King David, Israel and Uriah the Hittite. 

 

As seen in Today's text, kings should have been at war, David was king and he was not. David catches 

sight of Uriah's wife, forces the girl to sleep with him, she becomes pregnant and David tries to get 

Uriah to lie down that night with her to say that his son was his, so you can see how the character of 

Uriah was pure, he refused to sleep at home: “The ark, Israel and Judah are in tents; Everyone is 

camping outdoors; and shall I enter my house to eat and drink and stop sleeping with my wife? (…) 

I will not do such a thing. ” (v.11). 

 

David, decides to kill Uriah, so that the sin would be erased, but that only showed how proud and 

dirty David was. And it showed how much Uriah was a faithful and obedient servant. 

 

But, nothing is hidden in the eyes of God, when thinking that no one would know, the prophet Nathan 

rebukes him, the son coming from the Wife of Uriah, dies, and David suffers A LOT (1 Samuel 12) 

 

The beautiful thing about this story is that David repents, humbles himself, God gives him a second 

chance, He does not abandon God and God does not abandon Him. 

 

We are all liable to commit very serious sins, if you have committed them, humble yourself before 

the Lord and ask forgiveness for your sins, do not abandon God, for he will never abandon you. 

 

ESPANHOL 

 

¿HAS PENSADO SOBRE ESO? 

“Un año después, cuando los reyes solían salir a la guerra ... David se quedó en Jerusalén” (2 Samuel 

11: 1) 

 

Así comienza la narración del pecado de David con la esposa de Urías el hitita, conocida como 

Betsabé. 

 



 

 

Es importante notar que el nombre de Betsabé solo aparece una vez en el texto (v.3). Siempre se 

destaca como LA ESPOSA DE URIAS, O HETEU (v.3,6,10,15 ...). En otras palabras, el texto quiere 

mostrarnos la gran diferencia entre el carácter del rey David, Israel y Urías el hitita. 

 

Como se ve en el texto de Hoy, los reyes deberían haber estado en guerra, David era rey y él no. 

David ve a la esposa de Urías, obliga a la niña a dormir con él, ella se queda embarazada y David 

intenta que Urías se acueste esa noche con ella para decirle que su hijo era suyo, para que puedas ver 

cómo el personaje de Urías era puro, se negó a dormir en su casa: “El arca, Israel y Judá están en 

tiendas; Todo el mundo está acampando al aire libre; ¿Entraré en mi casa para comer y beber y dejar 

de dormir con mi esposa? (…) No haré tal cosa ”. (v.11). 

 

David, decide matar a Urías, para que el pecado sea borrado, pero eso solo demuestra lo orgulloso y 

sucio que era David. Y mostró cuánto Urías era un siervo fiel y obediente. 

 

Pero, nada se esconde a los ojos de Dios, al pensar que nadie lo sabría, el profeta Natán lo reprende, 

el hijo que viene de la Esposa de Urías, muere, y David sufre MUCHO (1 Samuel 12) 

 

Lo bonito de esta historia es que David se arrepiente, se humilla, Dios le da una segunda oportunidad, 

no abandona a Dios y Dios no le abandona. 

 

Todos estamos sujetos a cometer pecados muy graves, si los has cometido, humíllate ante el Señor y 

pide perdón por tus pecados, no abandones a Dios, porque Él nunca te abandonará. 

 

 

33º Meditação: 13/08/2021 

 
PORTUGUÊS 

 

VOCÊ JÁ PENSOU NISSO? 

“(…) e pediu para si a morte e disse: Basta; toma agora, ó SENHOR, a minha alma, pois não sou 

melhor do que meus pais”. (1 Reis 19:4) 

 

Da para acreditar que essa frase vem de Elias? Se você esta lendo o livro de 1 Reis e quer buscar uma 

inspiração, leia o capitulo 18, Ali, Elias desafia os profetas de Baal (450 homens) dizendo para que 

ambos construam um altar, tanto Elias quanto os profetas de Baal, coloquem um animal e o deus que 

queimar o altar com fogo seria o Deus verdadeiro. (v. 23) Os profetas do deus Baal ficam o dia todo 

ali e o fogo não aparece, Elias zomba deles e faz piadas “Pode ser que o seu deus esteja meditando, 

ou de viagem, ou dormindo”(v.27). Elias, então, Manda colocar água sobre o altar dele e Deus manda 

fogo do céu Imediatamente. 

 

Elias, na história narrada no capitulo 18, aparenta ser um homem de fé e plena confiança em Deus. 

Mas, o capitulo 19 nos mostra algo interessante. Um Elias diferente. Jezabel, esposa do rei Acabe, 

manda matar Elias e o profeta foge, se esconde em uma caverna e pede pela própria morte. Que 

contraste com o Elias do Capitulo 18. 

 

Elias é um profeta dos grande momentos, um profeta que necessita de regularidade e perseverança. 

A falta de regularidade de Elias, pode ocorrer em nossas vidas hoje. Devemos sempre lembrar que, 

na corrida, mais importante do que os grandes momentos, é a regularidade. Que a nossa fé seja uma 

fé constante e regular, não apenas momentos passageiros que oscilam e acabam com rapidez. 

 

Para discutir: Como fazer para ter uma fé constante? 

 



 

 

Para ouvir: 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

INGLÊS 

 

HAVE YOU THOUGHT ABOUT IT? 

“(…) And asked for death and said: Enough; now take my soul, O LORD, for I am no better than my 

parents ”. (1 Kings 19: 4) 

 

Can you believe that phrase comes from Elias? If you are reading the book of 1 Kings and want to 

seek inspiration, read chapter 18, Ali, Elijah challenges Baal's prophets (450 men) by telling them to 

both build an altar, both Elijah and Baal's prophets, put one animal and the god who burns the altar 

with fire would be the true God. (v. 23) The prophets of the god Baal stay there all day and the fire 

does not appear, Elias mocks them and makes jokes "It may be that your god is meditating, or 

traveling, or sleeping" (v.27). Elijah then orders water to be placed on his altar and God immediately 

sends fire from heaven. 

 

Elias, in the story told in chapter 18, appears to be a man of faith and full trust in God. But chapter 

19 shows us something interesting. A different Elias. Jezebel, wife of King Ahab, orders Elias to be 

killed and the prophet runs away, hides in a cave and asks for his own death. What a contrast to Elias 

from Chapter 18. 

 

Elias is a prophet of the great moments, a prophet who needs regularity and perseverance. Elias' lack 

of regularity can occur in our lives today. We must always remember that, in the race, more important 

than the big punctual moments, is the quiet regularity of each moment. May our faith be a constant 

and regular faith, not just passing moments that fluctuate and end quickly. 

 

ESPANHOL 

 

¿HAS PENSADO SOBRE ESO? 

“(…) Y pidió la muerte y dijo: Basta; ahora toma mi alma, oh SEÑOR, porque no soy mejor que mis 

padres ”. (1 Reyes 19: 4) 

 

¿Puedes creer que esa frase viene de Elías? Si estás leyendo el libro de 1 Reyes y quieres buscar 

inspiración, lee el capítulo 18, Ali, Elías desafía a los profetas de Baal (450 hombres) diciéndoles que 

construyan un altar, tanto Elías como los profetas de Baal, pongan uno. animal y el dios que quema 

el altar con fuego sería el verdadero Dios. (v. 23) Los profetas del dios Baal se quedan allí todo el día 

y el fuego no aparece, Elías se burla de ellos y hace bromas "Puede ser que tu dios esté meditando, o 

viajando, o durmiendo" (v.27). Luego, Elías ordena que se coloque agua en su altar y Dios envía 

inmediatamente fuego desde el cielo. 

 

Elías, en la historia que se cuenta en el capítulo 18, parece ser un hombre de fe y plena confianza en 

Dios. Pero el capítulo 19 nos muestra algo interesante. Un Elías diferente. Jezabel, esposa del rey 

Acab, ordena que maten a Elías y el profeta huye, se esconde en una cueva y pide su propia muerte. 

Qué contraste con Elías del capítulo 18. 



 

 

 

Elías es un profeta de los grandes momentos, un profeta que necesita regularidad y perseverancia. La 

falta de regularidad de Elías puede ocurrir en nuestras vidas hoy. Siempre hay que recordar que, en 

carrera, más importante que los grandes momentos puntuales, es la tranquila regularidad de cada 

momento. Que nuestra fe sea una fe constante y regular, no solo momentos pasajeros que fluctúan y 

terminan rápidamente. 

 

 

34º Meditação: 20/08/2021 

 
PORTUGUÊS 

 

VOCÊ JÁ PENSOU NISSO? 

“Disse, pois, MARTA a Jesus: Senhor, se estiveras aqui, não teria morrido meu irmão.” (João 11: 21) 

“Quando MARIA chegou ao lugar onde estava Jesus (…) disse: Senhor, se estiveras aqui, meu irmão 

não teria morrido.” (João 11:32) 

 

Lazaro (Amigo de Jesus e irmão de Maria e Marta) morreu. Jesus demorou para vir ao seu funeral. 

As irmãs de Lazaro encontram jesus e afirmaram EXATAMENTE a mesma coisa, em momentos 

diferentes  (v. 21 e 32). Mas o curioso é que para Marta Jesus responde uma coisa e para Maria, outra. 

 

A resposta de Jesus para Marta foi: “Eu sou a ressurreição e a vida. Quem crê em mim, ainda que 

morra, viverá; e todo o que vive e crê em mim não morrerá, eternamente. Crês isto?.” (v. 25 e 26). 

Com esta resposta, Jesus quis dizer três coisas: 1- Eu sou Deus; 2- Para Deus nunca é tarde e 3- Em 

mim não há vida emprestada, há vida original. 

 

Já a resposta de Jesus para Maria, foi: “Jesus Chorou.” (v.35) Com isso ele quis dizer que ele é humano 

e também sente dor e sofrimento. 

 

Em Cristo há divindade e humanidade coexistindo. Ele é Deus e homem ao mesmo tempo. Ele é o 

representante humano no céu.Ele sofreu na pele o que é ser humano. Por isso, Ele chora quando você 

chora, Ele sorri quando você sorri, Ele faz uma festa quando um pecador se arrepende e por isso Ele 

é o Único digno de toda honra, louvor e adoração. 

 

 

Para discutir: Cristo é Deus e Homem ao mesmo tempo. Como essa informação é importante para 

a caminhada cristã? 

 

Para ouvir: 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 



 

 

 

INGLÊS 

 

HAVE YOU THOUGHT ABOUT IT? 

“MARTA therefore said to Jesus: Lord, if you had been here, my brother would not have died.” (John 

11:21) 

“When MARY arrived at the place where Jesus was (…) she said: Lord, if you had been here, my 

brother would not have died.” (John 11:32) 

 

Lazaro (Friend of Jesus and brother of Maria and Marta) died. Jesus was slow to come to his funeral. 

Lazaro's sisters found Jesus and said EXACTLY the same thing, at different times (v. 21 and 32). But 

the curious thing is that for Marta Jesus he answers one thing and for Mary another. 

 

Jesus' answer to Martha was: “I am the resurrection and the life. Whoever believes in me, even if he 

dies, will live; and everyone who lives and believes in me will not die forever. Do you believe this ?. 

” (v. 25 and 26). With this answer, Jesus meant three things: 1- I am God; 2- It is never too late for 

God and 3- There is no borrowed life in me, there is original life. 

 

Jesus' answer to Mary, however, was: “Jesus wept.” (v.35) By that he meant that he is human and also 

feels pain and suffering. 

 

In Christ there is divinity and humanity coexisting. He is both God and man. He is the human 

representative in heaven. He suffered on the skin what it is to be human. So He cries when you cry, 

He smiles when you smile, He throws a party when a sinner repents and that is why He is the One 

worthy of all honor, praise and worship. 

 

ESPANHOL 

 

¿HAS PENSADO SOBRE ESO? 

"Entonces MARTA le dijo a Jesús: Señor, si hubieras estado aquí, mi hermano no habría muerto". 

(Juan 11:21) 

“Cuando MARÍA llegó al lugar donde estaba Jesús (…) dijo: Señor, si hubieras estado aquí, mi 

hermano no habría muerto”. (Juan 11:32) 

 

Lázaro (amigo de Jesús y hermano de María y Marta) murió. Jesús tardó en llegar a su funeral. Las 

hermanas de Lázaro encontraron a Jesús y dijeron EXACTAMENTE lo mismo, en diferentes 

momentos (v. 21 y 32). Pero lo curioso es que por Marta Jesús responde una cosa y por María otra. 

 

La respuesta de Jesús a Marta fue: “Yo soy la resurrección y la vida. El que cree en mí, aunque muera, 

vivirá; y todo el que vive y cree en mí, no morirá para siempre. Cree usted esto ?. " (v. 25 y 26). Con 

esta respuesta, Jesús quiso decir tres cosas: 1- Yo soy Dios; 2- Nunca es demasiado tarde para Dios 

y 3- No hay vida prestada en mí, hay vida original. 

 

La respuesta de Jesús a María, sin embargo, fue: "Jesús lloró". (v.35) Con eso quiso decir que es un 

ser humano y también siente dolor y sufrimiento. 

 

En Cristo conviven la divinidad y la humanidad. Él es tanto Dios como hombre. Él es el representante 

humano en el cielo, sufrió en la piel lo que es ser humano. Entonces Él llora cuando tú lloras, Él 

sonríe cuando tú sonríes, Él organiza una fiesta cuando un pecador se arrepiente y por eso Él es el 

Único digno de todo honor, alabanza y adoración. 

 

 



 

 

 

35º Meditação: 27/08/2021 

 
PORTUGUÊS 

 

VOCÊ JÁ PENSOU NISSO? 

“(…) foi me posto um espinho na carne (…) a fim de que não me exalte. (2 Coríntios 12:7) 

 

Paulo descreve, em uma de suas cartas, que teve um espinho na carne. não se sabe ao certo que 

espinho era este, alguns dizem que era um problema de visão, outros dizem que eram problemas 

pessoais, mas o foco do texto de Hoje não é esse. Perceba que Paulo no verso 8 diz que “Três vezes 

pedi ao Senhor que afastasse o espinho de mim.” Mas a resposta divina foi: “A minha graça te basta” 

(v.9) 

 

A atitude esperada de Paulo era uma completa revolta e imediato abandono de Deus. Paulo poderia 

dizer “Senhor, eu te Sirvo a tanto tempo, ja passei por diversos perigos, quase morri muitas vezes pelo 

teu nome e agora o Senhor não quer me tirar esse espinho?”. Mas ao contrario disso, Paulo diz que 

“se gloriou nas fraquezas, para que sobre ele repouse o poder de Cristo”. (v.9) pois “Quando sou fraco, 

então é que sou forte.” (v.10) 

 

O espinho é o meio pelo qual a graça coloca de Joelhos o homem que em oculto deseja colocar Deus 

de Joelhos. O espinho nos lembra que somos frágeis, fracos, mortais, dependentes de Deus. O espinho 

nos mostra que o poder não é nosso, mas é de Cristo. 

 

Paulo entendeu muito bem isso, e entendeu que de fato, para qualquer ser humano, somente a graça 

divina nos basta. Entendeu que um diamante só se lapida com o fogo e que o espinho era uma maneira 

de Deus o aperfeiçoar. Que Deus nos dê cada dia mais a maturidade espiritual de Paulo e que ao 

passarmos pelo fogo sintamos “prazer nas fraquezas, injurias, necessidades, perseguições e angustias, 

por amor de Cristo. Porque quando somos Fracos, então somos fortes.”  

 

Para refletir: Você já passou por alguma problema e depois percebeu que foi necessário para seu 

crescimento? Se sim, comente 

 

Para ouvir: 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

INGLÊS 

 

HAVE YOU THOUGHT ABOUT IT? 

“(…) A thorn in my flesh was put (…) lest I exalt myself. (2 Corinthians 12: 7) 

 

Paul describes, in one of his letters, that he had a thorn in his flesh. it is not known for certain what 

this thorn was, some say it was a vision problem, others say it was a personal problem, but this is not 



 

 

the focus of today's text. Notice that Paul in verse 8 says that "Three times I asked the Lord to keep 

the thorn away from me." But the divine answer was: “My grace is enough for you” (v.9) 

 

Paul's expected attitude was a complete revolt and immediate abandonment from God. Paul could say 

"Lord, I have served you for so long, I have been through several dangers, I almost died many times 

by your name and now the Lord does not want to take that thorn from me?" But contrary to this, Paul 

says that "he has boasted in weaknesses, so that the power of Christ may rest on him". (v.9) because 

“When I am weak, then I am strong.” (v.10) 

 

The thorn is the means by which grace kneels the man who in secret wants to put God on his knees. 

The thorn reminds us that we are fragile, weak, mortal, dependent on God. The thorn shows us that 

the power is not ours, but it is Christ's. 

 

Paul understood this very well, and he understood that in fact, for any human being, only divine grace 

is enough for us. He understood that a diamond is only cut with fire and that the thorn was a way for 

God to perfect it. May God give us more and more of Paul's spiritual maturity and that as we pass 

through the fire we feel “pleasure in weaknesses, injuries, needs, persecutions and anguishes, for 

Christ's sake. Because when we are weak, then we are strong.” 

 

ESPANHOL 

 

¿HAS PENSADO SOBRE ESO? 

“(…) Me pusieron una espina en la carne (…) para que no me ensalce. (2 Corintios 12: 7) 

 

Pablo describe, en una de sus cartas, que tenía un aguijón en la carne. no se sabe con certeza qué fue 

esta espina, algunos dicen que fue un problema de visión, otros dicen que fue un problema personal, 

pero este no es el enfoque del texto de hoy. Note que Pablo en el versículo 8 dice que "Tres veces le 

pedí al Señor que me quitara el aguijón". Pero la respuesta divina fue: "Bástate mi gracia" (v.9) 

 

La actitud esperada de Pablo fue una completa rebelión y un abandono inmediato de Dios. Pablo 

podría decir: "Señor, te he servido por tanto tiempo, he pasado por varios peligros, casi muero muchas 

veces por tu nombre y ahora el Señor no quiere quitarme esa espina". Pero al contrario de esto, Pablo 

dice que "se ha jactado en las debilidades, para que repose sobre él el poder de Cristo". (v.9) porque 

"cuando soy débil, entonces soy fuerte". (v.10) 

 

La espina es el medio por el cual la gracia arrodilla al hombre que en secreto quiere poner a Dios de 

rodillas. La espina nos recuerda que somos frágiles, débiles, mortales, dependientes de Dios. La 

espina nos muestra que el poder no es nuestro, sino de Cristo. 

 

Pablo entendió esto muy bien, y entendió que, de hecho, para cualquier ser humano, solo la gracia 

divina es suficiente para nosotros. Entendió que un diamante solo se corta con fuego y que la espina 

era una forma de que Dios lo perfeccionara. Que Dios nos dé cada vez más de la madurez espiritual 

de Pablo y que al pasar por el fuego sintamos “placer en las debilidades, las heridas, las necesidades, 

las persecuciones y las angustias, por Cristo. Porque cuando somos débiles, entonces somos fuertes 

“. 

 

 

36º Meditação: 03/09/2021 

 
PORTUGUÊS 

 

VOCÊ JÁ PENSOU NISSO? 



 

 

“Sede meus imitadores, como também eu sou de Cristo.” (1 Coríntios 11:1) 

 

No texto de Hoje, Paulo é claro e objetivo: “Me imitem.” Mas é importante analisarmos o que ele diz 

logo nos versos anteriores, ou seja, o capítulo 10 versos 31,32 e 33.  

 

No verso 31, Paulo da uma dica enorme para aqueles que querem ser imitadores de Cristo e dele. 

Tudo o que você fizer, faça para a glória de Deus. Perceba que não é 90% ou 99% do que você faz, 

mas 100%, ABSOLUTAMENTE TUDO! 

 

O verso 32 abrange o principio da prudência. Nós cristãos, não devemos levantar barreiras para 

ninguém. Não devemos ser o motivo pelo qual alguém decidiu se afastar de Jesus. Você não vive 

somente para você, mas vive para o seu próximo também! 

 

Terceiro e ultimo principio, extraído do verso 33. Devemos ter interesse pela salvação de todos. 

Perceba que não devemos nos interessar por números de fichas batismais ou Dízimos, mas devemos 

nos preocupar com as pessoas, com a salvação delas e isso envolve muito mais do que somente o 

batismo, mas todo o discipulado envolvido. 

 

Ao analisarmos os princípios extraídos das recomendações de Paulo, percebemos que um Cristão não 

vive por si, mas em primeiro lugar para buscar a gloria de Deus e em segundo para não atrapalhar a 

salvação de ninguém, pelo contrario, ser um interessado em salvar a todos. 

 

Para pensar: Você tem se interessado pela salvação de todos ao seu redor? 

 

Para ouvir: 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

INGLÊS 

 

HAVE YOU THOUGHT ABOUT IT? 

"Be my imitators, just as I am of Christ." (1 Corinthians 11:1) 

 

In Today's text, Paulo is clear and objective: “Imitate me.” But it is important to analyze what he says 

in the previous verses, that is, the chapter 10 verses 31,32 and 33. 

 

In verse 31, Paul gives a huge tip for those who want to be imitators of Christ and him. Whatever you 

do, do it for the glory of God. Realize that it is not 90% or 99% of what you do, but 100%, 

ABSOLUTELY EVERYTHING! 

 

Verse 32 covers the principle of prudence. We Christians should not raise barriers for anyone. We 

should not be the reason why someone decided to turn away from Jesus. You don't just live for 

yourself, but you live for your neighbor too! 

 

Third and last principle, taken from verse 33. We must be interested in the salvation of all. Realize 

that we should not be interested in numbers of baptismal cards or Tithes, but we should be concerned 



 

 

with people, with their salvation and this involves much more than just baptism, but all the 

discipleship involved. 

 

When analyzing the principles extracted from Paul's recommendations, we realize that a Christian 

does not live by himself, but firstly to seek the glory of God and secondly not to hinder the salvation 

of anyone, on the contrary, to be interested in saving everyone. 

 

ESPANHOL 

 

 ¿HAS PENSADO SOBRE ESO? 

"Sed mis imitadores, como yo soy de Cristo". (1 Corintios 11: 1) 

 

En el texto de Hoy, Paulo es claro y objetivo: “Imítame”. Pero es importante analizar lo que dice en 

los versículos anteriores, es decir, el capítulo 10 versículos 31,32 y 33. 

 

En el versículo 31, Pablo da un gran consejo para aquellos que quieren ser imitadores de Cristo y de 

él. Hagas lo que hagas, hazlo para la gloria de Dios. Date cuenta de que no es el 90% o el 99% de lo 

que haces, sino el 100%, ¡ABSOLUTAMENTE TODO! 

 

El versículo 32 cubre el principio de prudencia. Los cristianos no debemos levantar barreras para 

nadie. No deberíamos ser la razón por la que alguien decidió alejarse de Jesús. ¡No solo vives para ti, 

sino que también vives para tu vecino! 

 

Tercer y último principio, tomado del versículo 33. Debemos estar interesados en la salvación de 

todos. Darse cuenta de que no deberíamos estar interesados en la cantidad de tarjetas bautismales o 

diezmos, sino que deberíamos estar interesados en las personas, con su salvación y esto implica 

mucho más que solo el bautismo, sino todo el discipulado involucrado. 

 

Cuando analizamos los principios extraídos de las recomendaciones de Pablo, nos damos cuenta de 

que un cristiano no vive para sí mismo, sino primero para buscar la gloria de Dios y segundo para no 

obstaculizar la salvación de nadie, al contrario, interesarse en salvar a todos.  

 

 

 

37º Meditação: 10/09/2021 

 
PORTUGUÊS 

 

VOCÊ JÁ PENSOU NISSO? 

 

“O SENHOR te abençoe e te guarde; o SENHOR faça resplandecer o rosto sobre ti e tenha 

misericórdia de ti; o SENHOR sobre ti levante o rosto e te dê a paz.” (Números 6:24-26) 

 

O texto de Números 6:24-26 é um dos textos mais famosos da bíblia. Trata-se da benção sacerdotal 

de Moisés. Destaco aqui o trecho do verso 26: “o Senhor sobre ti LEVANTE o rosto.” Pense comigo, 

como pode um Deus tão grande, infinito e poderoso, levantar o rosto para seres pequenos como nós? 

 

A única cena que me vem a mente quando leio esse texto é a de um Pai (Deus) pegando seu filho que 

esta engatinhando (nós), agarrando-o entre suas mãos e erguendo-o ao alto. Apenas dessa maneira 

alguém maior consegue levantar o rosto para alguém menor. 

 



 

 

Que Sejamos sempre dependentes desse Pai maravilhoso que nos sustenta em seus braços, nos ergue 

e nos da a paz. 

 

Para discutir: Ja correu para os braços do Pai hoje? 

 

Para ouvir: 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

INGLÊS 

 

HAVE YOU THOUGHT ABOUT IT? 

“The Lord bless you and keep you; the Lord make his face shine upon you and have mercy on you; 

the Lord lift up his face and give you peace. ” (Numbers 6: 24-26) 

 

The text in Numbers 6: 24-26 is one of the most famous texts in the Bible. It is the priestly blessing 

of Moses. I highlight here the excerpt from verse 26: "the Lord raises his face over you." Think with 

me, how can a God so big, infinite and powerful, raise his face to small beings like us? 

 

The only scene that comes to mind when I read this text is that of a Father (God) taking his son who 

is crawling (us), grabbing him between his hands and lifting him up. Only in this way can a bigger 

person raise his face to someone smaller. 

 

May we always be dependent on that wonderful Father who holds us in his arms, lifts us and gives us 

peace. 

 

ESPANHOL 

 

¿HAS PENSADO SOBRE ESO? 

 

“El Señor te bendiga y te guarde; el Señor haga resplandecer su rostro sobre ti y tenga misericordia 

de ti; el Señor alce su rostro y te conceda la paz ". (Números 6: 24-26) 

 

El texto de Números 6: 24-26 es uno de los textos más famosos de la Biblia. Es la bendición sacerdotal 

de Moisés. Destaco aquí el extracto del versículo 26: "el Señor levanta su rostro sobre ti". Piensa 

conmigo, ¿cómo puede un Dios tan grande, infinito y poderoso, levantar su rostro a seres pequeños 

como nosotros? 

 

La única escena que me viene a la mente cuando leo este texto es la de un Padre (Dios) que toma a 

su hijo que está gateando (nosotros), lo agarra entre sus manos y lo levanta. Solo así una persona más 

grande puede levantar la cara hacia otra más pequeña. 

 



 

 

Que siempre seamos dependientes de este maravilloso Padre que nos sostiene en sus brazos, nos 

levanta y nos da paz. 

 

 

 

38º Meditação: 17/09/2021 

 
PORTUGUÊS 

 

VOCÊ JÁ PENSOU NISSO? 

“Porque nada temos trazido para o mundo, nem coisa alguma podemos levar dele. Tendo sustento e 

com que nos vestir, estejamos contentes.” (1 Timóteo 6: 7 e 8) 

 

Que texto fantástico! Quantos de nós temos gastado nossa preciosa vida, tentando ficar ricos? Quantos 

de nós lutamos uma vida toda para deixarmos nossos bens para filhos ou netos que os gastarão 

rapidamente? 

 

Você ja viu caminhão de mudança seguindo um cortejo fúnebre? O texto de hoje nos explica o porque. 

Pois, Desta vida, NADA LEVAMOS! 

 

Precisamos refletir na brevidade e importância da vida. De como é bela e em que estamos investindo 

nosso pouco tempo nesta terra. Sabemos que não pertencemos a este lugar, pois somos membros do 

céu. Mas e enquanto vivemos aqui, o que devemos fazer? Devemos viver uma vida dedicada a Deus. 

 

Santo Agostinho tem uma das frases mais brilhantes ja escritas, na minha opinião: “Quem tem Deus, 

tem tudo; Quem não tem Deus, não tem nada. E aquele que tem Deus e tem tudo, não tem nem um 

pouco a mais do que aquele que tem Deus e não tem nada.”  

 

Meus amigos, Deus é suficiente. Não perca seu precioso tempo juntando tesouros nessa terra, invista 

seu tempo conhecendo e buscando a Jesus. não há melhor investimento. 

 

Para discutir: No que você tem investido seu tempo e seus dons? 

 

Para ouvir: 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

INGLÊS 

 

HAVE YOU THOUGHT ABOUT IT? 

“Because we have brought nothing to the world, we cannot take anything from it. Having a livelihood 

and what to wear, let's be happy. ” (1 Timothy 6: 7, 8) 

 



 

 

What a fantastic text! How many of us have spent our precious life, trying to get rich? How many of 

us have struggled a lifetime to leave our assets to children or grandchildren who will spend them 

quickly? 

 

Have you ever seen a moving truck following a funeral procession? Today's text explains why. For, 

From this life, WE HAVE NOTHING! 

 

We need to reflect on the brevity and importance of life. How beautiful it is and what we are investing 

our little time on this land for. We know that we don't belong here because we are members of heaven. 

But and while we live here, what should we do? We must live a life dedicated to God. 

 

Saint Augustine has one of the most brilliant phrases ever written, in my opinion: “Whoever has God, 

has everything; Whoever has no God, has nothing. And the one who has God and has everything, has 

nothing more than the one who has God and has nothing. ” 

 

My friends, God is enough. Do not waste your precious time collecting treasures in this land, invest 

your time in knowing and seeking Jesus. there is no better investment. 

 

ESPANHOL 

 

¿HAS PENSADO SOBRE ESO? 

“Como no hemos traído nada al mundo, no podemos quitarle nada. Tener un medio de vida y qué 

ponernos, seamos felices ". (1 Timoteo 6: 7, 8) 

 

¡Qué texto tan fantástico! ¿Cuántos de nosotros hemos pasado nuestra preciosa vida tratando de 

hacernos ricos? ¿Cuántos de nosotros hemos luchado toda la vida para dejar nuestros bienes a hijos 

o nietos que los gastarán rápidamente? 

 

¿Alguna vez ha visto un camión en movimiento después de una procesión fúnebre? El texto de hoy 

explica por qué. Porque, de esta vida, ¡NADA TENEMOS! 

 

Necesitamos reflexionar sobre la brevedad y la importancia de la vida. Qué hermoso es y en qué 

estamos invirtiendo nuestro poco tiempo en esta tierra. Sabemos que no pertenecemos aquí porque 

somos miembros del cielo. Pero y mientras vivamos aquí, ¿qué debemos hacer? Debemos vivir una 

vida dedicada a Dios. 

 

San Agustín tiene una de las frases más brillantes jamás escritas, en mi opinión: “Quien tiene a Dios, 

lo tiene todo; Quien no tiene a Dios, no tiene nada. Y el que tiene a Dios y lo tiene todo, no tiene más 

que el que tiene a Dios y no tiene nada ”. 

 

Amigos míos, Dios es suficiente. No pierda su precioso tiempo recogiendo tesoros en esta tierra, 

invierta su tiempo en conocer y buscar a Jesús. no hay mejor inversión. 

 

 

39º Meditação: 24/09/2021 

 
PORTUGUÊS 

 

VOCÊ JÁ PENSOU NISSO? 

“Era André, o irmão de Simão Pedro, um dos dois que tinham ouvido o testemunho de João e seguido 

Jesus.” (João 1:40) 

 



 

 

Pouca se fala sobre André, que embora fosse irmão de Pedro, tinha uma personalidade completamente 

diferente dele. Enquanto Pedro dizia coisas erradas na hora errada, André era um homem sensato, 

meditativo, que nas poucas vezes em que falou, falou a coisa certa. 

 

André é aquele que leva indivíduos a Jesus e não multidões. Se você analisar com cuidado, quase 

todas as vezes que há um relato sobre André, ele esta levando alguém a Jesus. Lembre-se que a 

primeira coisa que ele fez ao encontrar Jesus foi buscar seu irmão Pedro ; Foi ele que levou o menino 

até Jesus na historia dos cinco Pães e dois peixes para alimentar multidões (João 6:9) e foi ele quem 

Filipe chamou para levar os gregos a Jesus. 

 

Os dois irmãos, Pedro e André eram evangelistas. Pedro Pregou para três mil pessoas no pentecostes. 

Em contrapartida, Não há nenhum registro de André em algum momento pregando para uma multidão 

ou movendo alguma massa, mas foi ele quem levou Pedro a Jesus. Em seu trabalho de um em um 

André fez total diferença.  

 

André não fundou igrejas, não escreveu uma epistola, não é mencionado no livro de Atos, nem sequer 

em qualquer outra epistola. Mas ele não se importava em ficar escondido, desde que o trabalho tivesse 

sido feito. Ele era um líder com coração de servo. André nos ensina também que QUALQUER 

trabalho nas mãos de Deus é um trabalho grandioso, Não importa qual seja ou quão “pequeno”pareça 

ser. 

 

LOUVADO SEJA DEUS por aqueles que não buscam reconhecimento, fama ou aplausos e, assim 

como André, somente querem ouvir de Deus “Fizeste um bom trabalho.” 

 

Para discutir: Temos buscado a Deus para exaltar o Seu nome ou o nosso? 

 

Para ouvir: 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

INGLÊS 

 

HAVE YOU THOUGHT ABOUT IT? 

“It was Andrew, the brother of Simon Peter, one of the two who had heard John's testimony and 

followed Jesus.” (John 1:40) 

 

Little is said about André, who although he was Pedro's brother, had a completely different 

personality. While Pedro said the wrong things at the wrong time, André was a sensible, meditative 

man who, on the few times he spoke, said the right thing. 

 

Andrew is the one who leads individuals to Jesus and not crowds. If you look carefully, almost every 

time there is a report about Andrew, he is leading someone to Jesus. Remember that the first thing he 

did when he met Jesus was to look for his brother Peter; It was he who took the boy to Jesus in the 



 

 

story of the five loaves and two fish to feed crowds (John 6: 9) and it was he who Philip called to 

bring the Greeks to Jesus. 

 

The two brothers, Pedro and André were evangelists. Pedro preached to three thousand people at 

Pentecost. In contrast, there is no record of Andrew ever preaching to a crowd or moving any mass, 

but it was he who took Peter to Jesus. In his one-on-one André work it made a total difference. 

 

Andrew did not found churches, did not write an epistol, is not mentioned in the book of Acts, nor 

even in any other epistol. But he didn't mind staying hidden, as long as the job had been done. He 

was a leader with a servant's heart. André also teaches us that ANY job in the hands of God is a great 

job, no matter what or how "small" it seems to be. 

 

PRAISE BE GOD for those who do not seek recognition, fame or applause and, like André, just want 

to hear from God “You did a good job.” 

 

ESPANHOL 

 

¿HAS PENSADO SOBRE ESO? 

“Era Andrés, el hermano de Simón Pedro, uno de los dos que habían escuchado el testimonio de Juan 

y habían seguido a Jesús”. (Juan 1:40) 

 

Poco se habla de André, que aunque era hermano de Pedro, tenía una personalidad completamente 

diferente. Mientras Pedro decía las cosas equivocadas en el momento equivocado, André era un 

hombre sensato y meditativo que, en las pocas veces que hablaba, decía lo correcto. 

 

Andrés es quien lleva a las personas a Jesús y no a las multitudes. Si miras con atención, casi cada 

vez que hay un informe sobre Andrés, él está guiando a alguien hacia Jesús. Recuerde que lo primero 

que hizo cuando conoció a Jesús fue buscar a su hermano Pedro; Fue él quien llevó al niño a Jesús en 

la historia de los cinco panes y dos peces para alimentar a las multitudes (Juan 6: 9) y fue él a quien 

Felipe llamó para llevar a los griegos a Jesús. 

 

Los dos hermanos, Pedro y André, eran evangelistas. Pedro predicó a tres mil personas en 

Pentecostés. En contraste, no hay ningún registro de que Andrés predicara a una multitud o moviera 

una misa, pero fue él quien llevó a Pedro a Jesús. En su trabajo individual de André marcó una 

diferencia total. 

 

Andrés no fundó iglesias, no escribió una epistol, no se menciona en el libro de los Hechos, ni siquiera 

en ninguna otra epistol. Pero no le importaba permanecer oculto, siempre y cuando el trabajo estuviera 

hecho. Era un líder con corazón de siervo. André también nos enseña que CUALQUIER trabajo en 

manos de Dios es un gran trabajo, no importa qué o cuán "pequeño" parezca. 

 

ALABAN A DIOS por quienes no buscan el reconocimiento, la fama o el aplauso y, como André, 

solo quieren escuchar de Dios “Hiciste un buen trabajo”. 

 

 

40º Meditação: 01/10/2021 

 
PORTUGUÊS 

 

VOCÊ JÁ PENSOU NISSO? 

“Vendo Jesus passar, disse: Eis o Cordeiro de Deus! Os dois discípulos, ouvindo-o dizer isto, 

seguiram Jesus.” (João 1: 36 e 37) 



 

 

 

 João e André eram discípulos de João Batista, mas assim que João Batista indicou quem era o 

messias, eles largaram tudo para seguir Jesus. 

 

Não se trata de deslealdade ou traição de João e André para com João Batista, tanto que o próprio 

declarou “Convém que ele cresça e que eu diminua.” (João 3:30). O que eles queriam era seguir a 

verdade. Eles não seguiam um pregador, eles seguiam a verdade. E foi por isso que, assim que João 

Batista declarou Jesus como o Cordeiro de Deus que tira o pecado do mundo, eles deixaram tudo para 

o seguir. 

 

Trazendo para os dias de hoje, muitas vezes preferimos seguir pessoas ao invés de seguir a Palavra 

de Deus. Fique atento, o pregador ou pastor que admiramos precisa SEMPRE falar conforme o assim 

diz o SENHOR (não o assim diz o pastor/pregador) e, assim como João Batista, sempre nos 

encaminhar para Cristo.  

 

Ao nos depararmos com a verdade, devemos segui-la, não importa como esta atitude afetará a nossa 

vida, se a mudará completamente, se nos fará deixar de andar nos antigos e acomodados caminhos 

que vivemos, seja o que for, precisamos seguir a verdade, pois somente nela encontramos paz e 

salvação. 

 

Para discutir: Você busca seguir a verdade? Se sim, tem tentado abandonar seus antigos caminhos? 

 

Para ouvir: 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

INGLÊS 

 

HAVE YOU THOUGHT ABOUT IT? 

“Seeing Jesus pass by, he said: Behold the Lamb of God! The two disciples, hearing him say this, 

followed Jesus. ” (John 1: 36, 37) 

 

 John and Andrew were disciples of John the Baptist, but as soon as John the Baptist indicated who 

the messiah was, they dropped everything to follow Jesus. 

 

It is not a question of João and André's disloyalty or betrayal of João Batista, so much so that he 

himself declared “It is better that he grow and that I decrease.” (John 3:30). What they wanted was to 

follow the truth. They didn't follow a preacher, they followed the truth. And that is why, as soon as 

John the Baptist declared Jesus as the Lamb of God who takes away the sin of the world, they left 

everything to follow him. 

 



 

 

Bringing it to the present day, we often prefer to follow people instead of following the Word of God. 

Stay tuned, the preacher or pastor we admire must ALWAYS speak as the Lord says (the pastor / 

preacher does not say so) and, like John the Baptist, always lead us to Christ. 

 

When faced with the truth, we must follow it, no matter how this attitude will affect our life, if it will 

change it completely, if it will make us stop walking in the old and accommodated ways we live, 

whatever it is, we need to follow the truth because only in it do we find peace and salvation. 

 

ESPANHOL 

 

¿HAS PENSADO SOBRE ESO? 

“Al ver pasar a Jesús, dijo: ¡He aquí el Cordero de Dios! Los dos discípulos, oyéndole decir esto, 

siguieron a Jesús ". (Juan 1:36, 37) 

 

 Juan y Andrés eran discípulos de Juan el Bautista, pero tan pronto como Juan el Bautista indicó quién 

era el mesías, dejaron todo para seguir a Jesús. 

 

No se trata de la deslealtad de João y André o de la traición a João Batista, tanto que él mismo declaró 

“Es mejor que él crezca y que yo disminuya”. (Juan 3:30). Lo que querían era seguir la verdad. No 

siguieron a un predicador, siguieron la verdad. Y por eso, en cuanto Juan el Bautista declaró a Jesús 

como el Cordero de Dios que quita el pecado del mundo, lo dejaron todo para seguirlo. 

 

Llevándolo al día de hoy, a menudo preferimos seguir a las personas en lugar de seguir la Palabra de 

Dios. Estén atentos, el predicador o pastor que admiramos SIEMPRE debe hablar como dice el Señor 

(el pastor / predicador no lo dice) y, como Juan el Bautista, siempre debe llevarnos a Cristo. 

 

Cuando nos enfrentamos a la verdad, debemos seguirla, no importa cómo esta actitud afectará nuestra 

vida, si la cambiará por completo, si nos hará dejar de caminar en las formas antiguas y acomodadas 

en las que vivimos, sea lo que sea, debemos seguir la verdad. porque solo en él encontramos paz y 

salvación. 

 

 

41º Meditação: 08/10/2021 

 
PORTUGUÊS 

 

BALAÃO PARTE 1 

 

“Agora, pois, rogo-vos que também aqui fiqueis esta noite, para que eu saiba o que mais o SENHOR 

me dirá.” (Números 22:19) 

 

Há uma parte da história de Balaão bem curiosa, Um homem chamado Balaque envia seus 

mensageiros para que ele amaldiçoe um povo, a resposta de Balaão é simples e bonita: “Ficai aqui 

esta noite, e vos trarei a resposta, como o SENHOR me falar.” (Nm 22:8) eles ficaram, Balaão falou 

com Deus e a resposta de Deus, clara e objetiva, foi: “Não vai com eles e nem vai amaldiçoar ninguém, 

pois eles são um povo abençoado.” (v.12). Então mensageiros ao ouvirem a resposta vão avisar 

Balaque. 

 

Ao saber da noticia, Balaque pede para que os mensageiros (agora em maior numero) retornem para 

falar com Balaão, oferecendo-lhe honra e realização de tudo o que desejasse (v.17). Agora, a resposta 

do Profeta é, no mínimo, curiosa: “Agora, pois, rogo-vos que também aqui fiqueis esta noite, para que 

eu saiba o que mais o SENHOR me dirá.” (v.19) 



 

 

 

A pergunta que fica é: Balaão já tinha falado com Deus e já sabia a resposta, porque ele decidiu falar 

novamente? Mesmo sabendo claramente o dever, foi a Deus em oração para que pudesse ser 

dispensado e ver se Deus não tinha “mudado de ideia.” 

 

Amiga e amigo, quando sabemos o que é certo, não devemos pedir a Deus para nos “dispensar” do 

nosso dever, mas devemos humildemente, em oração e submissão, pedir por força e sabedoria divina 

para satisfazer as exigências do dever a qual Deus nos mandou. Se você sabe o que é certo, não 

questione ou tente mudar Deus, apenas faça! 

 

Essa historia continua…. será que Balaão foi amaldiçoar os Israelitas e em troca ganhar um prêmio 

excelente? Aguarde o próximo texto! 

 

Para discutir: Qual atitude devemos tomar quando sabemos o que é certo? 

 

Para ouvir: 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

INGLÊS 

 

BALAAM PART 1 

 

"Now, then, I beg you to stay here tonight, so that I know what else the Lord will tell me." (Numbers 

22:19) 

 

There is a very interesting part of Balaam's story, A man named Balak sends his messengers to curse 

a people, Balaam's answer is simple and beautiful: “Stay here tonight, and I will bring you the answer, 

as the Lord tells me . ” (Num 22: 8) they stayed, Balaam spoke to God and God's answer, clear and 

objective, was: “Do not go with them and will not curse anyone, as they are a blessed people.” (v.12). 

Then messengers on hearing the answer will notify Balak. 

 

Upon hearing the news, Balak asks that the messengers (now in greater numbers) return to speak to 

Balaam, offering him honor and accomplishment of whatever he desired (v.17). Now, the Prophet's 

answer is, at the very least, curious: "Now, then, I beg you to stay here tonight, so that I know what 

else the Lord will tell me." (v.19) 

 

The question that remains is: Balaam had already spoken to God and already knew the answer, why 

did he decide to speak again? Even though he clearly knew his duty, he went to God in prayer so that 

he could be excused and see if God had not "changed his mind." 

 

Friend, when we know what is right, we should not ask God to “excuse” us from our duty, but we 

must humbly, in prayer and submission, ask for divine strength and wisdom to satisfy the demands 



 

 

of the duty to which God has given us. sent. If you know what is right, don't question or try to change 

God, just do it! 

 

This story continues…. did Balaam go to curse the Israelites and in return win an excellent prize? 

Wait for the next text! 

 

ESPANHOL 

 

BALAAM PARTE 1 

 

"Ahora, entonces, les ruego que se queden aquí esta noche, para que sepa qué más me dirá el Señor". 

(Números 22:19) 

 

Hay una parte muy curiosa de la historia de Balaam, un hombre llamado Balac envía a sus mensajeros 

para maldecir a un pueblo, la respuesta de Balaam es simple y hermosa: “Quédate aquí esta noche, y 

te traeré la respuesta, como el Señor me habla. . " (Números 22: 8) se quedaron, Balaam le habló a 

Dios y la respuesta de Dios, clara y objetiva, fue: “No vayas con ellos y no maldecirás a nadie, porque 

son un pueblo bendito”. (v.12). Entonces, los mensajeros al oír la respuesta notificarán a Balak. 

 

Al escuchar la noticia, Balak pide que los mensajeros (ahora en mayor número) regresen para hablar 

con Balaam, ofreciéndole honor y cumplimiento de todo lo que deseaba (v.17). Ahora, la respuesta 

del Profeta es, cuando menos, curiosa: "Ahora, entonces, le ruego que se quede aquí esta noche, para 

que sepa qué más me dirá el Señor". (v.19) 

 

La pregunta que queda es: Balaam ya había hablado con Dios y ya sabía la respuesta, ¿por qué decidió 

hablar de nuevo? Aunque conocía claramente su deber, fue a Dios en oración para que pudiera ser 

excusado y ver si Dios no había "cambiado de opinión". 

 

Amigo, cuando sabemos lo que es correcto, no debemos pedirle a Dios que nos “dispense” de nuestro 

deber, sino que debemos pedir humildemente, en oración y sumisión, la fuerza y sabiduría divinas 

para satisfacer las exigencias del deber que Dios nos ha encomendado. expedido. Si sabes lo que es 

correcto, no cuestiones ni trates de cambiar a Dios, ¡hazlo! 

 

Esta historia continúa…. ¿Balaam fue a maldecir a los israelitas y, a cambio, ganó un premio 

excelente? ¡Espera el próximo texto! 

 

42º Meditação: 15/10/2021 

 
PORTUGUÊS 

 

VOCÊ JÁ PENSOU NISSO?  

 

BALAÃO PARTE 2 

 

“Respondeu Balaão à jumenta: Porque zombaste de mim?; tivera eu uma espada na mão e, agora, te 

mataria.” (Números 22:29) 

 

Conforme vimos no texto anterior, Balaão consultou a Deus uma segunda vez (de forma 

desnecessária) para saber se ia ou não com os mensageiros de Balaque amaldiçoar um povo que Deus 

não permitiu ser amaldiçoado, o povo de Israel. 

 



 

 

Deus, para testa-lo, disse-lhe que caso os homens viessem o chamar, ele deveria ir com eles, mas só 

deveria fazer o que Deus dissesse. Mas Balaão não esperou o chamado dos homens e partiu. Deus se 

irou e enviou um anjo do SENHOR que se colocou no caminho com uma ESPADA na mão. A 

jumenta vê o anjo e desvia o caminho, Balaão, espanca a Jumenta para que ela volte. Mais uma vez 

a Jumenta vê o Anjo e mais uma vez o profeta a espanca. Por fim, a Jumenta faz Balaão cair pois viu 

o Anjo pela terceira vez e o profeta a espanca novamente. 

 

Neste exato momento, a Jumenta FALA com o profeta: “Que te fiz eu, que me espancaste já três 

vezes?” (v.28) Sem se impressionar pelo fato de uma jumenta falar, Balaão responde: “Tivera eu uma 

espada na mão e, agora, te mataria” (v.29). 

 

Perceba que em primeiro lugar, Aparece a frase “Acendeu-se a ira” para duas pessoas na história: 

Deus com relação a Balaão (v.22) e o profeta com relação a jumenta (v.27) a atitude de Deus ao irar-

se é de colocar um anjo no caminho, a de Balaão é de espancar a jumenta. 

 

Em segundo lugar Balaão diz que: “se tivesse uma espada teria matado a jumenta”, mas o único que 

tinha uma espada na história era o anjo do Senhor… 

 

E por fim, percebemos que uma jumenta obedeceu e temeu mais a Deus do que o profeta. 

 

A historia termina com um Balaão arrependido, que ao invés de amaldiçoar o povo de Deus, abençoa 

por três vezes (Nm 22:23-24) Isso nos mostra que a misericórdia do SENHOR alcançou aquele 

homem que era ganancioso e agia por vaidade e egoísmo, mas ao encontrar-se com Deus, foi 

transformado e agiu de acordo com a vontade divina.  

 

Para discutir: Qual é o ponto que mais te chamou atenção na história de Balaão? 

 

Para ouvir: 

 

 

 

 

 

 

INGLÊS 

 

HAVE YOU THOUGHT ABOUT IT? 

 

BALAAM PART 2 

 

“Balaam replied to the donkey: Why did you mock me? I had a sword in my hand and now I would 

kill you. ” (Numbers 22:29) 

 

As we saw in the previous text, Balaam consulted God a second time (unnecessarily) to find out 

whether or not he went with Balak's messengers to curse a people that God did not allow to be cursed, 

the people of Israel. 

 

God, to test him, told him that if men came to call him, he should go with them, but he should only 

do what God said. But Balaam did not wait for the call of men and left. God was angry and sent an 

angel of the Lord who stood in the way with a SWORD in his hand. The donkey sees the angel and 

turns aside, Balaam, beats the donkey so that she comes back. Once again the donkey sees the Angel 



 

 

and again the prophet beats her. Finally, the donkey makes Balaam fall because she saw the Angel a 

third time and the prophet beat her again. 

 

At this very moment, the Donkey TALKS to the prophet: "What have I done to you, that you have 

beaten me three times already?" (v.28) Unimpressed by the fact that a donkey speaks, Balaam replies: 

“I had a sword in my hand and now I would kill you” (v.29). 

 

Realize that in the first place, the phrase “Wrath was kindled” appears for two people in the story: 

God in relation to Balaam (v.22) and the prophet in relation to donkey (v.27) the attitude of God in 

anger -if it is to put an angel in the way, Balaam's is to beat the donkey. 

 

Secondly, Balaam says that "if he had a sword he would have killed the donkey", but the only one 

who had a sword in history was the angel of the Lord ... 

 

And finally, we realize that a donkey obeyed and feared God more than the prophet. 

 

The story ends with a repentant Balaam, who instead of cursing the people of God, blesses three times 

(Num 22: 23-24) This shows us that the Lord's mercy reached that man who was greedy and acted 

out of vanity and selfishness , but when he met God, he was transformed and acted according to divine 

will. 

 

ESPANHOL 

 

¿HAS PENSADO SOBRE ESO? 

 

BALAAM PARTE 2 

 

Balaam respondió al burro: ¿Por qué te burlaste de mí? Tenía una espada en la mano y ahora te 

mataría ". (Números 22:29) 

 

Como vimos en el texto anterior, Balaam consultó a Dios por segunda vez (innecesariamente) para 

averiguar si fue o no con los mensajeros de Balac a maldecir a un pueblo que Dios no permitió que 

fuera maldecido, el pueblo de Israel. 

 

Dios, para ponerlo a prueba, le dijo que si los hombres venían a llamarlo, debía ir con ellos, pero que 

solo debía hacer lo que Dios decía. Pero Balaam no esperó la llamada de los hombres y se fue. Dios 

se enojó y envió un ángel del Señor que se interpuso en el camino con una ESPADA en la mano. El 

burro ve al ángel y se desvía, Balaam, golpea al burro para que regrese. Una vez más el burro ve al 

ángel y nuevamente el profeta la golpea. Finalmente, el burro hace caer a Balaam porque vio al ángel 

por tercera vez y el profeta volvió a golpearla. 

 

En este mismo momento, el Burro HABLA con el profeta: "¿Qué te he hecho, que ya me has golpeado 

tres veces?" (v.28) No impresionado por el hecho de que habla un burro, Balaam responde: “Yo tenía 

una espada en mi mano y ahora te mataría” (v.29). 

 

Tenga en cuenta que en primer lugar, la frase "Se encendió la ira" aparece para dos personas en la 

historia: Dios en relación con Balaam (v.22) y el profeta en relación con el burro (v.27) la actitud de 

Dios en ira -Si se trata de poner un ángel en el camino, el de Balaam es golpear al burro. 

 

En segundo lugar, Balaam dice que "si tuviera una espada, habría matado al asno", pero el único que 

tuvo una espada en la historia fue el ángel del Señor ... 

 



 

 

Y finalmente, nos damos cuenta de que un burro obedecía y temía a Dios más que al profeta. 

 

La historia termina con un Balaam arrepentido, que en lugar de maldecir al pueblo de Dios, bendice 

tres veces (Núm 22: 23-24) Esto nos muestra que la misericordia del Señor alcanzó a ese hombre que 

era codicioso y actuaba por vanidad y egoísmo. , pero cuando conoció a Dios, se transformó y actuó 

de acuerdo con la voluntad divina. 

 

 

43º Meditação: 22/10/2021 

 
PORTUGUÊS 

 

VOCÊ JÁ PENSOU NISSO?  

“Nos dias em que julgavam os juízes; houve fome na terra; e um homem de Belém de Judá saiu a 

habitar na terra de Moabe, com sua mulher e seus dois filhos.” (Rute 1:1) 

 

O que parece um simples verso, na verdade é a narração de um triste começo para um livro da Bíblia. 

Vejamos a seguir: 

 

“ No dia em que julgavam os juizes”. Em Juizes 21:25 nos diz que esses dias são os que “Não há rei 

em Israel e cada um faz o que acha melhor para si”, isso é um péssimo sinal, o povo vivia em egoísmo 

e não pensava no próximo. Mas este é só o começo, a sequencia das frases pioram a situação. 

 

“Houve fome na terra”, a fome é uma das consequências da desobediência do povo a Deus (Levítico 

26:14-39), um sinal de que o povo não estava seguindo a aliança. 

 

“E um homem de Belém de Judá saiu a habitar na terra de Moabe”, Sabe o que significa Belém? Casa 

do pão (O pão da vida, Jesus, nasceu em Belém). Olha que curioso, faltou pão na casa do pão. E um 

homem está saindo da terra prometida para ir para a terra de Moabe que Já negou passagem para 

Israel (Juizes 11:17) 

 

“Com sua mulher e seus dois filhos” única coisa que parece ser positiva neste começo de texto. Eles 

chegam na terra, se casam e logo na sequencia dos versos, todos os homens (pai e dois filhos) morrem 

e sobram apenas as mulheres da familia, ou seja, não é possível continuar a descendência de Noemi. 

 

Apesar de um começo desesperançoso e triste, conforme vimos nos primeiros versículos do livro de 

Rute o ultimo é cheio de esperança e alegria: “Obede gerou a Jessé, e Jessé gerou a Davi.” (Rute 4:22) 

e como sabemos Jesus Cristo é da linhagem de Davi. 

 

Moral da história?Nunca duvide do poder de Deus de transformar uma completa desgraça em uma 

grande benção.  

 

Para discutir: Relembre com seus familiares, momentos em que Deus transformou algo negativo em 

positivo. 

 



 

 

Para ouvir: 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

INGLÊS 

 

HAVE YOU THOUGHT ABOUT IT? 

 

“In the days when they judged the judges; there was famine in the land; and a man from Bethlehem 

of Judah went out to live in the land of Moab, with his wife and two sons. ” (Ruth 1: 1) 

 

What looks like a simple verse, in fact, is the narration of a sad beginning for a book of the Bible. 

Let's see below: 

 

 "On the day that judges judged". In Judges 21:25 he tells us that these days are the ones that “There 

is no king in Israel and each one does what they think is best for them”, this is a bad sign, the people 

lived in selfishness and did not think about the next. But this is only the beginning, the sequence of 

sentences makes the situation worse. 

 

“There was famine in the land,” famine is one of the consequences of the people's disobedience to 

God (Leviticus 26: 14-39), a sign that the people were not following the covenant. 

 

"And a man from Bethlehem of Judah went out to live in the land of Moab," Do you know what 

Bethlehem means? Casa do Pão (The Bread of Life, Jesus, was born in Bethlehem). Look how 

curious, there was no bread in the bread house. And a man is leaving the promised land to go to the 

land of Moab who has already denied passage to Israel (Judges 11:17) 

 

“With his wife and two children”, the only thing that seems to be positive in this beginning of the 

text. They arrive in the land, get married and immediately following the verses, all the men (father 

and two children) die and only the women of the family are left, that is, it is not possible to continue 

the descendants of Noemi. 

 

Despite a hopeless and sad beginning, as we saw in the first verses of the book of Ruth, the last one 

is full of hope and joy: “Obed begat Jesse, and Jesse begat David.” (Ruth 4:22) and as we know Jesus 

Christ is of David's lineage. 

 

Moral of the story? Never doubt the power of God to turn a complete disgrace into a great blessing. 

 

ESPANHOL 

 

¿HAS PENSADO SOBRE ESO? 



 

 

 

“En los días en que juzgaban a los jueces; hubo hambre en la tierra; y un hombre de Belén de Judá se 

fue a vivir a la tierra de Moab, con su esposa y dos hijos ”. (Rut 1: 1) 

 

Lo que parece un versículo simple, de hecho, es la narración de un triste comienzo para un libro de 

la Biblia. Veamos a continuación: 

 

 "El día que juzgaron los jueces". En Jueces 21:25 nos dice que estos días son los que “No hay rey en 

Israel y cada uno hace lo que cree que es mejor para él”, esto es una mala señal, la gente vivía en el 

egoísmo y no pensaba en el próximo. Pero esto es solo el comienzo, la secuencia de oraciones 

empeora la situación. 

 

“Había hambre en la tierra”, el hambre es una de las consecuencias de la desobediencia del pueblo a 

Dios (Levítico 26: 14-39), una señal de que el pueblo no estaba siguiendo el pacto. 

 

“Y un hombre de Belén de Judá se fue a vivir a la tierra de Moab,” ¿Sabes lo que significa Belén? 

Casa do Pão (El Pan de Vida, Jesús, nació en Belén). Mira qué curioso, no había pan en la casa del 

pan. Y un hombre está dejando la tierra prometida para ir a la tierra de Moab que ya ha negado el 

paso a Israel (Jueces 11:17). 

 

“Con su mujer y sus dos hijos”, lo único que parece positivo en este comienzo del texto. Llegan a la 

tierra, se casan e inmediatamente después de los versos, todos los hombres (padre y dos hijos) mueren 

y solo quedan las mujeres de la familia, es decir, no es posible continuar la descendencia de Noemi. 

 

A pesar de un comienzo triste y desesperanzado, como vimos en los primeros versículos del libro de 

Rut, el último está lleno de esperanza y gozo: "Obed engendró a Isaí, e Isaí engendró a David". (Rut 

4:22) y, como sabemos, Jesucristo es del linaje de David. 

 

¿Moraleja de la historia? Nunca dude del poder de Dios para convertir una completa desgracia en una 

gran bendición. 

 

 

44º Meditação: 29/10/2021 

 
PORTUGUÊS 

 

VOCÊ JÁ PENSOU NISSO?  

 

“Então Josafá teve medo e se pôs a buscar ao SENHOR” (2 Crônicas 20:3) 

 

O texto de hoje nos mostra que um rei estava com medo, é compreensível visto que contra ele estava 

vindo uma “grande multidão” (v.3) para guerrear. A atitude imediata de Josafá foi buscar a Deus 

através de uma linda oração (v. 5-12) com destaque ao verso 12: “Porque em nós não há força para 

resistirmos a essa grande multidão que vem contra nós, e não sabemos nós o que fazer; porém os 

nossos olhos estão postos em ti.”  

 

O Espirito do SENHOR aparece e diz: “Não tenha medo, nem se assustem por causa desta grande 

multidão, pois a guerra não é sua, mas de Deus.” (v.15) e ainda: (…) Não temais (…) porque o 

SENHOR é convosco”. 

  

A atitude imediata de Josafá após ouvir as palavras do Espirito do Senhor, foi adorar “Então Josafá 

se prostrou com o rosto em terra; e todo Judá e os moradores de Jerusalém também se prostraram 



 

 

perante o SENHOR e o adoraram.” (v.18) Antes de acontecer o livramento eles ja estavam 

agradecendo e adorando ao Senhor. 

 

Deus cumpriu o prometido, O povo liderado pelo Rei Josafá nem precisou lutar contra aquela 

multidão, quando chegaram no campo de batalha todos estavam mortos, não havia um sobrevivente 

(v.24). Mas o que é mais interessante desta história é que o medo de Josafá descrito no verso 3, se 

transformou em Alegria e paz, sentimentos descritos no verso 27 e 30. 

 

O que aconteceu? o que mudou na vida daquele homem, para que de um instante para outro ele não 

tivesse mais medo e sim paz e alegria? Foi a sua oração, a sua busca ao SENHOR o seu senso de total 

dependência divina e ao reconhecer que não havia forças nele mesmo, Josafá experimentou a alegria 

e a paz que o dinheiro, a fama e nada neste mundo podem comprar, Josafá experimentou a paz vinda 

do céu. 

 

Está com medo? Aflita/o? Ansiosa/o? faça como Josafá e busque a Deus e eu tenho completa certeza 

de que o seu choro se transformará em sorriso e paz. 

 

Para discutir: Ja sentiu medo? Qual atitude tomou? O que aprendeu sobre a mensagem de hoje? 

 

Para ouvir: 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

INGLÊS 

 

HAVE YOU THOUGHT ABOUT IT? 

 

“Then Jehoshaphat was afraid and set out to seek the Lord” (2 Chronicles 20: 3) 

 

Today's text shows us that a king was afraid, it is understandable since a “great crowd” (v.3) was 

coming against him to fight. Jehoshaphat's immediate attitude was to seek God through a beautiful 

prayer (v. 5-12) with emphasis on verse 12: “Because in us there is no strength to resist this great 

crowd that comes against us, and we do not know what what to do; but our eyes are on you. ” 

 

The Spirit of the Lord appears and says: "Do not be afraid, nor be frightened because of this great 

crowd, for the war is not yours, but of God." (v.15) and also: (…) Do not be afraid (…) because the 

Lord is with you ”. 

  

The immediate attitude of Jehoshaphat after hearing the words of the Spirit of the Lord, was to 

worship “Then Jehoshaphat fell down with his face to the ground; and all Judah and the inhabitants 

of Jerusalem also fell down before the Lord and worshiped him. ” (v.18) Before deliverance, they 

were already thanking and worshiping the Lord. 

 



 

 

God fulfilled his promise, The people led by King Jehoshaphat did not even have to fight against that 

crowd, when they arrived on the battlefield everyone was dead, there was no survivor (v.24). But 

what is most interesting about this story is that the fear of Jehoshaphat described in verse 3, turned 

into Joy and peace, feelings described in verses 27 and 30. 

 

What happened? what changed in that man's life, so that from one moment to the next he was no 

longer afraid but peace and joy? It was his prayer, his search for the Lord, his sense of total divine 

dependence and in recognizing that there were no forces in himself, Jehoshaphat experienced the joy 

and peace that money, fame and nothing in this world can buy, Jehoshaphat experienced the peace 

from heaven. 

 

Is afraid? Afflicted? Anxious? do like Jehoshaphat and seek God and I am completely sure that your 

cry will turn into a smile and peace. 

 

ESPANHOL 

 

¿HAS PENSADO SOBRE ESO? 

 

“Entonces Josafat tuvo miedo y se dispuso a buscar al Señor” (2 Crónicas 20: 3) 

 

El texto de hoy nos muestra que un rey tenía miedo, es comprensible ya que una “gran muchedumbre” 

(v.3) venía contra él para pelear. La actitud inmediata de Josafat fue buscar a Dios a través de una 

hermosa oración (v. 5-12) con énfasis en el versículo 12: “Porque en nosotros no hay fuerza para 

resistir a esta gran muchedumbre que viene contra nosotros, y no sabemos qué qué hacer; pero 

nuestros ojos están puestos en ti ". 

 

El Espíritu del Señor se aparece y dice: "No temas ni temas a causa de esta gran multitud, porque la 

guerra no es tuya, sino de Dios". (v.15) y también: (…) No temas (…) porque el Señor está contigo 

”. 

  

La actitud inmediata de Josafat, después de escuchar las palabras del Espíritu del Señor, fue adorar 

“Entonces Josafat cayó rostro en tierra; y todo Judá y los habitantes de Jerusalén también se postraron 

ante el Señor y lo adoraron ”. (v.18) Antes de la liberación, ya estaban agradeciendo y adorando al 

Señor. 

 

Dios cumplió su promesa, el pueblo dirigido por el rey Josafat ni siquiera tuvo que pelear contra esa 

multitud, cuando llegaron al campo de batalla todos estaban muertos, no había sobreviviente (v.24). 

Pero lo más interesante de esta historia es que el miedo a Josafat descrito en el versículo 3, se convirtió 

en gozo y paz, sentimientos descritos en los versículos 27 y 30. 

 

¿Qué sucedió? ¿Qué cambió en la vida de ese hombre, para que de un momento a otro ya no tuviera 

miedo sino paz y alegría? Fue su oración, su búsqueda del Señor, su sentido de total dependencia 

divina y al reconocer que no había fuerzas en él mismo, Josafat experimentó la alegría y la paz que 

el dinero, la fama y nada en este mundo pueden comprar, Josafat experimentó la paz del cielo. 

 

¿Esta con miedo? ¿Afligido? ¿Ansioso? haz como Josafat y busca a Dios y estoy completamente 

seguro de que tu grito se convertirá en sonrisa y paz. 

 

 

 

 

 



 

 

 

45º Meditação: 05/11/2021 

 
PORTUGUÊS 

 

VOCÊ JÁ PENSOU NISSO? 

 

“Se o nosso Deus, a quem serviço, quer livrar-nos, ele nos livrará da fornalha de fogo ardente e das 

tuas mãos, ó rei. Se não, fica sabendo, ó rei, que não serviremos a teus deuses, nem adoraremos a 

imagem de ouro que levantaste.” (Daniel 3:17 e 18) 

 

Um rei chamado Nabucodonosor decidiu fazer uma imagem dele mesmo, toda de ouro para mostrar 

que seu reino seria eterno. É óbvio que não foi. Mas o grande detalhe é que ele obrigou a todos a 

adorarem a estatua que ele construiu e caso alguém não adorasse, seria jogado em uma fogueira. 

 

O grande dia de inauguração da estatua chegou, todo o povo estava reunido, o rei deu uma ordem de 

que quando a trombeta tocasse todos deveriam se ajoelhar perante a estatua. A trombeta tocou e três 

homens, fieis ao único Deus, decidiram não adorar a estatua do rei. O rei então, furioso, mandou 

chamar os jovens e ofereceu-lhes uma nova oportunidade, mas os jovens de pronto responderam: 

“Quanto a isso não precisamos responder, Se o nosso Deus, a quem serviço, quer livrar-nos, ele nos 

livrará da fornalha de fogo ardente e das tuas mãos, ó rei. Se não, fica sabendo, ó rei, que não 

serviremos a teus deuses, nem adoraremos a imagem de ouro que levantaste.” (Daniel 3:17 e 18) 

 

Que resposta fantástica! Aqueles jovens confiavam em Deus. Deus não era um meio para eles 

alcançarem os objetivos deles, eles confiavam em Deus e ponto. A alegria daqueles jovens era 

glorificar a Deus, e não alcançar os próprios objetivos de vida. Aqueles jovens amavam a Deus pelo 

que Ele era, não somente pelo que ele tinha pra dar. Pouco importava para eles se Deus permitiria 

que eles fossem colocados  fornalha e morressem queimados ou não, A única coisa que eles queriam 

era honrar e glorificar o nome de Deus através da obediência (eles não se prostrariam, mesmo que 

isso custasse a vida deles). 

 

Quando você ora, voce pede coisas que vão te levar a glorificar a Deus ou que vão te ajudar a 

conquistar seus objetivos terrenos somente? você vive para glória de Deus? Você adora a Deus pelo 

que ele é ou somente pelo que ele te da? E se ele não te der, você fica triste e revoltado? Lembre-se, 

nenhum cristão vive para glória própria, mas para que o nome do ETERNO seja exaltado e 

Glorificado. Pense nisso. 

 

Para discutir: Assim como aqueles jovens, você tem confiança plena em Deus, ainda que uma 

fornalha esteja a sua frente? 

 

Para ouvir: 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

INGLÊS 



 

 

 

HAVE YOU THOUGHT ABOUT IT? 

 

“If our God, whom I serve, wants to deliver us, he will deliver us from the burning fiery furnace and 

from your hands, O king. If not, know, O king, that we will not serve your gods, nor will we worship 

the golden image that you have raised. ” (Daniel 3:17, 18) 

 

A king named Nebuchadnezzar decided to make an image of himself, all of gold to show that his 

kingdom would be eternal. It is obvious that it was not. But the great detail is that he forced everyone 

to adore the statue he built and if someone did not, he would be thrown into a fire. 

 

The grand opening day of the statue arrived, all the people were assembled, the king gave an order 

that when the trumpet sounded, everyone should kneel before the statue. The trumpet sounded and 

three men, faithful to the one God, decided not to worship the statue of the king. The king then, 

furious, sent for the youth and offered them a new opportunity, but the youth promptly replied: “As 

for that, we need not answer, If our God, whom I serve, wants to deliver us, he will deliver us. from 

the burning fiery furnace and from your hands, O king. If not, know, O king, that we will not serve 

your gods, nor will we worship the golden image that you have raised. ” (Daniel 3:17, 18) 

 

What a fantastic response! Those young people trusted God. God was not a means for them to achieve 

their goals, they trusted God and period. The joy of those young people was to glorify God, and not 

to achieve their own goals in life. Those young people loved God for what He was, not just for what 

He had to give. It mattered little to them whether God would allow them to be placed in the furnace 

and die burned or not. The only thing they wanted was to honor and glorify the name of God through 

obedience (they would not bow down, even if it cost them their lives). 

 

When you pray, do you ask for things that will lead you to glorify God or that will help you achieve 

your earthly goals only? do you live for the glory of God? Like those young people, do you have 

complete trust in God, even though a furnace is in front of you? Do you worship God for what he is 

or just for what he gives you? And if he doesn't give you, are you sad and disgusted? Remember, no 

Christian lives for his own glory, but for the name of the ETERNAL to be exalted and glorified. Think 

about it. 

 

ESPANHOL 

 

¿HAS PENSADO SOBRE ESO? 

 

“Si nuestro Dios, a quien sirvo, quiere librarnos, él nos librará del horno de fuego ardiendo y de tus 

manos, oh rey. Si no es así, sabe, oh rey, que no serviremos a tus dioses ni adoraremos la imagen de 

oro que has levantado ". (Daniel 3:17, 18) 

 

Un rey llamado Nabucodonosor decidió hacer una imagen de sí mismo, todo de oro, para mostrar que 

su reino sería eterno. Es obvio que no fue así. Pero el gran detalle es que obligó a todos a adorar la 

estatua que construyó y si alguien no lo hiciera, lo arrojarían al fuego. 

 

Llegó el día de la gran inauguración de la estatua, toda la gente estaba reunida, el rey dio la orden de 

que cuando sonara la trompeta, todos debían arrodillarse ante la estatua. Sonó la trompeta y tres 

hombres, fieles al único Dios, decidieron no adorar la estatua del rey. Entonces el rey, furioso, mandó 

llamar a los jóvenes y les ofreció una nueva oportunidad, pero el joven respondió rápidamente: “En 

cuanto a eso, no necesitamos responder: Si nuestro Dios, a quien sirvo, quiere librarnos, él nos librará. 

del horno de fuego ardiendo y de tus manos, oh rey. Si no es así, sabe, oh rey, que no serviremos a 

tus dioses ni adoraremos la imagen de oro que has levantado ". (Daniel 3:17, 18) 



 

 

 

¡Qué fantástica respuesta! Esos jóvenes confiaban en Dios. Dios no era un medio para que lograran 

sus metas, confiaban en Dios y en el punto. El gozo de esos jóvenes era glorificar a Dios y no alcanzar 

sus propias metas en la vida. Esos jóvenes amaban a Dios por lo que era, no solo por lo que tenía para 

dar. Les importaba poco si Dios permitiría que los metieran en el horno y murieran quemados o no. 

Lo único que querían era honrar y glorificar el nombre de Dios a través de la obediencia (no se 

inclinarían, aunque les costara la vida). 

 

Cuando oras, ¿pides cosas que te llevarán a glorificar a Dios o que te ayudarán a alcanzar tus metas 

terrenales solamente? vives para la gloria de Dios? Como esos jóvenes, ¿tienes plena confianza en 

Dios, a pesar de que tienes un horno frente a ti? ¿Adora a Dios por lo que es o simplemente por lo 

que le da? Y si no te da, ¿estás triste y disgustado? Recuerde, ningún cristiano vive para su propia 

gloria, sino para que el nombre del ETERNO sea exaltado y glorificado. Piense en eso. 

 

 

 

46º Meditação: 12/11/2021 

 
PORTUGUÊS 

 

VOCÊ JÁ PENSOU NISSO? 

“Ah! SENHOR! Não foi isso o que eu disse, estando ainda na minha terra? (…) Pois sabia que és um 

Deus clemente, e misericordioso, e tardio em irar-se, e grande em benignidade, e que te arrependes o 

mal.” (Jonas 4:12) 

 

Essa frase foi dita por Jonas, um homem que fugiu de Deus para pregar o evangelho a um povo 

(Ninivitas), mas Deus o busco e o levou. Jonas pregou, O povo se converteu, mas Jonas não queria 

isso e solta essa frase para Deus, em um tom meio raivoso. 

 

Agora se você buscar na sua memória vai lembrar de alguém que disse quase a MESMA frase, só que 

em um contexto totalmente contrário, isso mesmo, Moisés. “E  passando o SENHOR por diante dele, 

clamou: SENHOR, SENHOR Deus compassivo, clemente e longânime e grande em misericórdia em 

mil gerações, que perdoa a iniquidade, a transgressão e o pecado.” (Êxodo 34:6 e 7). Moisés diz esta 

frase após ver a glória de Deus se manifestar diante dEle. 

 

Jonas se esqueceu que Israel (iniciada por Moisés) havia sido construída em cima das atitudes divinas 

descritas na frase que ele disse e mais, Moisés, diante do perdão divino (pelo por ter sido desobediente 

e deus ter dado uma outra oportunidade para eles por meio de uma nova tábua dos mandamentos) se 

alegrou e soltou essa frase com ânimo. Jonas, diante do perdão divino, soltou a mesma frase mas com 

um sentimento de tristeza e de raiva. 

 

Existem muitas pessoas como Jonas, que quando veem alguém que viveu a vida toda em pecado ou 

veem um inimigo se entregando a Cristo, muitas vezes lamentam aquilo do tipo: “Como pode Deus 

perdoar alguém desse jeito” mas se esquecem de que a Bíblia iguala a todos no mesmo nível, 

pecadores carentes da graça divina. Que não sejamos Jonas modernos. 

 

Para Discutir: Somos todos pecadores e carentes da graça de Deus? Ou existem pessoas acima de 

nós? 

 



 

 

Para ouvir: 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

INGLÊS 

 

HAVE YOU THOUGHT ABOUT IT? 

“Ah! LORD! Isn't that what I said, still in my land? (…) For I knew that you are a God who is merciful, 

and merciful, and late in being angry, and great in kindness, and that you repent of evil. ” (Jonah 4:12) 

 

This phrase was said by Jonah, a man who fled from God to preach the gospel to a people (Ninevites), 

but God sought him out and took him. Jonah preached, The people were converted, but Jonah didn’t 
want that and he looses that phrase to God, in a kind of angry tone. 

 

Now if you look in your memory you will remember someone who said almost the SAME phrase, 

only in a totally opposite context, that's right, Moses. “And as the Lord passed before him, he cried 

out, Lord, Lord God compassionate, merciful and long-suffering and great in mercy for a thousand 

generations, who forgives iniquity, transgression and sin.” (Exodus 34: 6, 7). Moses says this phrase 

after seeing the glory of God manifest before Him. 

 

Jonah forgot that Israel (initiated by Moses) had been built upon the divine attitudes described in the 

phrase he said and more, Moses, in the face of divine forgiveness (for having been disobedient and 

god having given them another opportunity through of a new tablet of the commandments) rejoiced 

and released this phrase with courage. Jonas, in the face of divine forgiveness, uttered the same 

sentence but with a feeling of sadness and anger. 

 

There are many people like Jonah, who when they see someone who has lived their lives in sin or see 

an enemy surrender to Christ, they often lament such as: "How can God forgive someone like that" 

but forget that the Bible equals to everyone on the same level, sinners in need of divine grace. Let us 

not be modern Jonas. 

 

ESPANHOL 

 

¿HAS PENSADO SOBRE ESO? 

¡Ah! ¡SEÑOR! ¿No es eso lo que dije, todavía en mi tierra? (…) Porque sabía que eres un Dios 

misericordioso y misericordioso, que tarda en enojarse y es grande en bondad, y que te arrepientes 

del mal ”. (Jonás 4:12) 

 

Esta frase fue dicha por Jonás, un hombre que huyó de Dios para predicar el evangelio a un pueblo 

(ninivitas), pero Dios lo buscó y se lo llevó. Jonás predicó: La gente se convirtió, pero Jonás no quería 

eso y le suelta esa frase a Dios, en una especie de tono enojado. 

 

Ahora, si miras en tu memoria, recordarás a alguien que dijo casi la MISMA frase, solo que en un 

contexto totalmente opuesto, eso es, Moisés. “Y pasando Jehová por delante de él, clamó: Señor, 



 

 

Señor Dios compasivo, misericordioso y sufrido y grande en misericordia por mil generaciones, que 

perdona la iniquidad, la transgresión y el pecado”. (Éxodo 34: 6, 7). Moisés dice esta frase después 

de ver la gloria de Dios manifestada ante él. 

 

Jonás olvidó que Israel (iniciado por Moisés) se había construido sobre las actitudes divinas descritas 

en la frase que dijo y más, Moisés, ante el perdón divino (por haber sido desobedientes y Dios les 

había dado otra oportunidad a través de de una nueva tabla de los mandamientos) se regocijó y soltó 

esta frase con valentía. Jonas, ante el perdón divino, pronunció la misma frase pero con un sentimiento 

de tristeza y rabia. 

 

Hay muchas personas como Jonás, que cuando ven a alguien que ha vivido su vida en pecado o ven 

a un enemigo entregarse a Cristo, a menudo se lamentan como: "¿Cómo puede Dios perdonar a 

alguien así?" Pero olvidan que la Biblia es igual a todos en el mismo nivel, pecadores necesitados de 

la gracia divina. No seamos Jonas modernos. 

 

 

47º Meditação: 19/11/2021 

 
PORTUGUÊS 

 

VOCÊ JÁ PENSOU NISSO? 

“Porque estreita é a porta, e apertado, o caminho que conduz para a vida, e são poucos os que acertam 

com ela. (Mateus 7:14) 

 

Você já foi em alguma estação de trem e se deparou com um “separador de maleiros” ao lado das 

catracas? onde você passa a sua mala por aquele local pois é impossível você passar pela catraca 

carregando a mala? 

 

Pois bem, mantenha esta imagem em mente. O texto de hoje nos revela que a porta para a vida é 

estreita, sabe por que? Pois ali só cabe quem somos de verdade. Não cabe as nossas “malas” 

 

Para iniciarmos o caminho da vida eterna, precisamos abandonar as nossas “malas, ou seja, o nosso 

eu, nossos antigos costumes, e aquilo que éramos. Precisamos negar o poder das trevas e seguir o 

caminho da Luz. Sem trazer nada daquilo que éramos.  

 

Quer ser moldado por Deus? E trilhar o caminho estreito? Deixe as “malas” para trás e comece um 

caminho, só você e ele, e permita que ele te molde completamente. 

 

Para discutir: O que abandonar para seguir a Cristo? 

 

Para ouvir: 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 



 

 

 

INGLÊS 

 

HAVE YOU THOUGHT ABOUT IT? 

“Because the door is narrow, and the path that leads to life is narrow, and few people get it right. 

(Matthew 7:14) 

 

Have you ever been to a train station and come across a “bag breaker” next to the turnstiles? where 

do you pass your bag through that place because it is impossible for you to go through the turnstile 

carrying the bag? 

 

Well, keep this image in mind. Today's text reveals to us that the door to life is narrow, do you know 

why? For there only fits who we really are. It doesn't fit our “suitcases” 

 

In order to start the path of eternal life, we need to abandon our “suitcases, that is, our self, our old 

customs, and what we were. We need to deny the power of darkness and follow the path of the Light. 

Without bringing anything of what we were. 

 

Do you want to be shaped by God? And walk the narrow path? Leave the "bags" behind and start a 

path, just you and him, and allow him to mold you completely. 

 

ESPANHOL 

 

¿HAS PENSADO SOBRE ESO? 

“Porque la puerta es estrecha y el camino que conduce a la vida es angosto y pocas personas lo hacen 

bien. (Mateo 7:14) 

 

¿Alguna vez ha estado en una estación de tren y se ha encontrado con un "rompe bolsas" junto a los 

torniquetes? ¿Por dónde pasas tu bolsa por ese lugar porque te es imposible pasar por el torniquete 

que lleva la bolsa? 

 

Bueno, ten en cuenta esta imagen. El texto de hoy nos revela que la puerta a la vida es estrecha, ¿sabes 

por qué? Porque solo se ajusta a lo que realmente somos. No cabe en nuestras "maletas" 

 

Para iniciar el camino de la vida eterna, debemos abandonar nuestras “maletas, es decir, nuestro yo, 

nuestras viejas costumbres y lo que éramos. Necesitamos negar el poder de las tinieblas y seguir el 

camino de la Luz, sin traer nada de lo que fuimos. 

 

¿Quieres ser moldeado por Dios? ¿Y caminar por el camino estrecho? Deja las "bolsas" atrás y 

comienza un camino, solo tú y él, y deja que él te moldee por completo. 

 

 

48º Meditação: 26/11/2021 

 
PORTUGUÊS 

 

VOCÊ JÁ PENSOU NISSO? 

“E eles, muito entristecidos, começaram um por um a perguntar-lhe: - Por acaso seria eu, Senhor?” 

(Mateus 26:22) 

 

Jesus havia sentado a mesa com seus discípulos, os doze (v.20) quando deu uma declaração 

bombástica: “Em verdade lhes digo que um de vocês me trairá” (v.21) 



 

 

 

Naquele momento, algumas atitudes seriam possíveis, uma delas, seria o próprio traidor dizer que 

seria ele, visto que ele ja tinha feito o pacto de traição (v.14-16); outra atitude seria um apontar para 

o outro de acordo com o que achavam ou deduziam. Mas a atitude dos discípulos foi surpreendente: 

“E eles, muito entristecidos, começaram um por um a perguntar-lhe: - Por acaso seria eu, Senhor?” 

(v.22). 

 

Perceba que não ha uma investigação para ver quem foi, mas uma investigação do próprio coração. 

“Será que fui eu?” 

 

Essa é a atitude que devemos tomar. Devemos investigar o nosso coração e não apontar ou investigar 

o coração dos outros. E assim como o salmista, declarar: “Sonda-ME, ó Deus, e conhece o MEU 

coração; prova-ME e conhece os MEUS pensamentos. E vê se há em MIM algum caminho mau e 

guia-ME pelo caminho eterno” (Salmo 139:23 e 24).  

 

Esqueça o pecado dos outros e trabalhe com Cristo para vencer os seus. 

 

Para discutir: Tem você investigado seu coração? Pedindo a Deus para que faça uma limpa? 

 

Para ouvir: 

 

 

 

 

 

 

INGLÊS 

 

HAVE YOU THOUGHT ABOUT IT? 

"And they, very saddened, began one by one to ask him: - Could it be 

me, Lord?" (Matthew 26:22) 

 

Jesus had sat down at the table with his disciples, the twelve (v.20) when he gave a bombastic 

statement: "Truly I say to you that one of you will betray me" (v.21) 

 

At that moment, some attitudes would be possible, one of them, it would be the traitor himself to say 

that it would be him, since he had already made the treason pact (v.14-16); another attitude would be 

to point to the other according to what they found or deduced. But the attitude of the disciples was 

surprising: “And they, very saddened, started one by one to ask him: - Could it be me, Lord?” (v.22). 

 

Realize that there is not an investigation to see who it was, but an investigation of the heart itself. 

"Did I do it?" 

 

That is the attitude that we must take. We must investigate our hearts and not aim or investigate the 

hearts of others. And like the psalmist, declare: “Search Me, O God, and know MY heart; prove Me 

and know MY thoughts. And see if there is any bad way in ME and guide me through the eternal way 

”(Psalm 139: 23, 24). 

 

Forget the sins of others and work with Christ to overcome yours. 

 

ESPANHOL 

 



 

 

¿HAS PENSADO SOBRE ESO? 

"Y ellos, muy entristecidos, empezaron uno a uno a preguntarle: - ¿Podría ser yo, Señor?" (Mateo 

26:22) 

 

Jesús se había sentado a la mesa con sus discípulos, los doce (v.20) cuando hizo una declaración 

grandilocuente: "De cierto os digo que uno de vosotros me entregará" (v.21) 

 

En ese momento, serían posibles algunas actitudes, una de ellas, sería el propio traidor para decir que 

sería él, puesto que ya había hecho el pacto de traición (v.14-16); otra actitud sería señalar al otro 

según lo que encontrara o dedujera. Pero la actitud de los discípulos fue sorprendente: “Y ellos, muy 

entristecidos, empezaron uno a uno a preguntarle: - ¿Podría ser yo, Señor?”. (v.22). 

 

Date cuenta de que no hay una investigación para ver quién era, sino una investigación del corazón 

mismo. "¿Lo hice yo?" 

 

Esa es la actitud que debemos tomar. Debemos investigar nuestros corazones y no apuntar ni 

investigar los corazones de los demás. Y como el salmista, declara: “Examíname, oh Dios, y conoce 

MI corazón; pruébame y conoce MIS pensamientos. Y ve si hay en Mí algún mal camino y guíame 

por el camino eterno ”(Salmo 139: 23, 24). 

 

Olvídese de los pecados de los demás y trabaje con Cristo para vencer los suyos. 

 

49º Meditação: 03/12/2021 

 
PORTUGUÊS 

 

VOCÊ JÁ PENSOU NISSO? 

“E eles, possuídos de grande temor, diziam uns aos outros: Quem é este que até o vento e o mar lhe 

obedecem?” (Marcos 4:41) 

 

Os discípulos tinham acabado de ver Jesus acalmar uma tempestade e com medo, questionaram quem 

era ele. O curioso é que no capítulo 5, versos 5-7 um homem possuído por espirito imundo exclama, 

no verso 7: “Que tenho eu contigo, Jesus, Filho do Deus Altissimo?”. Algo chocante, pois o demônio 

sabia quem era Jesus (5:7), mas os discípulos não. (4:41) 

 

Mas o que gostaria de destacar é que o capítulo 5 de marcos nos mostra Total controle de Deus sobre 

todas as pragas que assolam a humanidade. No verso 1-14 Ele mostra poder sobre os demônios. Nos 

versos 24 - 34 sobre as doenças. E nos versos 35-43 Cristo mostra poder sobre a principal maldição 

humana, a morte, Ressuscitando a filha de Jairo. 

 

Em primeiro Lugar, você precisa reconhecer quem é Jesus. Ele é o próprio Deus encarnado. O 

salvador da humanidade e Redentor dos seres humanos e saiba também, que nem os demônios, nem 

as doenças e sequer a morte conseguem vencer a Jesus Cristo.  

 

Para discutir: Como a verdade de que Jesus é invencível, pode nos confortar? 

 



 

 

Para ouvir: 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

INGLÊS 

 

HAVE YOU THOUGHT ABOUT IT? 

“And they, possessed of great fear, said to one another: Who is this that even the wind and the sea 

obey him?” (Mark 4:41) 

 

The disciples had just seen Jesus calm a storm and fearfully questioned who he was. The curious 

thing is that in chapter 5, verses 5-7 a man possessed by an unclean spirit exclaims, in verse 7: "What 

have I to do with you, Jesus, Son of the Most High God?" Something shocking, since the devil knew 

who Jesus was (5: 7), but the disciples did not. (4:41) 

 

But what I would like to highlight is that chapter 5 of the marks shows us God's total control over all 

the plagues that plague humanity. In verse 1-14 He shows power over demons. In verses 24 - 34 on 

diseases. And in verses 35-43 Christ shows power over the main human curse, death, resurrecting the 

daughter of Jairus. 

 

First, you need to recognize who Jesus is. He is God himself incarnate. The savior of humanity and 

the Redeemer of human beings and know also that neither demons, diseases nor even death can 

overcome Jesus Christ. 

 

ESPANHOL 

 

¿HAS PENSADO SOBRE ESO? 

“Y ellos, llenos de gran temor, se decían unos a otros: ¿Quién es éste que hasta el viento y el mar le 

obedecen?” (Marcos 4:41) 

 

Los discípulos acababan de ver a Jesús calmar una tormenta y preguntaban con temor quién era. Lo 

curioso es que en el capítulo 5, versículos 5-7 un hombre poseído por un espíritu inmundo exclama, 

en el versículo 7: "¿Qué tengo yo que ver contigo, Jesús, Hijo del Dios Altísimo?" Algo impactante, 

ya que el diablo sabía quién era Jesús (5: 7), pero los discípulos no. (4:41) 

 

Pero lo que me gustaría resaltar es que el capítulo 5 de las marcas nos muestra el control total de Dios 

sobre todas las plagas que azotan a la humanidad. En el versículo 1-14, muestra poder sobre los 

demonios. En los versículos 24 - 34 sobre enfermedades. Y en los versículos 35-43, Cristo muestra 

poder sobre la principal maldición humana, la muerte, resucitando a la hija de Jairo. 

 

Primero, debes reconocer quién es Jesús. Él es el mismo Dios encarnado. El salvador de la humanidad 

y el Redentor de los seres humanos y sepan también que ni los demonios, ni las enfermedades ni la 

muerte pueden vencer a Jesucristo. 

 



 

 

 

50º Meditação: 10/12/2021 

 
PORTUGUÊS 

 

VOCÊ JÁ PENSOU NISSO? 

"Nós, na verdade, com justiça, porque recebemos o castigo que os nossos atos merecem; mas este 

nenhum mal fez” (Lucas 23:41) 

 

Dois ladrões, dos piores, foram crucificados ao lado de Jesus. Um deles zombava e fazia graças com 

Jesus. Mas o que vamos analisar Hoje é a atitude do outro ladrão. 

 

Ao ouvir a zombaria que o outro rapaz fazia com Jesus o segundo ladrão disse uma sequencia de 

frases impressionantes: Nem ao menos temes a Deus, estando sob igual sentença? Nós na verdade, 

com justiça, porque recebemos.o castigo que os nossos atos merecem; mas este nenhum mal fez. E 

acrescentou: Jesus, lembra-te de mim quando vieres no teu reino. (v.40-42) 

 

Apenas uma observação, perceba que ele é o único que reconhece Cristo como Deus, naquela 

situação? Os discípulos haviam fugido e duvidavam de sua divindade, Muitos o chamava de senhor 

só quando ele realizava milagres, mas o único que o reconheceu moribundo foi aquele ladrão. 

 

Voltando a confissão, podemos dividi-la em três partes: 1- Ele reconhece que é pecador; 2 - Ele 

reconhece quem é Cristo; 3 - Ele pede por salvação.  

 

O ato de Jesus foi dizer: “Em verdade te digo que hoje estavas comigo no paraíso.” (v.43). Jesus fez 

do calvário um tanque batismal. 

 

Esta historia nos mostra que devemos da mesma forma, reconhecer que somos pecadores, reconhecer 

quem Cristo é e pedir por salvação. Nos mostra também que nunca é tarde para se arrepender e 

entregar a vida a Jesus. Não perca tempo! 

 

Para refletir: Já parou para pensar que nunca é tarde para ir aos braços de Cristo? 

 

Para ouvir: 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 
INGLÊS  
 
HAVE YOU THOUGHT ABOUT IT? 

"We, indeed, justly, because we have received the punishment that our deeds deserve; but this has 

done no harm" (Luke 23:41) 

 



 

 

Two thieves, of the worst, were crucified beside Jesus. One of them mocked and thanked Jesus. But 

what we're going to look at today is the attitude of the other thief. 

 

Upon hearing the other boy's mocking Jesus, the second thief said a string of impressive phrases: 

Don't you even fear God, being under equal sentence? We actually, justly, because we have received 

the punishment that our actions deserve; but this did no harm. And he added: Jesus, remember me 

when you come into your kingdom. (v.40-42) 

 

Just an observation, notice that he is the only one who recognizes Christ as God, in that situation? 

The disciples had fled and doubted his divinity, Many called him lord only when he performed 

miracles, but the only one who recognized him as dying was that thief. 

 

Returning to confession, we can divide it into three parts: 1- He recognizes that he is a sinner; 2 - He 

recognizes who Christ is; 3 - He asks for salvation. 

 

Jesus' act was to say: "Truly I say to you that you were with me in paradise today." (v.43). Jesus made 

Calvary a baptismal tank. 

 

This story shows us that we must likewise recognize that we are sinners, recognize who Christ is and 

ask for salvation. It also shows us that it is never too late to repent and give our lives to Jesus. Do not 

waste time! 

 

ESPANHOL 

 

¿HAS PENSADO SOBRE ESO? 

"Nosotros, a la verdad, con justicia, porque hemos recibido el castigo que merecen nuestras obras; 

pero esto no ha hecho mal" (Lucas 23:41). 

 

Dos ladrones, de los peores, fueron crucificados junto a Jesús. Uno de ellos se burló y agradeció a 

Jesús. Pero lo que vamos a ver hoy es la actitud del otro ladrón. 

 

Al escuchar que el otro niño se burlaba de Jesús, el segundo ladrón dijo una serie de frases 

impresionantes: ¿Ni siquiera temes a Dios estando bajo igual sentencia? De hecho, justamente, porque 

hemos recibido el castigo que merecen nuestras acciones; pero esto no hizo daño. Y añadió: Jesús, 

acuérdate de mí cuando vengas a tu reino. (v.40-42) 

 

Solo una observación, ¿notar que él es el único que reconoce a Cristo como Dios, en esa situación? 

Los discípulos habían huido y dudaban de su divinidad. Muchos lo llamaban maestro solo cuando 

realizaba milagros, pero el único que lo reconoció moribundo fue ese ladrón. 

 

Volviendo a la confesión, la podemos dividir en tres partes: 1- Reconoce que es un pecador; 2 - 

Reconoce quién es Cristo; 3 - Pide salvación. 

 

El acto de Jesús fue decir: "De cierto te digo que hoy estuviste conmigo en el paraíso". (v.43). Jesús 

hizo del Calvario un tanque bautismal. 

 

Esta historia nos muestra que también debemos reconocer que somos pecadores, reconocer quién es 

Cristo y pedir la salvación. También nos muestra que nunca es demasiado tarde para arrepentirse y 

entregar nuestra vida a Jesús. ¡No pierda tiempo! 

 

 

 



 

 

 

51º Meditação: 17/12/2021 

 
PORTUGUÊS 

 

VOCÊ JÁ PENSOU NISSO? 

“Tomarão do sangue e o colocarão em ambas as ombreiras e nas portas, nas casas em que o comerem” 

(Êxodo 12:7)  

 

A ultima praga do Egito para a saída do povo de Deus da escravidão, era a morte do primogênito. 

Todos os primogênitos iriam morrer, menos aqueles em que as portas estavam pintadas com sangue 

de um cordeiro: “O Sangue vos sera por sinal, nas casas em que estiverdes; quando eu vir o sangue, 

passarei por vós, e não haverá entre vós praga destruidora, quando eu ferir a terra do Egito” (v.13) 

 

Quem tinha o sangue tinha a vida. Assim é hoje também quem aceita o sangue de Cristo, tem a vida 

eterna. Mas perceba que não bastava Crer no cordeiro morto, mas era necessário agir, ou seja, passar 

o sangue na porta e nos umbrais. 

 

Sabemos que não somos salvos pelas obras, mas elas são consequências de uma fé genuína. Somente 

Cristo pode nos livrar da pena do pecado e da transgressão, mas devemos nos desviar do mal e 

devemos obedecer. Lembre-se: As pessoas naquela época poderiam até crer em Deus, mas se não 

passassem o sangue nas portas, os primogênitos morreriam. Assim é hoje, podemos crer mas se não 

agirmos e pensarmos de acordo com o que cremos, não haverá salvação para nós. Fé e obras andam 

juntas. 

 

Para discutir: Como podemos conciliar fé e obras? 

 

Para ouvir: 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

INGLÊS 

 

HAVE YOU THOUGHT ABOUT IT? 

“They will take the blood and put it on both the jambs and the doors, in the houses where they eat it” 

(Exodus 12: 7) 

 

The last plague in Egypt for the departure of God's people from slavery, was the death of the firstborn. 

All the firstborn would die, except for those in which the doors were painted with the blood of a lamb: 

“The Blood will be for you by the way, in the houses where you are; when I see the blood, I will pass 

through you, and there will be no destructive plague among you when I smite the land of Egypt 

”(v.13) 

 



 

 

Whoever had the blood had life. So it is today also who accepts the blood of Christ, has eternal life. 

But realize that it was not enough to believe in the dead lamb, but it was necessary to act, that is, to 

pass the blood on the door and on the doorposts. 

 

We know that we are not saved by works, but they are the consequences of genuine faith. Only Christ 

can deliver us from the penalty of sin and transgression, but we must turn away from evil and we 

must obey. Remember: People at that time might even believe in God, but if blood did not pass 

through the doors, the firstborn would die. So it is today, we can believe but if we do not act and think 

according to what we believe, there will be no salvation for us. Faith and works go together. 

 

ESPANHOL 

 

¿HAS PENSADO SOBRE ESO? 

“Tomarán la sangre y la pondrán tanto en las jambas como en las puertas, en las casas donde la coman” 

(Éxodo 12: 7) 

 

La última plaga en Egipto por la salida del pueblo de Dios de la esclavitud fue la muerte del 

primogénito. Todos los primogénitos morirían, excepto aquellos en los que las puertas estaban 

pintadas con la sangre de un cordero: “La Sangre será para ti junto al camino, en las casas donde estés; 

cuando vea la sangre, pasaré a través de ustedes, y no habrá plaga destructiva entre ustedes cuando 

golpee la tierra de Egipto ”(v.13) 

 

Quien tuviera la sangre tenía vida. Así es también hoy quien acepta la sangre de Cristo, tiene vida 

eterna. Pero date cuenta de que no bastaba con creer en el cordero muerto, sino que era necesario 

actuar, es decir, pasar la sangre en la puerta y en los postes de la puerta. 

 

Sabemos que no somos salvos por obras, pero son las consecuencias de una fe genuina. Solo Cristo 

puede librarnos del castigo del pecado y la transgresión, pero debemos apartarnos del mal y obedecer. 

Recuerde: la gente en ese momento incluso podía creer en Dios, pero si la sangre no pasaba por las 

puertas, el primogénito moriría. Así es hoy, podemos creer, pero si no actuamos y pensamos de 

acuerdo con lo que creemos, no habrá salvación para nosotros. La fe y las obras van juntas. 

 

52º Meditação: 24/12/2021 

 
PORTUGUÊS 

 

VOCÊ JÁ PENSOU NISSO? 

 

“Ninguém que, ouvindo as palavras desta maldição, se abençoe em seu intimo, dizendo: terei paz, 

ainda que ande na perversidade do meu coração, para acrescentar à sede a bebedice. O SENHOR 

não lhe quererá perdoar” (Deuteronômio 29: 19 e 20) 

 

O texto de hoje fala sobre a aliança de Deus com Seu povo e nos da um grande alerta para um tipo 

de atitude humana. 

 

Havia um pecado que não existia sacrifício para ele, sabe qual era? Aquele em que o homem 

acreditava haver paz em meio a perversidade do coração. Ou seja, aquele homem que diz “eu posso 

fazer o que eu quiser, Deus me perdoa mesmo”, esse homem terá o nome riscado debaixo do céu 

(v.20) 

 



 

 

A graça de Deus é infinita, mas não é brincadeira. Não pense que voce pode fazer as coisas 

intencionalmente, pecar descontroladamente com o pensamento de que “Deus vai me perdoar” pois 

o texto de Deuteronômio nos mostra que Deus leva esta questão a sério. 

 

Uma coisa é lutar contra o pecado e buscar vence-lo ao lado de Jesus e se cair, levantar e continuar. 

Outra é de forma intencional, pecar com o pensamento de que Deus o perdoará. Para este ultimo 

grupo, não há perdão.  
 
Para discutir: O que este texto revela sobre a seriedade do pecado? 

 

Para ouvir: 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 
INGLÊS 
 

HAVE YOU THOUGHT ABOUT IT? 

“No one who, hearing the words of this curse, blesses himself, saying: I will have peace, even if I 

walk in the perversity of my heart, to add drunkenness to thirst. The LORD will not forgive you 

”(Deuteronomy 29: 19, 20) 

 

Today's text talks about God's covenant with His people and gives us a great warning for a type of 

human attitude. 

 

There was a sin that there was no sacrifice for him, do you know what it was? One in which man 

believed there was peace in the midst of wickedness of heart. In other words, that man who says “I 
can do whatever I want, God really forgives me”, that man will have his name crossed out under the 

sky (v.20) 

 

God's grace is infinite, but it is no joke. Do not think that you can do things intentionally, sin 

uncontrollably with the thought that "God will forgive me" because the text of Deuteronomy shows 

us that God takes this issue seriously. 

 

It is one thing to fight against sin and seek to overcome it with Jesus and fall, rise and continue. 

Another is intentionally, to sin with the thought that God will forgive you. For this latter group, there 

is no forgiveness. 

 

ESPANHOL 

 

¿HAS PENSADO SOBRE ESO? 

 



 

 

“Nadie que, al oír las palabras de esta maldición, se bendice a sí mismo, diciendo: Tendré paz, aunque 

ande en la perversidad de mi corazón, para añadir la embriaguez a la sed. El SEÑOR no te perdonará 

”(Deuteronomio 29: 19, 20) 

 

El texto de hoy habla del pacto de Dios con su pueblo y nos da una gran advertencia sobre un tipo de 

actitud humana. 

 

Hubo un pecado que no hubo sacrificio por él, ¿sabes cuál fue? Uno en el que el hombre creía que 

había paz en medio de la maldad de corazón. En otras palabras, ese hombre que dice “puedo hacer lo 

que quiera, Dios realmente me perdona”, ese hombre tendrá su nombre tachado bajo el cielo (v.20) 

 

La gracia de Dios es infinita, pero no es una broma. No creas que puedes hacer las cosas 

intencionalmente, pecar incontrolablemente con el pensamiento de que "Dios me perdonará" porque 

el texto de Deuteronomio nos muestra que Dios se toma este tema en serio. 

 

Una cosa es luchar contra el pecado y buscar vencerlo con Jesús y caer, levantarse y continuar. Otro 

es pecar intencionalmente con el pensamiento de que Dios te perdonará. Para este último grupo, no 

hay perdón. 

 

 

53º Meditação: 31/12/2021 

 
PORTUGUÊS 

 

VOCÊ JÁ PENSOU NISSO? 

 

“E lhes enxugará dos olhos toda lágrima; e a morte já não existirá, já não haverá luto, nem pranto, 

nem dor, porque as primeiras coisas passaram” (Apocalipse 21:4) 

 

Os dois maiores eventos da humanidade envolvem um personagem: Jesus Cristo. Primeiro ele veio 

como luz, em meio a um mundo em trevas. O próprio Deus se fez carne e habitou entre nós. Ele 

subiu e prometeu que iria voltar para realizar o segundo maior evento da historia da humanidade 

que em breve acontecerá, A volta de Jesus. 

 

João descreve com emoção o capitulo 21 de apocalipse. Ele diz que o mar não vai mais existir, não 

o mar que conhecemos, mas o mar que o separava de seus amigos e familiares visto que ele 

escreveu esta carta preso em uma ilha. O que ele queria dizer é que a separação não mais vai existir.  

 

Existem muitos detalhes fantásticos nesse texto, mas o que gostaria de destacar é a frase: “E ele 

enxugara dos olhos toda a lagrima”. Amiga e amigo, é impossível enxugar a lagrima de alguém sem 

tocar nele. Isso significa que um a um, Jesus vai tocar no nosso rosto, enxugar as nossas lagrimas 

pela ultima vez e vai dizer: acabou filha/o, é a ultima vez que você vai chorar, eu prometo” 

 

Que cena! Que momento! Aguardemos com fé este grande dia, onde habitaremos para sempre com 

nosso salvador e redentor, Jesus Cristo. 

 

Mais um ano vai começar e que esse ano seja um ano de renovação em seu coração da promessa de 

que um dia o nosso Jesus vai voltar, e nesse dia vamos rever nossos amados que se foram, nesse dia 

ele nos tirará desse mundo podre e pecaminoso, vai restaurar nossas vidas, enxugar nossas lagrimas 

pela ultima vez e acabar com o mal para sempre. 

 

Para discutir: Comente com seus familiares sobre este maravilhoso dia. 



 

 

 

Para ouvir: 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

INGLÊS 

 

HAVE YOU THOUGHT ABOUT IT? 

“And every tear will wipe from their eyes; and death will no longer exist, there will be no more 

mourning, nor weeping, nor pain, because the first things have passed ”(Revelation 21: 4) 

 

The two greatest events of humanity involve a character: Jesus Christ. First he came as light, in the 

midst of a world in darkness. God Himself became flesh and dwelt among us. He went up and 

promised that he would return to hold the second biggest event in the history of mankind that will 

soon take place, The return of Jesus. 

 

John describes with emotion the chapter 21 of the apocalypse. He says that the sea will no longer 

exist, not the sea that we know, but the sea that separated him from his friends and family since he 

wrote this letter on an island. What he meant is that the separation will no longer exist. 

 

There are many fantastic details in this text, but what I would like to highlight is the phrase: "And he 

wiped away all tears". Friend and friend, it is impossible to wipe someone's tear without touching it. 

This means that one by one, Jesus will touch our face, wipe away our tears for the last time and will 

say: it’s over, daughter / o, it’s the last time you’ll cry, I promise ” 

 

What a scene! What moment! Let us wait with faith for this great day, where we will dwell forever 

with our savior and redeemer, Jesus Christ. 

 

Another year will begin and may this year be a year of renewal in your heart of the promise that one 

day our Jesus will return, and that day we will review our loved ones who are gone, that day he will 

take us out of this rotten and sinful world , will restore our lives, wipe away our tears for the last time 

and end evil forever. 

 

ESPANHOL 

 

¿HAS PENSADO SOBRE ESO? 

 

“Y toda lágrima se enjugará de sus ojos; y la muerte ya no existirá, no habrá más duelo, ni llanto, ni 

dolor, porque las primeras cosas han pasado ”(Apocalipsis 21: 4) 

 

Los dos mayores eventos de la humanidad involucran a un personaje: Jesucristo. Primero vino como 

luz, en medio de un mundo en tinieblas. Dios mismo se hizo carne y habitó entre nosotros. Subió y 



 

 

prometió que volvería para celebrar el segundo evento más grande en la historia de la humanidad que 

pronto tendrá lugar, el regreso de Jesús. 

 

Juan describe con emoción el capítulo 21 del apocalipsis. Dice que ya no existirá el mar, no el mar 

que conocemos, sino el mar que lo separó de sus amigos y familiares desde que escribió esta carta en 

una isla. Lo que quiso decir es que la separación ya no existirá. 

 

Hay muchos detalles fantásticos en este texto, pero lo que me gustaría destacar es la frase: "Y se secó 

todas las lágrimas". Amigo y amigo, es imposible enjugar una lágrima sin tocarla. Esto significa que 

uno a uno, Jesús tocará nuestro rostro, enjugará nuestras lágrimas por última vez y dirá: se acabó, hija 

/ o, es la última vez que llorarás, lo prometo " 

 

¡Qué escena! ¡Qué momento! Esperemos con fe este gran día, donde habitaremos para siempre con 

nuestro salvador y redentor, Jesucristo. 

 

Otro año comenzará y que este año sea un año de renovación en tu corazón de la promesa de que un 

día nuestro Jesús regresará, y ese día revisaremos a nuestros seres queridos que se han ido, ese día 

nos sacará de este mundo podrido y pecaminoso. , restaurará nuestras vidas, enjugará nuestras 

lágrimas por última vez y acabará con el mal para siempre. 


